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روزنامه صبح ایران

دکتر سقائیان نژاد در پیامی فرارسیدن دهه بصیرت را گرامی داشت.دکتر سقائیان نژاد با صدور پیامی فرارسیدن 9 دی سالروز 
حضور عاشورایی مردم در راهپیمایی حمایت از انقلاب اسلامی و دهه بصیرت را گرامی داشت.

متن پیام شهردار قم به این شرح است: 
 امام خمینی)ره(: »پشتوانه یک حکومت ملت است، اگر یک ملتی پشتوانه حکومتی نباشد این حکومت نمی تواند درست بشود، 

این نمی تواند برقرار باشد«. )صحیفه امام، ج11، ص459(
انقلاب اسلامی بر پایه خواست و اراده مردم شکل گرفته، بالنده شده و امروز شکوفا، مقتدر و پرصلابت در آستانه چهل سالگی 
است. فراز و فرودهای بسیاری از بدو پیروزی انقلاب با توطئه های دشمنان و مستکبران گریبان گیر این شجره طیبه شده اما در 
بحران های مختلف، این مردم بوده اند که باصلابت، مقتدر و با ایمان راسخ چشم بر فرمان ولایت داشته و پشتیبان انقلاب اسلامی 
بوده اند.پیش از انقلاب اسلامی نیز این حرکت های آزادی خواهانه و ظلم ستیزانه مردم بود که زمینه و بستر را برای برقراری نظامی بر 
پایه مردم و اسلام فراهم کرد. 15 خرداد 42 و 19 دی 56 از جمله حرکت های مردمی بود که بستر را برای آغاز نهضت مردم و پیروزی 

انقلاب اسلامی فراهم کرد و تکیه بر ولایت فقیه رمز پیروزی این شجره طیبه الهی بود.
پس از انقلاب اسلامی نیز حضور مردم در عرصه های مختلف دفاع مقدس، انتخابات و مقابله با فتنه های داخلی و خارجی این نظام 

مقدس را هر روز مقتدرتر و بالنده تر کرد.
9 دی جلوه حضور مردم در دفاع از کیان نظام، جایگاه ولایت فقیه و ارزش های دینی و اسلامی بود. توطئه پیچیده دشمن در 
فتنه 88 با بصیرت و آگاهی مردم و با هدایت هوشمندانه مقام معظم رهبری خنثی شد و حماسه عظیم و عاشورایی 9 دی را آفرید.

امروز نیز بیش از هر زمان دیگری نظام اسلامی نیازمند حرکت حماسه ساز مردم در عرصه اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی 
است. جنگ اقتصادی و فشارهای ظالمانه دشمن به مرز شکست نزدیک شده و این مردم هستند که باز هم بازی گردان مقابله با 

دشمن خواهند بود.
اینجانب ضمن گرامیداشت سالروز حماسه مردم در 9 دی و قیام شورآفرین مردم قم در 19 دی ماه که به درستی دهه بصیرت 
نامیده شده، از خداوند متعال توفیق روزافزون ملت شریف ایران اسلامی تحت عنایات حضرت ولیعصر)عج( و رهبری حضرت 

آیت الله العظمی امام خامنه ای)مدظله( را خواهانم.

پیام شهردار قم به مناسبت دهه بصیرت

دکتر سید مرتضی سقا ئیان نژاد- شهردار قم

صادق زیباکلام :

اظهارات اخیر رضایی برایش رای جمع نمی کند

معاون قوه قضاییه:

فضای مجازی را نمی توان تعطیل کرد

ایران رتبه چهارم در فرار مغز ها 

توسعه فاز  11پارس جنوبی ؛چشم انتظار راهکار دلواپسان  

زمان وفای عهد دلواپسان نفتی 

چالش های اصولگرایی؛ از هسته تا پوسته

طرح های عقیم اتحاد 
و ائتلاف اصولگرایان

7

7

7

3
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شهردار قم با تاکید بر ضرورت شکل گیری مدیریت واحد در زمینه احیا و نوسازی بافت های 
فرسوده گفت: قانون هایی در زمینه تشویق به سرمایه گذاری در بافت فرسوده وجود دارد اما اجرا 
نمی شود.سیدمرتضی سقائیان نژاد درمورد »لزوم جلوگیری از تخریب محلات قدیمی قم«، با بیان 
اینکه بافت فرسوده قم بالغ بر هزار و 700 هکتار است اظهار کرد: چند نکته در مورد بافت فرسوده 
همچنان حل نشده است؛ مدیریت واحد در حوزه بافت فرسوده نداریم، راه و شهرسازی، بخش 
خصوصی، شهرداری و... در زمینه بافت مسوولیت دارند و تا زمانی که تکلیف مشخص نشده 
و مدیریت واحد ایجاد نشود مشکل حل نخواهد شد.وی با بیان اینکه قانون مسوولیت بافت 
فرسوده را بر دوش راه و شهرسازی گذاشته و نهادهای دیگر را ملزم به همکاری دانسته است 

تصریح کرد: مردم بازیگران اصلی در بافت فرسوده هستند...

با نهایت تاسف و تاثر رحلت پدرگرامیتان مرحوم مغفور شاد روان

 آیت الله حاج سید حسن آل احمد
که عمر پربرکت خود را خالصانه وقف نشر معارف دینی کرد و در نهایت  

زهد و آراستگی به فضائل اخلاقی خدمات فراوانی از خود بر جای گذاشت رابه 
جنابعالی و بیت مکرم ایشان تسلیت عرض نموده برای آن مرحوم از درگاه 

ایزدمنان علو درجات اخروی وبرای بازماندگان صبر واجر مسئلت داریم.

حسین عبداللهی - روح اله کرمانی

اکنون زمان آن فرا رسیده تا دلواپسان و منتقدانی 
که با کارشکنی های مختلف باعث فرصت سوزی و عدم 
اجرای قراردادهای جدید نفتی و جذب سرمایه گذاری 
های بین المللی شدند، به وعده ها و شعارهای خود عمل 

کنند.
زمان طلایی اجرای قراردادهای نفتی که پس از امضای 
برجام و در سال های 1394 و 1395 بود به علت کارشکنی 
ها و سنگ اندازی های داخلی که ریشه در فشارهای 

سیاسی و جناحی داشت، به آسانی از دست رفت.

پس از برجام، بخش های مختلف اقتصادی کشور و 
از جمله صنعت نفت مورد توجه شرکت های معتبر بین 
نمایندگی  زمان هیات های  قرار گرفت؛ در آن  المللی 
شرکت های بین المللی در مذاکرات اعلام کردند علاوه بر 
سرمایه گذاری مالی، حاضر به انتقال فناوری های جدید 
و پیشرفته به ایران نیز هستند؛ اما منتقدان در پسِ بازی 
های سیاسی و جناحی، به جای توجه به منافع ملی تلاش 
کردند در مقابل امضای قراردادهای جدید با شرکت های 
معتبر بین المللی کارشکنی کرده و سنگ اندازی کنند...

جناح راست که در دهه هفتاد خورشیدی به دلیل مقتضیات سیاسی و همزمان با گسترش گفتمان اصلاحات، نام خود 
را به اصولگرایی تغییر داد، از نگاه برخی تحلیلگران این بار ناگزیر است برای افزایش توان درک مسائل جامعه و کنشگری 
موثر در آن، بنیان های اندیشه ای و ساختار تشکیلاتی خود را مورد بازبینی قرار دهد.جریان اصولگرایی از انتخابات نهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی در سال 1390 به بعد، نتوانسته موفقیت های یک دهه گذشته خود را تکرار کند. شکست 
در یازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری و دهمین دوره مجلس شورای اسلامی، اصولگرایان را برای تصاحب کرسی 

ریاست جمهوری در انتخابات 1396 مصمم کرد...

شهردار قم: 

قوانین تشویقی برای نوسازی 
بافت های فرسوده اجرا نمی شود

برادر ارجمند

جناب آقای سید محمد جواد آل احمد

یادگار امام )ره( با تاکید بر اینکه رضایت مردم و اخلاق زیربنای 
استحکام جامعه است، گفت: باید قواعد رفتار و علل سقوط و ثبوت 
انسانها را در زندگی رعایت کنیم، در غیر این صورت هیچ تضمینی 
وجود ندارد که ما بمانیم و دیگران بروند.آیت الله سید حسن خمینی 
در مراسم دهمین سالگرد ارتحال آیت الله جمی در حسینیه جماران، 
با اشاره به روایتی از پیامبر اکرم)ص( در خصوص ثابت بودن روند 

زندگی بشر، بر توجه به سنّت های تاریخی تأکید و اظهار کرد...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اگر مقام معظم رهبری نخواهند 
آقای روحانی را در جایگاه ریاست مجمع نصب کنند به احتمال زیاد 
این جایگاه را به آقای صادق لاریجانی واگذار خواهند کرد. پس با توجه 
به شرایطی که عرض کردم و با توجه به آن ارتباطات و جایگاه، نامبرده 
یکی از محتمل ترین افراد برای تصدی جایگاه ریاست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام  است.حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی ، با اشاره 

به درگذشت آیت الله هاشمی شاهرودی...

آیت الله سید حسن خمینی:

رضایت مردم و اخلاق زیربنای 
استحکام جامعه است

حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی :

آملی لاریجانی محتمل ترین فرد 
برای ریاست مجمع است

2 2

عکس: محمد حسن زاده

8

باید زمینه برای گفتن 
و شنیدن مردم فراهم شود

ظریفیان فعال سیاسی اسلاح طلب:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

8

مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه مالیات
 بر ارزش افزوده دوره پاییز 1397 از طریق 
سامانه www.evat.ir حداکثر تا 15 دی ماه 

سالجاری می باشد.
35019-021 ستاد خبری دفتر مرکزی حراست    

1526مرکز ارتباط مردمی

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم   

اطلاعیه
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بصیرت؛  اکسیر حیات بخش 
دهه بصیرت از ایام الله پر برکت و کم نظیر  نظام 
مقدس اسلامی است. 19 دی نقطه عطف دوران  مبارزات 
حق طلبانه با محوریت مردم بیدار، آگاه و انقلابی قم و 
همراهی و پشتیبانی از نهضت امام عظیم الشان بر علیه 

رژیم  ستمشاهی دست نشانده استکبار و9 دی  تجلی بصیرت، ولایت مداری و ایستادگی 
نسل الگو گرفته  از مبارزان دوران انقلاب در مقابله با توطئه پیچیده و نقشه های شوم 
استکبار است.دشمن قسم خورده  نتوانست اهدافش را به دست اذناب خود فروخته در 
صحنه عمل پیاده نماید به یقین در این صحنه خطیر همچون حوادث گذشته توجه 
حضرت حق ودست عنایت سیدالشهدا به مدد ملت مظلوم و قهرمان ایران در آمد و بار 
دیگر قدر نعمت بی بدیل ولایت و برکاتش در صیانت و حراست از جمهوریت، اسلامیت 
و منافع ملت بر جهانیان آشکار گشت و از طرفی وفاداری، استقامت و پایداری مثال زدنی 
ملت بر سر اصول و ارزشها و پیمان ناگسستنی با امام و شهیدان و رهبری بر همگان 
اثبات گردید. انتشار مقاله توهین آمیز با عنوان مستعار رشیدی مطلق که منجر به حرکت 
خروشان و انقلابی مردم قم و پس از آن مبارزات سایر شهرها بر علیه رژیم ستمشاهی و 
امت با حرکت کم نظیر و یا شاید بی نظیر حماسه 9 دی در یک مهم وجه اشتراک داشته 
و آن بصیرت، هوشیاری، آگاهی و عدم تحمل مردم انقلابی در مواجهه با به خطر افتادن 
ارزشهای اسلامی و اعتقادی آنان است این دو یوم الله و دهه بصیرت فرصت مغتنمی 
است که وقایع و حوادث، چرایی خلق این حماسه به طور دقیق توسط صاحب نظران و 
اساتید دانشگاه حوزه و دانشگاه، علما و اندیشمندان مورد بازخوانی قرار گیرد تا با فراگیری 
از درس های آن از تکرار طراحی توطئه ها و نقشه ها جلوگیری و همدلی و همبستگی، 
وحدت و انسجام ملی در همه ارکان ملت و دولت و همه خدمت گذاران و مسئولان روز 
به روز تقویت و نهادینه شود. اکسیر حیات بخش برون رفت جامعه از توطئه و دشمنی 
ها در بصیرت وآگاهی ملت و مسئولان نهفته است، رمز ماندگاری که طی 40 سال از 
عمر با برکت نظام مقدس اسلامی بارها تجربه شده است. این ایام با مناسبت بسیار مهم 
و منطبق با دوران دفاع مقدس نیز مزین شده است در دی ماه 65 و انجام دو عملیات 
بزرگ کربلای 4 و 5 در مقابل دشمن غدار به سرکردگی نظام سلطه و فریب خورده ای 
چون صدام بعثی که با مجاهدت و جانفشانی فرزندان این مرز و بوم و در لبیک به ندای 
امام زمان خویش به تکلیف عمل نمود. در وصف مجاهدت رزمندگان عملیات کربلای 
5 همین بس که مقام معظم رهبری )مدظله عالی( فرمودند)) شبهای عملیات کربلای 
5 شبهای قدر انقلاب است و رزمندگان در این عملیات عاشورا را مشق نمودند.(( بنابراین 
عرصه حق و باطل عرصه عاشورا است و این تقابل تا ظهور دولت یار ادامه خواهد داشت 
فتح الفتوح در همه عرصه ها برای جبهه حق، بصیرت زمان شناسی، آگاهی، اتحاد و 
همدلی ولایت مداری و خدمت صادقانه و بی منت به ولی نعمتان جامعه، مردمی که در 
همه عرصه های مورد نیاز نظام، مجاهدانه از اسلام و انقلاب و ارزشها دفاع کردند و رسالت 

و مسئولیت خادمین ملت را دوچندان نمودند.
* مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

اول ایمنی بعد...
 در سال های اخیر پس از وقوع هر حادثه ای آنچه که 
بیش از همه به گوش می رسد اظهار تاسف از وقوع حادثه 
و برخورد جدی با عوامل دخیل در قصور رخ داده است و 
همه کسانی که به نوعی با حادثه رخ داده مرتبط می باشند 

بیشتر به دنبال معرفی اشخاصی به عنوان مقصر می باشند تا شاید اندکی از فشار افکار 
عمومی بر دستگاه خود بکاهند تا اعلام ریشه وقوع حوادث . گویی در رخ داد حوادث 
مذکور نقطه مشترکی وجود دارد که از بیان آن گریزانیم.دو حادثه اخیر پیش آمده در 
آتش سوزی مدرسه ای در زاهدان و واژگونی اتوبوس دانشجویان دانشگاه آزاد به روشنی 
از نظارت ضعیف و ناکارآمد بر رعایت استانداردها و نکات ایمنی حکایت دارد.باتوجه به 
اینکه ضرورت نظارت و بازرسی برای پیشگیری از بروز حوادث است، اما متاسفانه شاهد 
هستیم که در جامعه ما بعد از وقوع حوادث ناگوار، مدیران ارشد که مسئولیت نظارت 
عالیه را بر عهده دارند وارد میدان شده و اقدام به تهیه گزارش تخلفات می کنند و یا در 
صورتی که پیش از وقوع حادثه گزارش های بازرسی خود را به مسئولان مربوطه اعلام 
کرده باشند، برای در مظان اتهام قرار نگرفتن مبادرت به انتشار گزارش ها و بی توجهی 
عوامل مقصر نسبت به تذکرات ارائه شده می کنند.  از سوی دیگر کم توجهی به نکات 
ایمنی به بهانه ها و دلایل مختلف از جمله محدودیت در تامین منابع مالی موجب شده 
که گزارش دستگاه های نظارتی در سازمان ها از ضمانت اجرای کافی برخوردار نباشد.

طبق گزارش های منتشرشده اتوبوس فرسوده و غیراستاندارد، شیب هندسی نامناسب 
مسیر و نبود گاردریل و وسایل حفاظتی از عوامل اصلی حادثه مرگبار سقوط اتوبوس 
حامل دانشجویان دانشگاه علوم و تحقیقات اعلام شده است. با توجه به اینکه سیاست های 
ایمنی در کشور به طور روشن و صریح تعیین و ابلاغ شده است، اما نبود نظارت جدی  و 
هم چنین بی توجهی و بی تفاوتی به این الزامات از سوی دست اندرکاران امر منجر به تکرار 
اتفاقات تلخ شده است.به گفته برخی از دانشجویان، آنها چندین بار و در فواصل مختلف 
نسبت به ایمن نبودن مسیر تردد اتوبوس ها اعتراض و مسئولان دانشگاه نیز نسبت به این 
مساله بی اطلاع نبوده اند و  می توانستند با اتخاذ تدابیر لازم و ایمن سازی مسیر مطابق 
استانداردهای موجود جلوی بروز این حادثه دردناک را بگیرند، اما فغان از این همه تعلل 
و کم توجهی نسبت به جان انسان ها و جدی نگرفتن نکات ایمنی به بهانه های مختلف 
پیش گفته.طبق اعلام مسئولان رسیدگی به این حادثه، اتوبوسی که از آن استفاده می شد 
در سال 81 تولید شده است که با توجه به مصوبه سن فرسودگی خودروها، اتوبوس های 
درون شهری پس از 10 سال از تولید و استفاده، فرسوده محسوب شده و باید از رده خارج 
شوند. از سوی دیگر طبق بخشنامه سال گذشته استاندار تهران، تمامی سرویس های 
خودرو ملزم به دریافت معاینه فنی هستند. اگر مسئولان مربوطه بر این دو مصوبه و 
بخشنامه دقت لازم را داشتند و آن را اجرایی می کردند، قطعا از بکارگیری خودرویی که 
6 سال پیش باید از رده خارج می شد، ممانعت به عمل می آوردند.مشخص نیست تا کی 
باید هر از چند گاهی به سوگ هموطنان عزیزمان بنشینیم؛ حال آنکه بسیاری از حوادث 
مرگ بار در ایران قابل پیشگیری اند. پایان دادن به این دور باطل تمامی ندارد الا اینکه 
مراجع نظارتی بر حسن اجرای قوانین و مقررات نظارت جدی صورت دهند و گزارش آن 
را در اختیار مردم قرار دهند.وقوع این حوادث زنگ خطری است برای تمامی دستگاه های 
اجرایی و نظارتی از جمله شهرداری ها، که بیشتر با جان انسانها سروکار دارند؛ چرا که 
تکرار اشتباهات از سوی ایشان منجر به سلب اعتماد مردم و کاهش سرمایه های اجتماعی 
خواهد شد .در انتها یاد این جمله معروف می افتم که می گوید اول ایمنی بعد کار و اکنون 

نیز باید گفت اول ایمنی بعد ...
* عضو شورای شهر تهران

این رسم اصلاح طلبی نیست
 درازهی نماینده جنجالی پارلمان عضو فراکسیون امید 
است. این یعنی اینکه جز اصلاح طلبان مجلس حساب 
می شود. سکوت فراکسیون امید در برابر رفتار چندی پیش 
نماینده سراوان در گمرک، جای تعجب دارد و به دور از منش 

اصلاح طلبی است. منش اصلاح طلبی یعنی اینکه وقتی اشتباهی را دیدی حتی اگر از 
سوی هم مسلک خودمان باشد، به آن اعتراض کنی و به دنبال حقیقت بگرد. فلسفه رای 
دادن به امیدی ها همین بود. ما رای دادیم تا کسانی به مجلس بروند که نتوانند چشمان خود 
را در برابر کم کاری ها و تلخی ها ببندند. هنوز یادمان نرفته است زمانی در همین پارلمان، 
نمایندگان بزرگ ترین اشتباهات تاریخ ایران را می دیدند اما لب بر نمی جنباندند تا خدای 
ناکرده خراشی بر روی جریان سیاسی شان ننشیند.انتظار این بود که عارف به عنوان رییس 
و اعضای فراکسیون سریع تر از هر نماینده و هر جریانی، نسبت به ماجرای نماینده سراوان 
واکنش نشان می دادند و حتی او را از فراکسیون امید اخراج می کردند. این کار نه تنها از 
موضع ضعف قلمداد نمی شد بلکه حکایت از آزادگی اعضای فراکسیون امید داشت. شاید 
بگویید به خاطر یک اشتباه نباید یک بازارچه را به آتش کشید اما نباید فراموش کرد که 
این آقای نماینده یک اشتباه نکرده است. او چندین خطا را پشت سر هم انجام داده است 
که یکی از بزرگ ترین آنها تلاش برای مذهبی و قومی کردن این ماجرا بود. چندی پیش 
بود که نماینده ای در کره جنوبی به خاطر توهین به مامور فرودگاه مجبور شد عذرخواهی 
کند اما آقای درازهی در جلسه غیرعلنی مجلس که فیلم آن منتشر شد می گوید:» امروز با 
این توهین برخورد نکنید، فردا نوبت شما است.«آقای نماینده گویا نمی خواهد اشتباه خود 
را بپذیرد و همچنان حاضر به عذرخواهی بابت رفتار خود در گمرک نیست. در این میان 
اما اعضای فراکسیون امید می توانند جور آقای نماینده را بکشند و از مردم بابت رفتار هم 
فراکسیونی خود عذرخواهی کنند. رفتار نماینده سراوان به پای فراکسیون امید هم نوشته 
می شود. پس بهتر از دامن خود را از این ماجرا پاک کنند. آنها همانطور که باید شجاعانه در 
برابر اشتباهات دولت وضع بگیرند و اجازه ندهند حسن روحانی از مسیر اعتدال و اصلاحات 
خارج شود باید در برابر رفتار همکاران خود هم مسؤول باشند. اعضای فراکسیون امید نباید 
فراموش کنند که مردم با امید به آنها رای دادند تا اتفافات تلخ گذشته تکرار نشود و از مجلس 
صدای توهین و تفرقه شنیده نشود. نباید کاری کرد که دیگر مردم به امید، امید نداشته 
باشند. ناامید شدن مردم یعنی تکرار گذشته و قرار ما این بود که به فردا نگاه کنیم. امروز 
اوضاع اقتصادی مردم خوب نیست و متاسفانه رفتار ترامپ و برخی سومدیریت های داخلی 
باعث شده تا معیشت مردم دچار مشکل شود، حداقل اعضای دولت و نمایندگان مجلس در 
مسائل اجتماعی باید به گونه ای برخورد کنند که مردم بفهمند، نسبت به گذشته در جامعه 

تغییراتی ایجاد شده است نه اینکه احساس کنند نه خانی آمده است نه خانی رفته است.

بیانات منتشر نشده رهبر انقلاب 
درباره فتنه سال ۸۸

بیانات منتشرنشده رهبر انقلاب در روز ۳0 تیرماه 88 درباره فتنه 88، سخنان 
میرحسین موسوی و خاتمی و... برای اولین بار منتشر شد.

به گزارش ایسنا،  در بخشی از این بیانات که روایت کامل آن در کتاب »فتنه 
تغلب« منتشر شده، به این شرح است:رهبر انقلاب: آقای موسوی اعلام کرد که در این 
انتخابات تقلب شده و این منشأ همه ی حرف های بعدی شد. سوال این است شما از 

کجا فهمیدید در انتخابات تقلّب شده، چه دلیلی اقامه شد؟
خود من هم خیلی سعی کردم، همان روز شنبه عصر که ایشان ظهرش اطلاعیه 
داده بود، فرستادم یک نفر را پیش ایشان، برگشت حرف هایی که زد من را خیلی 

متعجب کرد، خیلی متعجب کرد...
در این رابطه یک ویدیو منتشر شده که بیانات رهبری در این ویدیو به شرح زیر 

است:
آقای موسوی اعلام کرد که در این انتخابات تقلب شده و این منشا همه حرف های 
بعدی شد. تقلب شده من از حق شما دفاع می کنم، مردم بیایید من هم میام؛  دعوت 
مردم به نافرمانی، به شورش، به استناد اینکه تقلب شده است.سوال این است شما از 

کجا فهمیدید در انتخابات تقلب شده است؟ 
چه دلیلی اقامه شد؟ این شد منشا حرف های بعدی. سعی کردند ایشان را در 
صحنه نگه دارند. من در جریان مذاکرات و گفت وگوهای متعددی که با ایشان شده، 
قرار دارم.خود من هم خیلی سعی کردم؛ با سوابقی که با آقای موسوی دارم؛ چون بین 
ما و آقای موسوی یک ارتباط عاطفی وجود دارد. علی رغم اختلاف فکری، یک ارتباط 

عاطفی و وحدت سلیقه در بعضی مسائل خاص وجود دارد.
من از این فرصت استفاده کردم، همان روزش، شنبه عصر که ایشان ظهرش 
اطلاعیه داده بود، یک نفر را فرستادم پیش ایشان. گفتم حالا یک تنبهی به ایشان 
می دهیم و ایشان خب فورا عقب می نشیند. رفت ایشان برگشت و حرف هایی که زد 

من را خیلی متعجب کرد، خیلی متعجب کرد. 
ایشان گفته بود نه، باید انتخابات ابطال شود. ما امروز جلسه داشتیم با فلان کس 
و فلان کس و فلان کس و همه آنجا اتفاق نظر داشتند که انتخابات باید ابطال شود. 
من واقعا متحیر شدم از آن چهار نفری که در آن جلسه بودند،  دو نفرشان که آقای 
هاشمی و خاتمی بودند منکر شدند؛ دو نفر دیگر باقی ماندند که یکی  از آنها خود 

آقای موسوی بود.

شهردار تهران در مراسم معارفه رئیس بهزیستی :

وضع مناسب سازی معابر
 شایسته کشور ما نیست 

شهردار تهران در مراسم معارفه رئیس جدید سازمان بهزیستی گفت: وضعیت 
مناسب سازی معابر برای معلولان، کودکان و سالمندان به رغم تلاش های حقوقی و 

اجرایی قابل قبول نیست. 
پیروز حناچی روز شنبه در آیین تودیع و معارفه وحید قبادی دانا، رئیس سازمان 
بهزیستی کشور در محل این سازمان افزود: ایران چون دوران جنگ را پشت سر 
گذرانده و با توجه به تعداد جانبازان وضعیت مناسب سازی معابر باید وضعیت بهتری 
نسبت به دیگر کشورها داشته باشد اما متاسفانه این طور نیست. وی ادامه داد: مناسب 
سازی فقط برای معلولان نیست بلکه موردنیاز زنان، کودکان و سالمندان نیز هست.

وی اضافه کرد: در حال حاضر، معلول کسی است که در عرصه اجتماعی حضور 
پیدا نمی کند و باید کاری کنیم این اتفاق بیفتد.شهردار تهران، مناسب سازی فضای 
شهری، آموزش و حساس سازی جامعه را از وظایف مشترک شهرداری و بهزیستی 
برشمرد.شهردار تهران در ادامه به کودکان کار و خیابان اشاره کرد و گفت: همکاری 
بهزیستی و شهرداری در راستای حل معضل کودکان کار و همچنین حضور سمن ها 
و شرکای اجتماعی برای جمع آوری و آموزش ضروری است.حناچی افزود: شهرداری 
تهران، هزار کودک کار و خیابان را پایش سلامت کرده است و روزانه 90 کودک در 
پنج مرکز درمانی پایش سلامت می شوند.وی در ادامه به کارگران پاکبان فضای سبز 
اشاره کرد و گفت: 16هزار و 700 کارگر پاکبان فضای سبز مورد پایش سلامت قرار 
گرفته اند و دو هزار و 500 بیمار شناسایی شد که چهار نفر عمل سنگین داشتند. 
علی همت محمود نژاد، مدیرعامل انجمن حمایت از معلولان ایران نیز در این مراسم 
گفت: سه سال پیش مستمری مددجویان معادل قیمت سه کیلو گوشت بود اما امروز 
به رغم افزایش مستمری ها معادل کمتر از سه کیلو گوشت است. وی از وحید قبادی 
دانا رئیس سازمان بهزیستی کشور خواست قانون جامع حمایت از حقوق افراد دارای 
معلولیت را پیگیری کند.عباس دیلمی زاده، مدیرعامل موسسه تولدی دیگر نیز در این 
آیین، طرح درمان زنان باردار معتاد و کودک را طرح بی نظیری دانست که به جز ایران 

فقط در آمریکا و استرالیا اجرا می شود.

یک نماینده مجلس: 

باید دست از مسلسل استیضاح برداشت
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی ، استیضاح را در شرایط 
کنونی به صلاح کشور ندانست و گفت: باید دست از این مسلسل استیضاح برداشت و 

با گفت و گو، سوال و تذکر مسایل را حل کرد.
حجت الاسلام علیرضا سلیمی درباره استیضاح وزیران افزود: من در این شرایط 
استیضاح را به صلاح کشور نمی دانم، مگر وضعیت واقعا به جایی برسد که ناچار شویم. 
وی یادآور شد: یک ضرب المثل داریم که می گوید آخرین درمان داغ زدن است 
یعنی استیضاح آن مرحله آخر است که متاسفانه بعضی ها در همان گام اول به سراغ 
استیضاح می روند در حالی که با گفت و گو، سوال و تذکر حتما بعضی از مسایل حل 
می شود. نماینده مردم محلات گفت: نمی شود که در بحث استیضاح احساسی عمل 
کرد متاسفانه بعضی از مسایل ما تابع احساسات شده که این دارد به کشور آسیب 
می زند، باید دست از این مسلسل استیضاح برداشت و با گفت و گو مسایل کشور 
را حل کرد.این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس تاکید کرد:مردم امروز از 
نمایندگان مجلس خود رفع مشکلات را می خواهند. امروز سفره مردم کوچک شده 
است.وی با بیان این که بعضی از مشکلات به خاطر ضعف عملکرد دولت و بی تدبیری 
آنها است گفت: به نظر من باید با این دولت ساخت .سلیمی در ادامه افزود: نمی گویم 
که استیضاح نکنیم به هر صورت استیضاح حق نمایندگان است ولی اگر ناچار شدیم 
باید تن به استیضاح بدهیم اما این که هر روز یک استیضاح مطرح می شود من با 
این مخالف هستم. این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با گلایه از این که 
روزانه استیضاح مطرح می شود، هر هفته استیضاح مطرح می شود، بعد هم آقایان 80 
تا 90 تا امضا می کنند بعد دوباره امضاها را پس می گیرند گفت: زمانی که با گفت و 
گو مشکلات حل می شود وی می توانید این کار را انجام دهید چرا هزینه روی دست 

کشور می گذارید.

ظریف در دیدار دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین: 

ایران از آرمان های فلسطین حمایت می کند 
وزیر امور خارجه ایران در دیدار دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین گفت: 
جمهوری اسلامی ایران همیشه در کنار مردم فلسطین خواهد بود و از آرمان فلسطین 

حمایت خواهد کرد. 
محمد جواد ظریف روز شنبه در دیدار زیاد النَخاله دبیرکل جنبش جهاد اسلامی 
فلسطین، با یادآوری اینکه حمایت از فلسطین یکی از اصول بنیادین سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران است، تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران همیشه در کنار 
مردم فلسطین خواهد بود و از آرمان فلسطین حمایت خواهد کرد.دبیرکل جنبش 
جهاد اسلامی فلسطین نیز در این دیدار گفت: مقاومت در مقایسه با گذشته از ظرفیت 
و توانمندی بالایی در برابر متجاوزین برخوردار شده است.وی ادامه داد: حاصل این 
توانمندی ها در راهپیمایی های بازگشت و شکست تهاجم اخیر رژیم صهیونیستی 
جلوه گر شد که اعلام انتخابات زودهنگام در سرزمین های اشغالی از ثمرات آن است. 
مقام فلسطینی همچنین ضمن اشاره به تلاش هایی که از سوی برخی از کشورهای 
عربی و غربی برای شکستن مقاومت صورت می گیرد، بیان کرد: مردم فلسطین مصمم 

تر از گذشته تا پیروزی کامل به راه خود ادامه خواهند داد.

یادگار امام )ره( با تاکید بر اینکه رضایت 
مردم و اخلاق زیربنای استحکام جامعه 
است، گفت: باید قواعد رفتار و علل سقوط و 
ثبوت انسانها را در زندگی رعایت کنیم، در 
غیر این صورت هیچ تضمینی وجود ندارد 

که ما بمانیم و دیگران بروند.
آیت الله سید حسن خمینی در مراسم 
دهمین سالگرد ارتحال آیت الله جمی 
در حسینیه جماران، با اشاره به روایتی از 
پیامبر اکرم)ص( در خصوص ثابت بودن 
روند زندگی بشر، بر توجه به سنّت های 
تاریخی تأکید و اظهار کرد: باید قواعد رفتار 
انسان ها و علل سقوط و ثبوت را به دست 
بیاوریم تا در زندگی رعایت کنیم؛ و الّا هیچ 
تضمینی وجود ندارد که ما بمانیم و دیگران 
بروند. اگر قواعد را رعایت نکنید، عرصه را از 

شما می گیرند.
وی ادامه داد: یکی از این قواعد فرمایش 
امیرالمؤمنین)ع( در مورد 4 دلیل فروپاشی 
حکومت هاست؛ اولین دلیل مورد اشاره 
ایشان، »تضییع اصول« )ضایع کردن اصول 
اساسی( است. اگر ملتی به سراغ تمسّک 
به فروع رفتند، از بین خواهند رفت. اگر 
دیدید در جامعه ای به جای اصول جامعه و 
امّهات مشکلات و زیر بنای روابط اجتماعی، 
فقط به ظواهر پرداخته می شود به فرموده 

امیرالمؤمنین)ع( این مسیری است که به 
بداقبالی دولت ها می انجامد؛ البته این بدان 

معنا نیست که اصلا به فروع توجه نکنیم.
وی با تأکید بر اینکه زیربنای یک جامعه 
است،  مردم  رضایت  احساس  و  اخلاق 
گفت: طبق روایتی از پیامبر)ص(، »کسی 
که بیشتر مدارا را می کند بیشترین عقل 
وفق  اساس  بر  بشری  اجتماع  دارد«؛  را 
شکل گرفته است. پاره پاره کردن مداوم 
جامعه، پخش مکرّر کینه، انتشار مرتب 
نفاق، اینکه افراد در جامعه مجبور شوند 
شخصیت دوگانه داشته باشند و اینکه تک 
تک ما از صداقت دور شویم از نشان های 

بداقبالی دولت ها است. اگر دیدیم اصول ما 
از دست رفته و به فروعات می چسبیم زنگ 
خطری است که این جامعه دچار مشکل 

شده است.
* باید از روزی ترسید که جایگاه ها 

به هم بریزد 
سید حسن خمینی ادامه داد: در زبان 
عنوان  به  »ظلم«  السلام(،  ائمه)علیهم 
مشکل اصلی جوامع عنوان شده است.  
جامعه  اصول  از  مردم  رضایت  احساس 
است. مردم به هر ترتیبی باید احساس 
رضایت کنند و تحمیل جایی در جامعه 
نداشته باشد. همانگونه که قرآن خطاب به 

پیامبر)ص( با آن شأن و منزلت می فرماید، 
»اگر تندخو بودی مردم از اطراف تو پراکنده 

می شدند«.
وتاخیر  الاراذل  »تقدیم  امام،  یادگار 
داشتن  مقدم  را  الافاضل«)فرومایگان 
از  را  دادن(  قرار  مؤخر  را  فرزانگان  و  
از  ها  حکومت  فروپاشی  عوامل  دیگر 
گفت:  و  خواند  امیرالمومنین)ع(  نگاه 
اگر دیدید  امیرالمؤمنین)ع( می فرماید 
جامعه ای که از داشته های خود در حوزه 
نیروی انسانی و افاضل بهره نمی برد و آنها را 
عقب می اندازد، از علائم فروپاشی، مشکل 
دار بودن و بداقبالی است.وی افزود: یکی از 
توفیقات دفاع مقدس همین بحث است که 
در آن مقطع ما اصول جامعه را فراموش 
نکرده  را جایگزین اصول  نکرده و فروع 
بودیم.سید حسن خمینی اظهار داشت: 
نقش بی بدیل آیت الله جمی و توفیقی 
که در آبادان پیدا کرده بودند به همین بر 
می گردد که در آن لحظات اصل مسأله 
گم نشده بود؛ ایشان جزو کسانی بود که 
در حوزه مسئولیت خود فضیلت محوری 

را در نظر داشت.
وی در فراز پایانی سخنان خود اظهار 
کرد: باید از روزی ترسید که جایگاه ها به 

هم بریزد و نقش ها دگرگون شود.

معاون حقوقی رئیس جمهور درباره رایزنی دولت با مجمع تشخیص مصلحت نظام 
برای تسریع و اولویت قراردادن تکمیل مرحله قانونگذاری CFT اظهار کرد: مصوبات پالرمو 
و اصلاح قانون مبارزه با پولشویی از دو ماه پیش روی میز مجمع تشخیص مصلحت نظام 

است. CFT اخیرا به مجمع رسید و هنوز لازم نشده که چنین رایزنی انجام شود.
 لعیا جنیدی درباره پایان مهلت ایران برای تکمیل مراحل قانونگذاری و اجرای 
مصوبات مربوط بهFATF گفت: بدون شک این مصوبات برای کشور فایده دارد. البته از 
نظر نوع ارتباط با گروه اقدام مالی یا FATF زمان خیلی کوتاه است اما نمی توان گفت 
زمان تمام شده است.وی ادامه داد: یکی از فواید قانون شدن لوایح چهارگانه می تواند 
تطبیق ما با معیارها و استانداردهای حقوقی مورد تأییدFATF باشد که در این صورت 
رابطه ما با سیستم بانکی بین المللی تسهیل می شود.معاون حقوقی رئیس جمهور با 
اشاره به تکمیل پروسه قانونگذاری یکی از لوایح چهارگانه ادامه داد: ثانیا ما به این مصوبات 
نیاز داریم و این طور نیست که فقط هدف مان از قانون شدن آنها، FATF باشد. به همین 

دلیل تکمیل مراحل قانونگذاری مفید و لازم است.
وی درباره سخت شدن کار ایران در FATF به لحاظ عضویت رژیم صهیونیستی در 

این مجموعه یادآور شد: در طول سال های گذشته در تمام مجامع این مشکل وجود 
داشت ولی در عین حال یک دیپلماسی فعال و همکاری کامل کارشناسانه بین دستگاه 

های اجرایی می تواند کمک کند تا همچنان بتوانیم اهداف مان را پیگیری کنیم.
جنیدی ادامه داد: حضور یک رژیمی که برخوردش با ایران بر مبنای تخاصم است، کار 
را یک درجه مشکل تر می کند اما معنی اش این نیست که ما در کنار کار حقوقی دقیق 
و جدی که در حال انجام آن هستیم و انشاءالله موفق است، مانع از این نیست که یک 
دیپلماسی فعالی داشته باشیم و سعی کنیم با اعضای دیگر که منصفانه تر و کارشناسانه 

تر می توان با آنها صحبت کرد، نادیده بگیریم و رها کنیم.
عضو کابینه دولت دوازدهم درباره رایزنی دولت با مجمع تشخیص مصلحت نظام برای 
تسریع و اولویت قراردادن تکمیل مرحله قانونگذاری CFT اظهار کرد: مصوبات پالرمو و 
اصلاح قانون مبارزه با پولشویی از دو ماه پیش روی میز مجمع تشخیص مصلحت نظام 
است. CFT اخیرا به مجمع رسید. هنوز لازم نشده که چنین رایزنی انجام شود ولی در 
زمانش اگر دولت این طور بخواهد که حتما ما آن را در بررسی ها مقدم کنیم، این کار 

انجام می شود و درخواست خواهیم کردم، حالا باید ببنیم چه می آید.

آیت الله سید حسن خمینی:

رضایت مردم و اخلاق زیربنای استحکام جامعه است

معاون حقوقی رئیس جمهور: 

زمان خیلی کوتاه است، به مصوبات اف ای تی اف نیاز داریم

اخبــار سرمقاله

یادداشت )2(

یادداشت )1(

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اگر مقام معظم 
رهبری نخواهند آقای روحانی را در جایگاه ریاست مجمع 
نصب کنند به احتمال زیاد این جایگاه را به آقای صادق 
لاریجانی واگذار خواهند کرد. پس با توجه به شرایطی که 
عرض کردم و با توجه به آن ارتباطات و جایگاه، نامبرده 
یکی از محتمل ترین افراد برای تصدی جایگاه ریاست 

مجمع تشخیص مصلحت نظام  است.
حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی در گفت وگو 
با ایلنا، با اشاره به درگذشت آیت الله هاشمی شاهرودی، 
در تحلیل گزینه های مطرح برای جانشینی رییس فقید 
مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در قانون اساسی 
تشخیص  مجمع  ریاست  برای  خاصی  ویژگی  هیچ 
مصلحت نظام ذکر نشده و این موضوع به نظر مقام 
معظم رهبری واگذار شده است. با این حال اما ریاست 
این جایگاه به سبب حضور جمعی از شیوخ، بزرگان نظام 

و مسئولان باسابقه کشور در مجمع، علی القاعده باید به 
کسی واگذار شود که به لحاظ شیخوخیت، ریش سفیدی 
و سوابق مسئولیت ها، امتیازاتی نسبت به سایرین داشته 
باشد.وی افزود: بعد از فوت آیت الله هاشمی این مساله که 
رییس جمهور همزمان رییس مجمع تشخیص هم باشد 
به یک قاعده تبدیل نشد و مقام رهبری ریاست مجمع را 
در این برهه به آیت الله هاشمی شاهرودی واگذار کردند. 
آیت الله شاهرودی هم به پشتوانه سابقه ده سال ریاست 
قوه قضائیه و داشتن درجه اجتهاد و اینکه قبلا از طرف 
رهبرى به عنوان ریاست شورای حل اختلاف سه قوه، 

تعیین شده بودند، در این جایگاه قرار گرفتند. 
وی ادامه داد: اما در صورتی که مقام رهبری بخواهند 
در عین حال مساله قوه قضائیه که در آینده نزدیک 
)تیرماه 98( دوره آقای آملی لاریجانی پایان می پذیرد 
را همزمان با موضوع ریاست مجمع حل کنند، محتمل 

است ایشان را به ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام 
منصوب کنند. 

رهامی افزود: آیت الله لاریجانی دو دوره ریاست قوه 
قصائیه را بر عهده داشته ، علاوه بر آن وابسته به مرجعیت 

و روحانیت اصیل و سنتی حوزه علمیه هستند. 
وی افزود: آقای آملی لاریجانی از یک طرف فرزند 
مرحوم آیت الله حاج شیخ هاشم آملی هستند و از طرفی 
دیگر، داماد آیت الله وحید خراسانی، که هردو، از مراجع 
شناخته شده و صاحب رساله و مقلد حوزه اند و به هرحال 
تا حدی جایگاه شیخوخیت و شئون ریاست مجمع حفظ 
می شود. گرچه ایشان به لحاظ سنی جوان تر از بسیاری 
از اعضای مجمع است، ولی انتصاب ایشان، هم مزایائی 
خواهد داشت، از جمله اینکه نشانگر نوعی تعامل و ارتباط 
حکومت و رهبری نظام با بیوت مراجع تقلید و حوزه 

علمیه قم هم خواهد بود.

حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی :

آملی لاریجانی محتمل ترین فرد برای ریاست مجمع است

تمام  است:  معتقد  قضاییه  قوه  فرهنگی  معاون 
کارهایی که در فضای مجازی مانند تلگرام صورت می 
گیرد، مجرمانه نیست، هم کارهای خوب و هم کارهای 
مجرمانه در آن انجام می شود، باید سواد رسانه ای مردم 

را بالا برد، فضای مجازی را نمی توان تعطیل کرد.
حجت الاسلام هادی صادقی افزود: تمام کارهایی که 
در فضای مجازی مانند تلگرام صورت می گیرد، مجرمانه 
نیست. یعنی در درون آن مجموعه، هم کارهای خوب 
و هم کارهای مجرمانه انجام می شود، البته همین 
فضا زمینه ای برای پنهان شدن مجرم و انجام عمل 
مجرمانه را به وجود می آورد و اگر چنین اتفاقی بیفتد، 
مشارکت در جرم محسوب می شود و مسئولان آن و 
تسهیل کنندگان، مشارکت در جرم دارند. صادقی اضافه 
کرد: فضای مجازی را نمی توان تعطیل کرد چون نیاز 

مردم است ولی باید بهره برداری مثبت از آن صورت 
بگیرد و دولت وظیفه دارد از آن حمایت کند. دولت 
باید از تولیدات داخلی حمایت کند. ما در این زمینه 
عقب هستیم و از طرف دیگر بسترهای دشمن کاملًا 
وجود دارد و به راحتی کار می کنند و اعمال مجرمانه در 
آن واقع می شود و صدها پرونده و بلکه هزاران پرونده 
در سراسر کشور وجود دارد.وی با اشاره به مصادیقی از 
قربانیان در فضای مجازی گفت: معمولا کسی که جرم 
علیه او در فضای مجازی واقع شده مثلا هک شده یا از 
حسابش پول برداشت شده، نمی تواند شکایت خود را 
به نتیجه برساند. چون سرنخ ها در بعضی از فضاها و 
پیام رسان ها گم می شود.صادقی اضافه کرد: در تلگرام 
وضعیت رسیدگی به گونه ای است که مدیر آن اجازه 
رسیدگی نمی دهد. یعنی اگر دادستانی بخواهد به پلیس 

فتا دستور دهد تا جرمی را پیگیری کند و سرنخ هایی 
را بیابد، مدیر تلگرام اجازه نمی دهد و او دقیقا شریک 
جرم است و در این میان مردم قربانی می شوند و وظیفه 
دولت است که این بستر را جمع کند و نگذارد از مردم 

دزدی شود یا به آنان اهانتی صورت بگیرد.
وی افزود: دولت وظیفه دارد جلوی سوء استفاده 
ها و ضربه زدن ها را بگیرد و هر زمانی که پرونده 
در دستگاه قضایی مطرح شود، در آنجا نیز مجازات 
لازم انجام می شود به شرط اینکه بتوانند مجرم را پیدا 
کنند که این مسائل وظیفه دادستانی است و کارها 
را انجام می دهند اما آنها به تنهایی نمی توانند با این 
حجم از جرایم مقابله کنند. چون اصل بستر، مناسب 
نیست و در ابتدا باید زمینه مناسب و سالم ایجاد و 

جایگزین شود.

پیام  فرمانده سپاه گفت:  جانشین 
از  بزرگی  بخش  اسلامی  انقلاب  های 
جهان را تحت تاثیر خود قرار داد که 
چشم انداز بسیار خطرناکی از پدیده های 
جدید را در برابر قدرت های استکباری 

ترسیم کرد.
 سردار حسین سلامی سردار حسین 
سلامی جانشین فرمانده کل سپاه در 
نشست شنبه های انقلاب که با عنوان 
»چهل سال توطئه چهل سال مقاومت« 
برگزار شد اظهارداشت : هر چه حجم 
توطئه ها علیه ملت ایران بیشتر می شود 
اثرات آن هم کمتر خواهد شد. نمونه 
بارز این مسئله را در عرصه تحریم های 
اقتصادی مشاهده می کنید که هرچه 
قدر دشمنان بر نقاط تمرکز قطعی خود 
بر اقتصاد ما می رسند، آرامش بیشتری 

در جامعه شکل می گیرد.

این  نمونه  افزود:  سلامی  سردار 
مطلب روز 1۳ آبان ماه است که روز 
اعلام رسمی آغاز مجدد تحریم ها علیه 
ملت ایران بود و تصورات به این شکل 
بود که بعد از این روز آشوب بزرگی در 
اقتصاد ایران ایجاد می شود و همانگونه 
که مشاهده کردید پس از این روز ما 
به ثبات و آرامش بیشتری در اقتصاد 
خود رسیدیم. علت این قضیه این بود 
در  زیادی  توانمندی  و  ظرفیت ها  که 
ملت ایران وجود دارد و شاید مهمترین 
سرمایه ملت ایران در برابر این فشارها 
سیاسی اقتصادی و روانی و ارعاب، قوت 
ایمان و آگاهی ملت ایران است و به این 
معناست که مردم ایران به این درک و 
فهم رسیدند که برای سعادتمند شدن 
در این دنیا هم باید قدرتمند باشند و هم 

باید ایستادگی کنند.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران 
نظر  از  ایستادگی  این  کرد:  تصریح 
سطح قدرتی که ملت ایران به صحنه 
می آورند، بی انتهاست و هیچ گاه ملت 
ایران دچار شکست نمی شود. دشمنان 
با یک عقب نشینی جدید روبرو هستند. 
امروز شما عقب نشینی آمریکا از سوریه 
را می بینید و این شکست استراتژی های 
آمریکاست که در منطقه که در حال 
که  دلیل  این  به  است  شدن  دفن 
آمریکایی ها می گویند ما 7 میلیون دلار 
در سوریه هزینه کردیم و امروز بدون 
هیچ دستاوردی در حال ترک سوریه 
هستند این مطلب نشان دهنده پایان 

یافتن عقل استراتژیک آنهاست.
این  آمریکایی ها  کرد:  تصریح  وی 
از  سختی  با  و  می کنند  حذف  همه 
سوریه خارج می شوند عهدنامه برجام را 

خود امضا می کنند و سپس از آن خارج 
می شوند و با قدرت هایی که تعاملات 
اقتصادی وسیع دارند جنگ اقتصادی 
را آغاز می کنند و این نشان دهنده عدم 

موفقیت راهبردهای آنان است.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران 
فضای  در  هم  ایران  ملت  کرد:  بیان 
چنین راهبردهایی راه خود را پیداکرده 
و ملت ما می داند که قدرت های بزرگ 
توان تاثیر محدود دارند و اگر ایستادگی 
کنند مجبور می شوند تا به راهبردهای 
آنان تن دهند. شنبه های انقلاب فرصت 
خوبی برای این است که با توطئه های و 
عملیات روانی بسیاری که بر علیه انقلاب 
اسلامی و ملت ایران شکل گرفته مقابله 
شده و هدف این قبیل کارها پشیمان 
کردن ملت ایران از انقلاب خود و ایجاد 

تردید در دل های آنان است.

معاون قوه قضاییه:

فضای مجازی را نمی توان تعطیل کرد

سردار سلامی: 

عقل استراتژیک آمریکا رو به پایان است

عضو شورای مشورتی رئیس دولت اصلاحات گفت: 
امروز اصولگرایان میانه رو به شدت ذهن شان درگیر طیف 
افراطی همچون جبهه پایداری است. اگر بنا باشد که فرد 
غیرقابل پیش بینی، گمنام و پوپولیستی بیاید، اصولگرایان 

میانه رو نیز به ائتلاف فکر می کنند.
عبدالله ناصری درباره صحبت های غلامعلی دهقان 
قبل  های  دوره  همچون  حتما  طلبان  اصلاح  گفت: 
تلاش می کنند نامزد مستقل به صحنه انتخابات ریاست 
جمهوری بیاورند. طبیعتا اصولگرایان میانه رو و اعتدالیون 
هم می کوشند نامزد مستقل داشته باشند. وی با بیان اینکه 
سرنوشت ائتلاف ها نیز همواره در روزهای آخر منتهی 
به انتخابات مشخص می شود ادامه داد: هر سه جریان 
اصلاحات، اعتدال و اصولگرایان میانه رو با وجود عزم خود 
برای معرفی نامزد مستقل، در نهایت منتظر می مانند تا 

ببینند چه شخصیت هایی در معرکه انتخابات حاضر و چه 
کسانی از سوی شورای نگهبان تأیید صلاحیت می شوند.

وی با اشاره به مواجه بودن اصلاح طلبان با دو دیدگاه 
بهزاد نبوی و حجاریان اظهار کرد: اصلاح طلبان باید درباره 
نفس حضور در انتخابات تصمیم بگیرند. آیا نامزد معرفی 
می کنند؟ نامزدشان تأیید صلاحیت می شود؟ با ائتلاف یا 
مستقل جلو می روند؟ بدون نامزد در انتخابات حضور پیدا 
می کنند؟ اینها سئوالاتی است که باید درباره اش تصمیم 
گیری شود اما این مسئله الان اتفاق نمی افتد بلکه باید زمان 
بگذرد و به ایام انتخابات 1400 نزدیک شویم.وی درباره 
تکرار ائتلاف اعتدال و اصلاحات سال 92 در 1400 گفت: 
اصلاح طلبان سال 92 ائتلاف نکردند اما بعد از ردصلاحیت 
آقای هاشمی، نظرسنجی انجام دادند و دیدند در آن شرایط 
اقبال به آقای عارف در مقایسه با آقای روحانی کمتر است 

بنابراین از آقای روحانی حمایت کردند. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب اظهار کرد: در هر دوره ای وضعیت همین طور 
است که فضای انتخاباتی شکل می گیرد، مناظره ها انجام 
و اردوگاه های انتخاباتی مشخص می شود، بعد در هفته 
آخر بررسی ها درباره نامزد مورد ائتلاف اتفاق می افتد. امروز 
اصولگرایان میانه رو به شدت ذهن شان درگیر طیف افراطی 
همچون جبهه پایداری است. اگر بنا باشد که فرد غیرقابل 
پیش بینی، گمنام و پوپولیستی بیاید، اصولگرایان میانه رو 
نیز به ائتلاف فکر می کنند.وی افزود: با توجه به تحولات 
یک سال اخیر مهمترین دغدغه اصلاح طلبان، اصولگرایان 
معتدل و اعتدالیون میزان مشارکت مردم در انتخابات است. 
باید نتیجه انتخابات مجلس را تجربه کرد و بعد از آن می 
توان کم کم وارد تحلیل واکنش جامعه مدنی در انتخابات 

ریاست جمهوری شد.

عبدالله ناصری: 

تلاش می کنیم نامزد مستقل به انتخابات ریاست جمهوری بیاوریم

مصطفی داننده

افشین حبیب زاده * 

احمد  حسینی *
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اقتصادی

اکنون زمان آن فرا رسیده تا دلواپسان و منتقدانی که با کارشکنی های مختلف باعث 
فرصت سوزی و عدم اجرای قراردادهای جدید نفتی و جذب سرمایه گذاری های بین 

المللی شدند، به وعده ها و شعارهای خود عمل کنند.
زمان طلایی اجرای قراردادهای نفتی که پس از امضای برجام و در سال های 1394 و 
1395 بود به علت کارشکنی ها و سنگ اندازی های داخلی که ریشه در فشارهای سیاسی 

و جناحی داشت، به آسانی از دست رفت.
پس از برجام، بخش های مختلف اقتصادی کشور و از جمله صنعت نفت مورد توجه 
شرکت های معتبر بین المللی قرار گرفت؛ در آن زمان هیات های نمایندگی شرکت 
های بین المللی در مذاکرات اعلام کردند علاوه بر سرمایه گذاری مالی، حاضر به انتقال 
فناوری های جدید و پیشرفته به ایران نیز هستند؛ اما منتقدان در پسِ بازی های سیاسی 
و جناحی، به جای توجه به منافع ملی تلاش کردند در مقابل امضای قراردادهای جدید با 

شرکت های معتبر بین المللی کارشکنی کرده و سنگ اندازی کنند.
* نگرانی شرکت های بین المللی از کارشکنی های سیاسی 

نتیجه این کارشکنی ها به این مساله ختم شد که هیات های اقتصادی خارجی، رفتاری 
محتاطانه از خود نشان داده و از تسریع در مذاکرات با دولت خودداری کردند؛ آنها نگران 
بودند که سرمایه گذاری های آنها گرفتار بازی های سیاسی و جناحی منتقدان شده و به 

سرانجام نرسد.
در بیست و یکمین نمایشگاه بین المللی صنعت نفت که اردیبهشت 1395 برگزار شد، 
مدیران شرکت های خارجی حاضر در نمایشگاه درباره سرمایه گذاری در ایران به ایرنا 
گفتند: چشم انداز مثبت و خوبی وجود دارد، اما اخباری که از ایران می رسد و تهدیدها و 

فشارها مخالفان سیاسی دولت، نگران کننده است، بنابراین ترجیح می دهند منتظر باشند 
تا ببینند چه اتفاقاتی خواهد افتاد.

ضرب المثلی میان اقتصاددانان و فعالان اقتصادی است با این مضمون که »پول، ترسو 
است«. در واقع شرکت ها و بنگاه های اقتصادی در جایی سرمایه گذاری می کنند که 
تهدیدی متوجه آنها نباشد، به همین دلیل با مشاهده کارشکنی های دلواپسان، به تدریج 

کنار کشیدند.
* ترامپ ادامه دهنده راه دلواپسان

کارشکنی منتقدان و دلواپسان تا روی کار آمدن دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا در 
بهمن 1395 ادامه یافت.

روی کار آمدن ترامپ با توجه به تهدیداتش علیه ایران و برجام، خیال منتقدان را راحت 
کرد؛ ترامپ که وعده داده بود برجام را پاره می کند، از زمان استقرارش در کاخ سفید از هیچ 
تلاشی برای کارشکنی در مسیر اجرای برجام خودداری نکرد تا اینکه در اردیبهشت امسال 

آمریکا را از این توافق خارج کرد. 
در واقع، ترامپ مسیر دلواپسان داخلی در جلوگیری از بهره برداری ملت ایران از منافع 
برجام را ادامه داد و زحمت آنها برای سنگ اندازی در جذب سرمایه گذاری خارجی در 

حوزه های نفتی را کم کرد.
* توتال، بهانه ای برای هجمه به دولت

تجربه نشان داده زمانی که شرکت های بین المللی سرمایه گذاری سنگینی در یک 
کشور انجام دهند برای حفظ منافع خود تلاش می کنند تا مانع اعمال فشار و تحریم های 

خارجی شوند.

پس از امضای توافق برجام، دولتمردان که بر این تجربه واقف بودند، تلاش کردند با 
مذاکره با شرکت های بین المللی به کشور علاوه بر جذب سرمایه گذاری و فناوری پیشرفته، 

سدی نیز در مقابل فشارهای احتمالی آمریکا ایجاد کنند.
بدین ترتیب مذاکرات فشرده ای با شرکت های بین المللی در بخش های مختلف انجام 

شد که بسیاری از آنها تا مرز عقد قرارداد نیز پیش رفت.
از جمله مهمترین و پرحاشیه ترین قراردادهای پس از برجام، قرارداد توسعه فاز 11 پارس 
جنوبی بود که پس از کارشکنی های گسترده داخلی در تیرماه 1396 با کنسرسیومی بین 

المللی به رهبری توتال فرانسه به ارزش حدود پنج میلیارد دلار به امضا رسید.
در صورتی که قرارداد توسعه فاز 11 پارس جنوبی به جای تیرماه 1396 در سال های 
1394 یا 1395 و پیش از روی کارآمدن ترامپ به امضا می رسید، براساس برآوردها 2 تا 2.5 
میلیارد دلار توسط این شرکت در ایران سرمایه گذاری می شد که زمینه گره زدن منافع این 

شرکت فرانسوی با حفظ برجام را فراهم می کرد.
اما، اکنون توتال حدود 45 میلیون دلار در ایران سرمایه گذاری کرده است که رقم قابل 
توجهی به شمار نمی رود؛ در صورت کارشکنی نکردن منتقدان و امضای به موقع قرارداد 
توسعه فاز 11 توسط توتال، میزان پیشرفت پروژه به 40 تا 50 درصد و حجم سرمایه گذاری 
این شرکت به حدود 2.5 میلیارد دلار می رسید که حاضر نبود به راحتی از آن دست بکشد.
بیژن زنگنه وزیر نفت در تیرماه امسال در این باره گفت: »اگر در کار وزارت نفت تاخیر 
نینداخته بودند و پنج قرارداد دیگر همانند توتال منعقد شده بود و همچنین صادرات نفت 

کشور چهار میلیون بشکه در روز بود، دیگر آمریکا نمی توانست نفت ایران را تحریم کند.«
بدین ترتیب دلواپسان، زمان طلایی بهره برداری از دستاوردهای برجام را با کارشکنی 

های خود بر باد دادند و زمینه فشارهای بیشتر آمریکا علیه ایران را فراهم کردند.
* فشار به دولت برای امضای قرارداد با شرکت های خاص

منتقدان که در زمان مذاکرات مربوط به قراردادهای جدید نفتی و همچنین پس از 
امضای قرارداد توسعه فاز 11 پارس جنوبی به گونه ای به آن می پرداختند که گویا شرکت 
های معتبر داخلی آماده اجرای این قراردادها هستند اما وزارت نفت از امضای قرارداد با 

آنها خودداری می کند، اکنون وقت معرفی شرکت های معتبر از سوی آنها رسیده است.
حال که توتال ناچار به کناره گیری از پارس جنوبی شده و نظر نهایی شرکت سی.ان.
پی.سی چین برای توسعه این میدان اعلام نشده، فرصت مناسبی است که شرکت های 
معتبر داخلی خواستار توسعه فاز 11 پارس جنوبی )توسعه عادی و وارد کردن فناوری 
پیشرفته ساخت سکوهای تقویت فشار( توسط این دلواپسان همیشه منقد، به مردم معرفی 
شوند. البته گزینه های مورد نظر باید علاوه بر دارا بودن منابع مالی چند میلیارد دلاری باید 

از فناوری های جدید نیز برخوردار باشند تا بتوانند منافع ملی حداکثری را تامین کنند.
توانایی های شرکت های داخلی که در سال های اخیر موفقیت های خوبی را کسب کرده 
و فازهای متعدد پارس جنوبی را توسعه داده اند قابل انکار نیست، اما توسعه فاز 11 پارس 

جنوبی با دیگر فازهای پارس جنوبی تفاوت دارد.
برای توسعه فاز 11 باید سکوی 20 هزار تنی تقویت فشار در آن نصب شود که نیاز به 
فناوری های پیشرفته ای دارد که در کشور نیست؛ همچنین باید سرمایه گذای چند میلیارد 
دلاری در آن انجام شود که در شرایط کنونی اقتصاد به راحتی این ارقام قابل تحقق نیست.
اکنون نه تنها خبری از شرکت های معتبر دخلی برای اجرای طرح توسعه فاز 11 پارس 
جنوبی با فناوری های جدید نیست بلکه طبق تجربه های گذشته، تلاش دلواپسان با 
استفاده از فشارهای سیاسی، فشار به دولت برای امضای قرارداد با شرکت های خاصی 
است که پیامد آن پس از چند سال وقت کشی و هدر دادن سرمایه های ملی، تحقق نیافتن 

اهداف مورد نظر بوده است.

توسعه فاز 11پارس جنوبی؛ چشم انتظار راهکار دلواپسان  

وقتی دلار ارزان فرصت های شغلی را می سوزاندزمان وفای عهد دلواپسان نفتی فرا رسید

چرافارغالتحصیلاندانشگاهیکارپیدا
نمیکنند؟

فارغ ا لتحصیلان  از  گروهی  حکایت  این  هستند.  کار  دنبال  به  نه  و  دارند  کاری  نه 
دانشگاهی است که نتوانسته اند شغلی برای خود دست و پا کنند و از جست وجو برای 
کار هم دست کشیده اند. تا به حال فکر کرده اید که نرخ ارز چگونه می تواند در اشتغال 

این افراد تاثیرگذار باشد؟
نرخ مشارکت فارغ التحصیلان دانشگاهی کشورمان نسبت به سایر گروه های تحصیلی، 
پایین تر است. هزینه های فردی و اجتماعی که برای درس خواندشان صرف شده کم 
نیست. پس چرا دیگر دنبال کار نمی گردند و آمار فارغ التحصیلان و نرخ بیکاری شان در 

تعقیب یکدیگر هستند؟
علی سرزعیم، معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی وزرات کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
می گوید: بیکار مانده اند، چون بیش از حد درس خوانده اند و از طرف دیگر، آنچه که آ ن ها 

می توانند تولید کنند از خارج از کشور وارد می شود.
سرزعیم در توضیح دلیل اول، با اشاره به فشارها برای گران نشدن آموزش عالی، اظهار 
می کند: با آموزش مازاد یا over education مواجه می شویم یعنی افراد، بیش از نیاز 
کشور وارد دانشگاه شده اند و در چنین شرایطی، فردی با مدرک دیپلم راحت تر وارد بازار 

کار می شود.
*اشتغال زایی با دلار ارزان برای خارجی ها

دلیل دوم، ارتباط قیمت گذاری ارز و اثرگذاری آن بر اشتغال را برایمان روشن می کند. 
سرزعیم در توضیح این مورد می گوید: وقتی دلار را ارزان نگه داریم، کالاهایی که این 
تحصیل کرده ها می توانند تولید کنند، از خارج وارد می شود، ولی نیروی کاری را که به 
کارهای ساده اشتغال دارد نمی توان از خارج از کشور آورد. در نتیجه آن ها مشغول به کار 
می شوند و تحصیل کرده ها بی کار می مانند. یعنی کالایی که تولید آن به تخصص نیاز دارد 
و فارغ التحصیل دانشگاهی می تواند آن را تولید کند، به علت پایین نگه  داشتن نرخ ارز، 

از خارج وارد می شود که این به معنای ارزان کردن واردات و نابودی تولید داخلی است.
معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی وزرات کار با نقد سرکوب نرخ ارز، از تأثیر آن بر اشتغال 
فارغ التحصلان دانشگاهی می گوید: با دلار ارزان، واردات کالاهایی که به تخصص نیاز 
دارند ارزان است و بنابراین، تولید در داخل و رقابت با کالای خارجی سخت می شود. این 
در حالی است که هزینه تولید داخلی با تورم بالا می رود و در نهایت، هم تولید اصطلاحاً 
زمین می خورد و هم فارغ التحصیلان دانشگاهی بیکار می مانند. در عین حال برای 
کالاهای ساده که نیاز به تخصص ندارند، از نیروی کار داخلی که تحصیلات دانشگاهی 
ندارد استفاده می شود و در نتیجه، افراد بدون تحصیلات دانشگاهی کار پیدا می کنند؛ اما 

در کالاهایی که نیاز به تخصص دارند، واردات جای تولید داخلی را می گیرد.
*دانشگاه ها مقصر نیستند؟

دیدگاه های متفاوتی درباره نقش دانشگاه ها در مسیر شغلی افراد وجود دارد؛ سرزعیم در 
این رابطه می گوید: در یک دیدگاه، به دنبال اصلاح دانشگاه ها هستند و در دیدگاه دیگر، 
می پذیرند که آموزش  مهارت های شغلی را باید جایی خارج از دانشگاه دنبال کرد. مثلًا در 
برخی کشورهای اروپایی، دانشگاه به آموزش تئوری ها می پردازد و بحث های مهارتی را 
بیرون از آن پیگیری می کنند، اعتقاد این است که در دوران تحصیل، تئوری را به درستی 
آموزش دهند زیرا که در ادامه مسیر و در بحث اشتغال هم قرار است از همین تئوری ها 

استفاده شود و تئوری درست، چشم افراد را در فرآیند شغلی شان باز می کند.
وی دیدگاه دیگر را متمرکز بر آموزش های مهارتی می داند، به این صورت که افراد به 
سمت کاردانی و کارشناسی هدایت شوند، نه کارشناسی ارشد و دکتری. در واقع این 
دیدگاه، تحصیلات تکمیلی را مختص اقلیتی می داند که به دنبال کارها و پژوهش های 

انتزاعی هستند.
با این حال معاون وزیر کار، بخشی از آموزش های دانشگاهی را ضروری و مؤثر نمی داند و 
استدلال می کند که این آموزش ها، فارغ التحصیلان را برای ورود به صنعت آماده نمی کند؛ 

در صورتی که آموزش های فنی و حرفه ای سازگاری بیشتری با نیاز صنعت دارند.
*کارجو و کارفرما در جست وجوی هم

سرزعیم یکی دیگر از مشکلات بازار کار، نه تنها در ایران که در اکثر کشورها را قابلیت 
انطباق و هماهنگی یا matching می داند، اینکه چگونه کارجو و کارفرما از بین جمعیتی 
80 میلیون نفری یکدیگر را پیدا کنند؟ بنگاه های کاریابی می  توانند این مورد را تسهیل 
کنند. البته کارورزی هم میان بر دیگری برای کوتاه کردن مسیر جست و جوی کارجو و 
کارفرماست. سرزعیم در این باره می گوید: کارورزی نقش مهمی دارد. از یک طرف، بنگاه 
نیرو می خواهد و از طرف دیگر، نیروی کار مهارت های لازم را ندارد. مهارت ها ارائه می شود 
و سپس، این ها راحت تر به یکدیگر می رسند. طرح های این چنینی کمک می کنند که 

کارجو و کارفرما یکدیگر را راحت تر پیدا کنند.
*هزاران بیل گیتس داریم

دانش آموزان  تحصیل  ترک  مسئله  و  دارد  کودکان  به  خاصی  نگاه  کار،  وزیر  معاون 
برخوردار  و می گوید: دهک های  را مطرح می کند  فقر  به علت  درآمد  کم  خانوارهای 
می توانند به سراغ تحصیلات عالی بروند، اما افراد دهک های پایین مسائلی دارند که 
دیده نمی شود. مسائل را باید در دهک های پایین جست وجو کرد، بیل گیتس از آن طبقه 
می آید. ما هزاران بیل گیتس داریم که باید به آن ها اجازه پیشرفت بدهیم. تمرکز پول دولت 
باید به آن سمت برود چون استعداد، خلاقیت، نوآوری و روحیه مدیریت از کودکی شکل 

می گیرد و در آن دوره ایجاد می شود.

رییس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر:

خریدارانطلاوسکهدستنگهدارند
رییس کمیسیون تخصصی طلا و جواهر گفت: در روزهای اخیر به دلیل کاهش قیمت 
نفت و ریزش سهام در بورس های بین المللی و عدم تصمیم گیری درباره نرخ بهره در 
آمریکا سبب شد تا قیمت های جهانی طلا افزایش یابد و به بالاترین میزان خود در 15ماه 

اخیر برسد. 
محمد کشتی آرای افزود:  در هفته گذشته 11درصد بر قیمت سکه و طلا افزوده و سبب 

شد تا حباب قیمت سکه بیش از 400هزار تومان شود. 
وی در پاسخ به این سوال که اگر قیمت جهانی نفت افزایش یابد و شاخص سهام در 
بازارهای جهانی بالا رود، آیا می توان به کاهش نرخ جهانی طلا و در نتیجه پایین آمدن 
قیمت سکه و طلا در بازار ایران امیدوار بود، توضیح داد: نمی توان پیش بینی دقیقی 

داشت؛ شاید همه چیز برعکس شود. 
در ماه ها و روزهای گذشته پیش بینی می کردیم مطابق تجربه سال های گذشته در 
روزهای پایانی سال میلادی و … نوسان در قیمت جهانی طلا اتفاق بیافتد، که اکنون 
این اتفاق افتاده و ادامه این وضعیت و جلوگیری از کاهش بیشتر قیمت نفت و همچنین 
ممانعت از ریزش بیشتر ارزش سهام های بین المللی و مالی بستگی به تصمیمات 
و سیاست های مالی دیگر کشورها دارد که اگر این روند ادامه یابد ممکن است قیمت 
جهانی طلا بازهم بالاتر رود. اگر قیمت نفت سیر صعودی یابد طبیعی است قیمت طلا 

کاهش پیدا کند.
وی ادامه داد: بنابراین باید اجازه داد تا 2-3 روز دیگر بگذرد و کشورها سیاست های 
مالی جدید برای سال 2019 را اعلام کنند که این مساله تاثیر زیادی روی افزایش یا کاهش 

قیمت ها خواهد داشت. 
این فعال بازار طلا و جواهر پیش بینی کرد:  به نظر می رسد این روند تا 12 و 13 دی ماه 

جاری که تعطیلات کشورهای غربی اتمام می یابد، ادامه خواهد داشت. 
کشتی آرای درباره افزایش تقاضا برای خرید سکه و طلا با وجود افزایش قیمت ها در 
بازار ایران و احتمال تکرار شرایط بازار آشفته در ماه های گذشته تصریح کرد: خیر اصلا این 
اتفاق نخواهد افتاد زیرا سیاست بانک مرکزی در پایین نگه داشتن و تعدیل نرخ ارز است و 

براساس این سیاست ها چنین اتفاقی نخواهد افتاد .
وی اضافه کرد: افزایش تقاضا را می توان این گونه تفسیر کرد که به دلیل هیجان و التهاب 
غیرطبیعی در بازار کشور داریم که این روند برخلاف سایر کشورهاست؛ به گونه ای که اگر 
در دیگر کشورها کالایی گران شود، درخواست خرید کاهش می یابد اما در ایران برعکس 
است افزایش قیمت سبب به وجود آوردن هیجان کاذب می شود برای خرید بیشتر که در 

نهایت در نقطه ای ثابت خواهند ماند. 
وی درباره میزان افزایش تقاضا در اثر هیجانات خرید توضیح داد: تقاضا به صورت موردی 
افزایش یافته بسیاری از افراد منتظر بودند که کاهش بیشتر قیمت ها اتفاق بیافتد  تا خرید 
کنند اما در 2-3روز گذشته وقتی دیدند این روند برعکس شده تقاضای آن خرید به یکباره 

به بازار آورده شد و موجب التهاب قیمت شد.
در هفته گذشته قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی به آستانه 4 میلیون تومان رسید 
اما بار دیگر عقب نشینی از میانه روز چهارشنبه آغاز شد و سکه در مرز سه میلیون و 600 

هزار تومان ایستاد. 
وی خاطر نشان کرد: به هموطنان عزیز توصیه می شود در مواقعی که بازار ملتهب است، 

داد و ستد نباید انجام شود تا بازار به آرامش قیمت ها برسد. 

تولیدکنندگان و فعالان در عرصه پوشاک معتقدند؛ نبود مواد 
اولیه همچون پنبه و نخ مورد نیاز در تولید پارچه، مشکلات ارزی در 
واردات پارچه و محدودیت برای دریافت ارز و افزایش تقاضا، دلیل 

اصلی کاهش نیافتن قیمت پوشاک در بازار است.
کشور؛  اقتصادی  عرصه  در  امسال  مهم  های  اتفاق  از  یکی 
نوسانات نرخ ارز و تاثیر آن بر قیمت کالا و محصولات مختلف در 
بازار بود. رشد نرخ ها در بازار با توجیه نوسان قیمت دلار سبب گران 
شدن کالاها شد اما در این روزها که نرخ ارز کاهش یافته است، 
شاهد نزولی شدن قیمتها در بازار نبودیم. تولیدکنندگان و فعالان در 
عرصه پوشاک که نوسان ارزی بر بازار آنها اثر گذاشت، پاسخگوی 

چرایی ارزان نشدن این کالا در بازار بودند.
* نقش اصلی تقاضا در قیمت پوشاک

عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک به 
ایرنا در این رابطه به ایرنا گفت: با افزایش نرخ ارز شاهد 2 اتفاق 
در عرصه پوشاک بودیم؛ گران شدن مواد اولیه و کاهش واردات 

محصولات با کیفیت.
شاهرخ جعفری افزود: با توجه به اینکه تقاضا و قیمت ارتباط 
مستقیم با یکدیگر دارند؛ اکنون که میزان تقاضای پوشاک در 

جامعه بالاست، قیمت ها نیز افزایش می یابد. 
وی تاکید کرد: این افزایش قیمت ها ربطی به نرخ ارز ندارد و در 

حوزه پوشاک تقاضا نقش اصلی را ایفا می کند. 
این فعال در حوزه پوشاک درباره راهکار کاهش قیمت آن نیز 
گفت: برخی واردات و قاچاق پوشاک را راه حل تنظیم بازار عنوان 
می کنند، اما با توجه به افزایش قیمت ارز، پوشاک بی کیفیت وارد 

کشور می شود. 
جعفری گفت: پروسه زمانی تولید پوشاک 6 ماه است؛ با توجه 
به اینکه مبارزه با قاچاق پوشاک از اولویت های دولت است، تولید 

نیز سودآور شده و فعالان در این حوزه اقدام به جذب نیروی انسانی 
کرده است شاهد سرازیری سرمایه به این بخش هستیم.

صنایع  در  انقلابی  روند،  این  ادامه  با  کرد  امیدواری  ابراز  وی 
نساجی و پوشاک کشور رخ خواهد داد.

* »تخصیص ارز به واردکنندگان« مشکل اصلی افزایش بهای 
پوشاک 

دبیر اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک نیز گفت: یک 
سوم پارچه مورد نیاز کشور وارداتی است؛ در بحث نساجی نیز فقط 
50 هزار تن پنبه در داخل تولید می شود که 30 هزار تن آن در 
تولید پارچه استفاده می شود و بقیه پنبه مورد نیاز باید واردات شود. 

»سعید جلالی قدیری« گفت: پارچه و پنبه جزو کالاهای اساسی 
نیست که ارز دولتی به آن اختصاص یابد بنابراین از زمان ثبت 

سفارش تا تخصیص ارز 2 تا سه ماه زمان مورد نیاز است. 
وی با بیان اینکه اکنون روند واردات مواد اولیه طولانی است، 
افزود: پوشاک جزو کالاهای گروه نخست و اساسی نیست بنابراین 
واردکنندگان باید ارز مورد نیاز خود را از صادرکنندگان دریافت کنند 
و چون بسیاری از صادرکنندگان حاضر به ارائه ارز خود نیستند و این 

مساله در واردات اختلال کرده است. 
قدیری اظهارداشت: ارز برای واردات مواد اولیه در بازار نیست در 
نتیجه تولید و عرضه کاهش یافته و در مقابل آن تقاضا رشد داشته 

بنابراین قیمت پوشاک کاهش نیافته است. 
به گزارش ایرنا، آمارها نشان می دهد گردش مالی سالیانه بازار 
پوشاک ایران 12 تا 15 میلیارد دلار است که کمتر از نیمی از آن با 

تولید داخل تامین می شود.
تا پیش از ممنوعیت، واردات به شکل رسمی یا قاچاق به بازار 
ایران راه می یافت به گونه ای که 95 درصد از پوشاک وارداتی از راه 

قاچاق و یا تجارت چمدانی وارد کشور می شد. 
* آغاز برخورد با برندهای پوشاک قاچاق از ابتدای دی ماه

طبق اطلاعیه ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، برپایه 
دستوالعمل ماده هفت آیین نامه اجرایی ماده 13 قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز و برای حمایت از تولید پوشاک داخلی، از آغاز 
دی ماه امسال، برخورد با عرضه برندهای محرز )قطعی( پوشاک 

قاچاق آغاز شده است.
این اقدام با هدف پشتیبانی همه جانبه از توسعه اشتغال و تولید 
کالاهای دارای صرفه اقتصادی، به دنبال اقدام های پیشگیرانه در 
حوزه مبارزه با قاچاق کالا برخورد جدی با عرضه برندهای محرز 

پوشاک قاچاق در دستور کار این ستاد قرار گرفته است.
به گفته »بهرام شهریاری« نایب رئیس هیات مدیره اتحادیه تولید 
و صادرات نساجی و پوشاک، این موضوع نیز بهانه ای شده تا 
برخی از ذینفعان سعی کنند توجه مسئولان و مصرف کنندگان را 
از قاچاق به سمت نبود مواد اولیه و اختلال در بازار شب عید سوق 
دهند و به نوعی اینگونه توجیه کنند که برخورد با برندهای پوشاک، 
ممکن است به کمبود کالا در بازار و تغییر قیمتها منجر شود؛ در 
تولیدات  عرضه  برای  خوبی  بستر  قاچاق،  با  برخورد  که  حالی 
داخلی فراهم شده است تا مصرف کنندگان با تولیدات داخلی 
آشنا شوند و به دنبال استقبال از پوشاک ایرانی شاهد اشتغالزایی 

در این عرصه باشیم. 

در گفت و گو با مسئولان بررسی شد

چراقیمتپوشاکباکاهشنرخارزارزاننشد؟

ریاست محترم اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان شهریار 
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وقت رسیدگی :  روز تاریخ 97/11/15 ساعت 15/20  حوزه سوم شهریار

خواهان: حسین حیدری شریف آباد
خوانده : حسن جمیل آبادی

خواسته: مطالبه عودت مال
با توجه به تقدیم دادخواست از طرف خواهان به دادگاه عمومی و ارجاع به شعبه شورای 
حل اختلاف وقت رسیدگی تعیین گردیده و به علت شناخته نشدن آدرس خوانده به 
درخواست خواهان و دستور دادگاه و به تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی مراتب 

یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی میشود.م.الف 4029
رییس شورای حل اختلاف حوزه سوم شهریار

---------------------------------
رونوشت آگهی انحصار وراثت   

خانم مریم محمدی بقاء دارای شناسنامه شماره 54884  به شرح دادخواست به کلاسه 
1611/97 از این شورا در خواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده شد 
که شادروان حسن محمدی بقاء به شناسنامه 1  در تاریخ 97/3/8 اقامتگاه دائمی خود 

بدرود زندگی گفته اند ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:  
1 – رضا محمدی بقاء     0053832991    1346   پسر

2 – پروین محمدی بقاء    121   1340   دختر
3 – مهین محمدی بقاء    979   1354   دختر

4 – سکینه محمدی بقاء     44869    1358    دختر
5 – فریبا محمدی بقاء    43032   1356   دختر
6 – مریم محمدی بقاء   54884   1367   دختر
7 – فاطمه محمدی بقاء   3594   1363   دختر

8 – معصومه محمدی بقاء     4900793086    1378    دختر
9 – مبینا محمدی بقاء    4901352938    1383   دختر

10 – شهین محمدی بقاء   10409   1351   دختر
11 – کبری محمدی نیا   4155   1351   همسر

اینکه با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور رادریک نوبت آگهی می نماید تا 
هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یکماه 

به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.م.الف 4030 
دبیر شعبه 5 شورای حل اختلاف شهریار
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وقت رسیدگی :  روز تاریخ 97/11/14 ساعت 16/45  

خواهان: محمد رضا نعمتی
خوانده : پرویز جیه وانی  - کامبیز جیه وانی

خواسته: مطالبه چک
خواهان دادخواستی تسلیم دادگاههای عمومی نموده که جهت رسیدگی به شعبه 
حل ارجاع گردیده و وقت رسیدگی تعیین شده ، بعلت مجهول المکان بودن خوانده به 

درخواست خواهان ودستور دادگاه و به تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی مراتب 
یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود تا خوانده از تاریخ نشرآخرین 
آگهی ظرف یک ماه بدفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه دوم 
دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر بالا جهت رسیدگی حضور بهمرساند 
چنانچه بعدا ابلاغی بوسیله آگهی لازم شود فقط یک نوبت منتشر و مدت آن ده روز 

خواهد بود.م الف 4027
رییس شورای حل اختلاف حوزه سیزدهم شهریار
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وقت رسیدگی :  روز تاریخ 97/11/14 ساعت 17/00  
خواهان: محمد رضا نعمتی

خوانده : پرویز جیه وانی
خواسته: مطالبه سفته

خواهان دادخواستی تسلیم دادگاههای عمومی نموده که جهت رسیدگی به شعبه 
حل ارجاع گردیده و وقت رسیدگی تعیین شده ، بعلت مجهول المکان بودن خوانده به 
درخواست خواهان ودستور دادگاه و به تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی مراتب 
یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود تا خوانده از تاریخ نشرآخرین آگهی 
ظرف یک ماه بدفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه دوم دادخواست 
و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر بالا جهت رسیدگی حضور بهمرساند چنانچه بعدا ابلاغی 

بوسیله آگهی لازم شود فقط یک نوبت منتشر و مدت آن ده روز خواهد بود.م الف 4028
رییس شورای حل اختلاف حوزه سیزدهم شهریار



یکشنبه -نهم دیماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4718 ورزشی44

رئیس هیات هاکی استان قم :

ورزش قم نیاز به سرمایه گذاری در رده سنی 
مدارس دارد

رئیس هیات هاکی استان قم گفت: ورزش این استان نیز به سرمایه گذاری در رده 
سنی مدارس به منظور تربیت نسلی از ورزشکاران مستعد برای حضور قوی در رقابت 

های ملی و بین المللی دارد.
مسابقات  به  قم  اعزامی  های  تیم  ضعیف  نتایج  به  اشاره  با  مجد  جعفری  جعفر 
استعدادهای برتر ورزشی افزود: قرار گرفتن این استان جزو پنج تیم آخر جدول رقابت 
ها ضعف ورزش قم در رده سنی مدارس را به خوبی نشان داد. وی تاکید کرد: مسابقات 
استعدادهای برتر ورزشی در رده سنی مدارس به منظور شناسایی نوجوانان مستعد در 
رشته های ورزشی برای اعزام به المپیاد 2020 برگزار شد که ورزشکاران استان نتوانستند 
جایگاه مناسبی را در این رقابت ها کسب کنند که این موضوع نیاز به آسیب شناسی دارد. 
رئیس هیات هاکی قم با تاکید بر نبود تعامل میان اداره کل ورزش و جوانان و آموزش 
و پرورش گفت: ورزش قم نیازمند تعامل و امضای تفاهم نامه میان اداره کل ورزش و 
جوانان با آموزش پرورش در تمامی رشته های ورزشی است، چراکه وجود منع قانونی 
مانع از مشارکت دانش آموزان در فعالیت ورزشی هیات های ورزشی در مدارس شده 
است. وی استاندارد نبودن زیرساخت ها و کمبود تجهیزات ورزشی را از جمله عوامل 
ناکامی ورزشکاران در رقابت های استعدادهای برتر ورزشی دانست و ادامه داد: در این 
رقابت ها بسیاری از هیات ها موفق به اعزام تیم به این رقابت ها نشدند، چراکه فعالیت 
بسیاری از هیات های ورزشی در رده سنی جوانان و مدارس متمرکز است. جعفری مجد 
وجود عوامل محدودکننده برای توسعه آموزشگاه های ورزشی در استان را از جمله موانع 
رونق رشته های ورزشی در قم دانست و اظهار داشت: هم اکنون 3 مدرسه هاکی فعال 
در این استان وجود دارد که با توجه به استقبال از این رشته ورزشی، تلاش های زیادی 
برای افزایش مدارس هاکی انجام داده ایم که تا کنون این پیگیری ها به نتیجه ای نرسیده 
است. مسابقات المپیاد استعدادهای برتر ایران در رده سنی 12 تا 15 سال، در 39 رشته 
ورزشی پسران و 29 رشته ورزشی دختران از اواخر آبان ماه آغاز و تا دهم آذرماه ادامه 
داشت. تیم قم جز در رشته کشتی و همچنین ورزش پهلوانی و زورخانه ای در هیچ یک 
از رشته ها نتوانست مقام کسب کند و با قرار گرفتن جزو پنج تیم انتهای جدول این رقابت 

ها عملکرد بسیار ضعیفی از خود به نمایش گذاشت.

رئیس هیئت کشتی استان قم  خبرداد

درخشش کشتی گیران قمی در انتخابی تیم ملی 
 رئیس هیئت کشتی استان قم از درخشش کشتی گیران قمی در انتخابی تیم ملی 

کشتی فرنگی و آزاد خبر داد.
محسن وزیری اظهار داشت: رقابت های کشتی انتخابی تیم ملی در دو بخش آزاد و 
فرنگی طی 3 روز در تهران برگزار شد و با تعیین نفرات برتر اوزان مختلف، روز جمعه به 
پایان رسید و سهم کشتی گیران قمی در کشتی فرنگی 3 مدال و در کشتی آزاد یک مدال 
این مسابقات بود. وی افزود: بهترین نتیجه برای کشتی گیران قمی در این مسابقات در 
کشتی فرنگی و در دسته ۸2 کیلوگرم به دست آمد که هادی علیزاده پورنیا کشتی گیر 
باتجربه و میدان دیده کشتی قم بازگشتی دیدنی به میادین داشت و توانست با پیروزی بر 
جمال اسماعیلی، کشتی گیر تهرانی قهرمان این دسته شود و نشان دهد برای موفقیت 
انگیزه دارد. رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: دو کشتی گیر جوان قمی در کشتی 
فرنگی روی سکوی سوم قرار گرفتند به طوری که در وزن ۶0 کیلوگرم رضا مردی و در وزن 
۶3 کیلوگرم محمد جواد رضایی توانستند در جمع برترین ها قرار بگیرند و کشتی قم را در 
جایگاه سوم این اوزان قرار دهند. وزیری بیان داشت: در کشتی فرنگی وزن 55 کیلوگرم 
مهدی قربانی از قم هفتم شد و در وزن ۸2 کیلوگرم محمد علی حیدری کشتی گیر قمی 
در جایگاه دهم ایستاد ضمن این که در وزن ۸۷ کیلوگرم نیز علی زینتی رفاه از قم نهم 
شد. وی عنوان کرد: در کشتی آزاد، تلاش کشتی گیران قمی با یک مدال برنز همراه بود 
و اسلام شکوهی راد در وزن ۷۴ کیلوگرم به مقام سوم مشترک دست یافت ضمن این که  
روح الله نعمتیان کشتی گیر با اخلاق قمی در وزن ۶1 کیلو به مقام هفتم دست پیدا کرد.

 
در لیگ دسته اول فوتبال امید رقم خورد

برتری تیم امید صبای قم برابر بعثت کرمانشاه 
 تیم فوتبال امید صبای قم در لیگ دسته اول فوتبال امیدهای کشور برابر بعثت 
کرمانشاه پیروز شد. تیم فوتبال امید صبای قم که شانس صعود خود در لیگ دسته 
اول امیدهای کشور را از دست داده است پس از چند نتیجه نامطلوب سرانجام به یک 
پیروزی شیرین دست یافت و وضعیت خود را در جدول مرحله نخست گروهی این 
مسابقات بهبود بخشید. تیم های فوتبال امید صبای قم و بعثت کرمانشاه شامگاه جمعه 
در ورزشگاه شهید حیدریان قم با هم دیدار کردند که در این دیدار تیم امید صبای قم 
موفق شد حریف خود را با نتیجه 3 بر صفر شکست دهد و پیروزی دیگری در این رقابت ها 
به دست بیاورد. شاگردان مسعود خسروی که در این فصل با وجود مواجهه با مشکلات 
فراوان نتایج خوبی به دست آورده اند شانسی بابت صعود به مرحله دوم ندارند اما پیروزی 
بر بعثت کرمانشاه به عنوان یک نتیجه روحیه بخش به آن ها کمک می کند در بازی های 
باقی مانده به دنبال ارتقای رتبه خود از میانه جدول به بالای جدول باشند. این در 
شرایطی است که مصدومیت و کمبود بازیکن تیم امید صبا را آزار می دهد. امیدهای صبا 
سال گذشته از لیگ برتر به دسته اول سقوط کردند اما صبا در فصل جدید لیگ دسته 
اول از توان کافی برای بازگشت به لیگ برتر برخوردار نبود. بازیکنان تیم امید صبا در لیگ 

دسته اول کشور را بازیکنان بومی فوتبال قم تشکیل می دهند.
 

مسوول ورزش بخش های تابعه استان قم خبر داد
راهیابی کبدی کار روستایی قم به اردوی تیم ملی

مسوول هماهنگی و پیگیری ورزش بخش های تابعه استان قم از دعوت کبدی کار 
روستای شریف آباد قم به اردوی تیم ملی جوانان ایران خبر داد. احمد کشوری فرد با 
اشاره به دستاورد جدید ورزش روستایی در قم، بیان کرد: یکی از چهره های مستعد و 
آینده دار رشته کبدی از روستای شریف آباد بخش جعفرآباد علی اصغر وفایی است که با 
نمایش توانایی و استعداد بالای خود اکنون به اردوی آماده سازی تیم ملی کبدی رده 
سنی جوانان ایران  دعوت شده  که باعث افتخار من و همکارانم در ورزش روستایی استان 
قم است. کشوری فرد با اشاره به برگزاری اردوی تیم ملی تا روز دهم دی ماه، ابراز کرد: این 
نخستین اردوی آماده سازی تیم ملی کبدی جوانان ایران است که با سرمربیگری جواد 
موسوی نسب تشکیل شده و با تصمیم کمیته فنی فدراسیون کبدی، تعداد 39 کبدی کار 
جوان به آن دعوت شده اند. وی در پایان اظهار کرد: به منظور توسعه ورزش در روستاهای 
مختلف بخش های تابعه قم در سال جاری بیش از 20 خانه ورزش روستایی توسط اداره 
کل ورزش و جوانان استان قم راه اندازی شده و در مجموع تعداد ۶۶ خانه ورزش روستایی 

در پنج بخش تابعه قم فعال است و به علاقمندان به ورزش خدمات رسانی می کند.

رئیس هیأت دوچرخه سواری استان قم خبر داد

درخشش رکاب زنان قم با کسب 4 مدال 
قهرمانی کشور

رئیس هیأت دوچرخه سواری استان قم از درخشش رکاب زنان قم با کسب چهار مدال 
طلا، نقره و برنز پیکارهای دوچرخه سواری قهرمانی کشور خبر داد. محمدکاظم حججی 
اظهار کرد:رقابت های قهرمانی بی ام ایکس سال 139۷ دوچرخه سواری ایران را در بوستان 
تفریحی ورزشی علوی قم میزبان کردیم و 20 ورزشکار از سراسر کشور برای به دست آوردن 
عناوین برتر سه بخش فلت لند، استریت پارک حرفه ای و آماتور به رقابت پرداختند. وی با 
اشاره به نتایج کامل این رقابت ها، ابراز کرد: در بخش فلت لند سه دوچرخه سوار از تیم 
هیأت اصفهان به نام های پوریا قاسمی، محمد گنج علی و امیر ایگدر باسیری رتبه های اول 
تا سوم را به دست آوردند اما در دو رشته دیگر نمایندگان هیأت دوچرخه سواری قم قهرمان 
شدند. حججی با اشاره به برترین های بخش استریت پارک حرفه ای، عنوان کرد: در این 
قسمت رتبه نخست و عنوان قهرمانی بهسیدمحسن سیدعلیزاده از تیم دوچرخه سواری 
قم رسید، علی عابدینی دیگر عضو تیم هیأت قم نایب قهرمان شد و مقام سوم را معین 
ستاری از هیأت قزوین کسب کرد. وی یاد آور شد: سرانجام برترین های بخش استریت 
پارک آماتور معرفی شدند که در این قسمت نیز سکوی قهرمانی نصیب رکاب زن تیم قم 
یعنی سیدامیرعلی بنی رضی شد، علیرضا عبدالله پور از اصفهان به مقام نایب قهرمانی 

دست یافت و شایان محمد از استان قم به مقام سوم بسنده کرد.
 

با دعوت به تیم ملی نوجوانان رقم خورد

هدیه کاراته قم در اردوی تیم ملی
نخستین بار در کاتای قم یکی از استعدادهای دختر این رشته به اردوی تیم ملی کاتای 
دختران نوجوان ایران برای اعزام به رقابت های برون مرزی دعوت شد.  بعد از برگزاری 
رقابت های مرحله نخست انتخابی تیم ملی کاراته رده های سنی نوجوانان، جوانان و امید 
دختران و پسران کشور که با موفقیت پسران کاراته کای قم و راهیابی 9 نفر آنها به انتخابی 
بعدی همراه بود، در بخش دختران نیز یکی از استعدادهای این رشته در قسمت کاتا به تیم 
ملی راه یافت. با اعلام اسامی دعوت شدگان به اردوی تیم ملی رده های سنی پایه کاراته 
دختران  کشورمان، هدیه سادات موسوی دختر آینده دار کاراته قم نیز در بین این نفرات 
قرار گرفت تا تنها امید استان کاراته خیز قم برای دست یابی به سهمیه تیم های اعزامی به 
میادین برون مرزی سال 2019 در بخش بانوان باشد. طبق برنامه ریزی فدراسیون کاراته، 
نخستین مرحله اردوی تیم ملی کاراته رده های سنی پایه دختران ایران هفته اول بهمن 
ماه برگزار می شود و نفرات دعوت شده در همان اردوی نخست در یک دوره رقابت انتخابی 
به میدان می روند، در حالی که هدیه سادات موسوی از قم در بخش کاتا با حریفان خود 

مسابقه می دهد.

برتری تیم ملی از سایر رقبای گروه فقط روی کاغذ است

کی روش: نتایج،تعیین کننده ماندن یا رفتنم از ایران است
من  به  نزدیکم  دوستان  گفت:  فوتبال  ملی  تیم  سرمربی 
لقب دایناسور را دادند چون من از زمان های خیلی قدیم در 

تورنمنت های جهانی حضور داشتم.
 کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی کشورمان با برنامه 
»THE MANAGER« درباره سوابقش در جام جهانی های 
مختلف و نحو میزبانی قطر در جام جهانی 2022 مصاحبه را 

انجام داد.
جهانی  های  جام  در  حضورش  دوره   5 درباره  روش  کی 
مختلف گفت: دوستان نزدیکم به من لقب دایناسور را دادند 
چون من از زمان های خیلی قدیم در تورنمنت های جهانی 
حضور داشتم. اولین تجربه ام در سال 19۸2 بود که به همراه 
برزیل برای جام جهانی اسپانیا بود. من در پرتغال و خارج از 
آن در تورنمنت های زیادی شرکت کردم. داستان همیشه تکرار 
می شود. قبل از ۴ سال از برگزاری هر جام جهانی شک هایی 
درباره برگزاری خوب از سوی میزبان مطرح می شود. برخی 
می گفتند جام جهانی برزیل بد برگزار شد. یا برخی درباره 
میزبانی آفریقای جنوبی یا آمریکا این نظر را دارند. برخی از 
جام جهانی آلمان و روسیه انتقاد می کنند و منظورم این است 
که فضای انتقادی درباره میزبانی جام های جهانی همیشه 

وجود داشته است.
با  جهانی  جام  این  تمام  که  داده  نشان  تاریخ  افزود:  وی 
موفقیت برگزار شده است. جام جهانی 2022 قطر موفقیت 
فوتبال  جهانی  فدراسیون  است.  داشته  را  انگیزی  شگفت 
می  تلاش  پیشرفت  برای  همیشه  که  دارد  مجرب  پرسنلی 
کنند. قطر از تمام جهات کشوری مدرن است. جام جهانی 
2022 قطر تنها یک موفقیت فوتبالی نخواهد بود. چون یک 
موفقیت دیگری در به کارگیری تکنولوژی های مدرن در زمینه 

های  شبکه  آنالیزها،  در  تکنولوژی  این  بود.  خواهد  فوتبال 
با فوتبال کمک زیادی خواهد  ارتباط هواداران  اجتماعی و 
کرد.  جام جهانی قطر در زمینه ارتباطات انقلابی خواهد کرد 
و شبکه های اجتماعی کمک زیادی را به فوتبال دوستانه می 
کند. ارتباطات در جام جهانی 2022 تنها به کشور قطر محدود 
نمی شود بلکه کل دنیا این کشور پیشرفته باخبر خواهند شد و 
هیچ چیزی نمی تواند جلوی پیشرفت قطر را بگیرد. تکنولوژی 
سلاح قطر برای جام جهانی 2022 است. جام جهانی قطر در 
نوع خودش منحصر به فرد خواهد و نمی توان آن را تصور کرد.

از جام ملت های آسیا 2019  بعد  اینکه  کی روش درباره 
سرمربی ایران می ماند، پاسخ داد: در شرایط کنونی تنها به 
آمادگی تیم در روز فردا فکر می کنم. مسئولیت من این است 
که با تمام وجودم کار کنم تا تیم ملی ایران قدرتمند و آماده 
شود. هدف اصلی ما قهرمانی در جام ملت های آسیا است. 
قراردادم با ایران با پایان جام ملت های آسیا به پایان می رسد 
و آینده دست خداست. مربیان نمی توانند آینده شان را به 
صورت مشخص تعیین کنند. سرنوشت مربیان بستگی به 
نتایجی که به دست می آورند دارد. در شرایط کنونی تمرکز 

می کنیم که ایران به نیمه نهایی جام ملت ها راه پیدا کند تا 
هواداران فوتبال ایران را خوشحال کنیم.

سرمربی سابق رئال مادرید درباره اینکه چرا بعد از مربیگری 
در رئال مادرید دوباره به عنوان دستیار فرگوسن مشغول به کار 
شد، گفت: تلاش می کنم تا به این سوالتان پاسخ دهم. این 
موضوع ابعاد مختلفی داشت. اما داستان ساده ای دارد. من 
قبل از کار در منچستر یونایتد 1۷ سال کار مربیگری کرده 
بودم. وقتی فرگوسن به من دعوت همکاری دارد برایم جذاب 
بود و استقبال زیادی کردم چون در کنار او می توانستم آموزش 
ببینم و تجربه حضور در یکی از بزرگترین باشگاه دنیا را کسب 
کنم. به همین خاطر با دعوت فرگوسن موافقت کردم. فوتبال 
در زندگی ام در رده اول قرار دارد. من از فوتبال لذت می برم 
و این زندگی من است. به نظر من فوتبال مثل سازمان ملل 

متحد است.
سرمربی تیم ملی کشورمان درباره گروه و حضورشان در جام 
ملت ها گفت: جام ملت های آسیا مانند جام ملت های اروپا 
رقابتی سخت است. با توجه به اینکه ما را بهترین تیم گروه می 
دانند این موضوع کار ما را سخت تر می کند. اما این برتری ما 
از تیم های بقیه گروه فقط روی کاغذ است. واقعیت این است 
که سطح ما با آغاز بازی مشخص می شود. مهمترین چیز برای 
من است که تیم من با تواضع بهترین عملکرد را داشته باشد. 
ما در این رقابت ها بازی به بازی جلو می رویم و پیروزی کسب 
می کنیم. به نظرم تیم های استرالیا، کره جنوبی و ژاپن به نیمه 
نهایی راه پیدا خواهند کرد و تیم چهارم راه یافته به نیمه نهایی 
نباید  البته  امارات باشد.  یا  ایران، عربستان، قطر  تواند  می 
قدرت ازبکستان را نیز فراموش کنیم. امیدوارم تیم چهارم نیمه 

نهایی ایران باشد.

نتایج درخشان 2 شطرنج باز جوان کشورمان در رقابت های شطرنج قهرمانی جهان در 
روسیه استمرار موفقیت های شطرنج ایران در چند سال گذشته است؛ موفقیتی هایی که 
برخی از آنان در بخش تیمی و انفرادی در تاریخ ۷0 ساله این رشته برای کشورمان به نوعی 

تاریخ سازی محسوب می شود.
موفقیت هایی که با برنامه ریزی های هدفمند فدراسیون بر روی تیم های پایه در چند 
سال گذشته شروع شد و ثمره این برنامه ریزی ها در شرایط کنونی شطرنج ایران را در مسیر 

رو به رشد در سطح جهان قرار داده است.
این شیوه از برنامه ریزی موجب شده تا تیم ملی در شرایط کنونی با میانگین سنی کمتر 
از 20 سال گام به مسابقات جهانی بگذارد و نوجوانان کم سن و سال ایرانی در میز مسابقه 

برابر نامدارانی از دنیای شطرنج قرار بگیرند. 
موفقیت چشمگیر نوجوانان و جوانان موجب شد تا از شطرنج بازان و تیم های شطرنج 
ایرانی به عنوان پدیده رقابت ها نام برده نشود بلکه در تورنمنت های معتبر جهانی و 
آسیایی شطرنج ایران در قامت یک مدعی ظاهر شود. مصداق بارز این ادعا را می شود 
در رقابت های قهرمانی انفرادی جوانان جهان، المپیاد های جهانی شطرنج، رقابت های 
قهرمانی تیمی آسیا و هفتیمن دوره رقابت های قهرمانی جهان در بخش سریع )رپید( 

دانست.
در هفتمین دوره رقابت های شطرنج سریع و برق آسای جهان که در سن پترزبورگ روسیه 
در حال برگزاری است »سارا سادات خادم الشریعه« در بخش سریع این رقابت ها با کسب 
عنوان نایب قهرمانی شگفتی ساز مسابقات بانوان شد. وی با این عنوان توانست با افزایش 

20 امتیاز ریتینگ در جمع 20 شطرنج باز برتر دنیا در بخش سریع قرار گیرد. 
خادم الشریعه پیش از این نیز در بخش استاندارد در جایگاه نوزدهم برترین شطرنج بازان 

زن جهان قرار گرفته بود. 
سارا سادات خادم الشریعه بانوی شطرنج ایران که عنوان نایب قهرمانی جوانان جهان را 
در سال 201۴ کارنامه دارد نخستین شطرنج باز زن کشور است که علاوه بر کسب درجه 
استاد بزرگ بانوان در سن 1۸ سالگی، در هشتاد و چهارمین کنگره شطرنج جهان، توانست 

عنوان استاد بین المللی شطرنج را به دست آورد. 
وی هم اکنون به همراه »پرهام مقصودلو« عضو تیم شطرنج هبی )Hebei( در لیگ چین 

است.
همچنین در بخش آقایان »علیرضا فیروزجاه« که چندی پیش عنوان قهرمانی رقابت 
های برق آسای آسیا از آن خود کرده بود در مجموع 15 دور رقابت شطرنج قهرمانی جهان 
در بخش سریع 10 امتیاز کسب کرد و در جایگاه ششم قرار گرفت. جایگاه ششمی این 
شطرنج باز جوان در حالی به دست آمد که وی تا دور چهاردهم از شانس های کسب مدال 
بود اما باخت به »کربف« از اوکراین با ریتینگ 2۷۴0 وی را از جمع مدعیان کسب مدال 

دور کرد. 
عنوان ششمی فیروزجاه در شطرنج سریع قهرمانی جهان در حالی رقم خورد که وی 
در این بخش با ریتینگ 2۴12 شرکت کرده بود و توانست بالاتر از »آنیش گیری« نفر 
پنجم جدول برترین شطرنج بازان سریع، سرگئی کاریاکین نایب قهرمان جهان در سال 
201۶، قهرمان سابق رپید و بلیتس جهان، الکساندر گریشوک قهرمان بلیتس جهان در 
سال 2012، نایب قهرمان رپید سال 201۶ و ویشوانتان آناند قهرمان سابق جهان و مدافع 

عنوان قهرمانی رپید جهان قرار گیرد. 
فیروزجاه همچنین در 15 دور رقابت های شطرنج سریع، نتایج درخشانی کسب کرد 
که مهمترین آن شکست موتیلف از روسیه با ریتینگ 2۶9۷، اسویلدر از روسیه با ریتینگ 

2۷53 و ژیگالکو از بلاروس با ریتینگ 2۷2۴ است. وی همچنین در برابر آناند از هند 
مدافع عنوان قهرمانی این رقابت ها به تساوی رسید. 

نکته حضور فیروزجاه در بین شش شطرنج باز برتر این رقابت ها، ریتینگ وی است. در 
حالی که نابغه شطرنج ایران تنها با نیم امتیاز اختلاف نسبت به نفر دوم در جایگاه ششم قرار 
گرفته است که مگنوس کارلسن قهرمان جهان در سال 201۸ با ریتینگ 2903 در جایگاه 

پنجم قرار دارد و فیروزجاه با ریتینگ 2۴12 در جایگاه ششمی است. 
علیرضا فیروزجاه نابغه شطرنج ایران سال 2013 با شکست احسان قائم مقامی به چهره 
جدید این رشته در کشور تبدیل شد. وی در کارنامه ورزشی خود 2 عنوان قهرمانی، یک 
نایب قهرمانی و یک عنوان سومی المپیاد جهانی زیر 1۶ سال را در اختیار دارد. شطرنج 
باز ارزشمند کشورمان همچپنین در سال 201۸ مدال طلای المپیاد زیر 1۶ سال جهان و 

طلای رقابت های شطرنج قهرمانی انفرادی آسیا را به گردن آویخت. 
وی هم اکنون عضو تیم شطرنج باشگاه مونیخ 1۸۶0 آلمان است. 

دیگر  مقامی  قائم  احسان  و   201۸ سال  در  جهان  جوان  قهرمان  مقصودلو  پرهام 
نمایندگان شطرنج ایران در این دوره از رقابت ها، ۸ امتیاز از 15 دور کسب کردند.  برخی 
از کارشناسان نتایج درخشان 2 جوان ایرانی در رقابت های شطرنج روسیه را در امتداد 
موفقیت های این رشته ورزشی در سال 201۸ تعریف می کنند؛ سالی که در نخستین ماه 
های آن »پرهام مقصودلو« در مسابقات شطرنج آزاد دبی با غلبه بر تمامی رقیبان به عنوان 
قهرمانی رسید و تیم ملی شطرنج ایران در مسابقات تیمی قهرمانی آسیا که به میزبانی 
همدان برگزار شد برای نخستین بار عنوان قهرمانی را از آن خود کرد. همچنین در این سال 

پرهام مقصودلو عنوان قهرمانی جوانان جهان را از ان خود کرد.
همچنین درسال 201۸ تیم ملی بانوان و آقایان ایران برای نخستین بار در گروه A المپیاد 
شطرنج حضور پیدا کردند. در ماه های پایانی این سال »سید محمد امین طباطبایی« پس 

از 15 سال عنوان نایب قهرمانی آسیا رسید و علیرضا فیروزجاه ضمن کسب مدال طلای 
المپیاد زیر 1۶ سال جهان، عنوان قهرمانی آسیا را در بخش برق آسا از آن خود کرد. 

همچنین در بخش بانوان، شطرنج بازان ایرانی موفقیت های چشمگیری کسب کردند 
که صعود خادم الشریعه به جمع 20 شطرنج باز برتر دنیا و صعود مبینا علی نسب به مرحله 

یک هشتم نهایی قهرمانی زنان جهان از آن دسته می باشد. 
شطرنج نابینایان و کم بینایان ایران هم در سومین دوره بازی های پاراآسیایی جاکارتا 
موفق بود و توانست با کسب 1۴ مدال شامل ۴ مدال طلا، ۶ نقره و ۴ برنز نقش مهمی در 

تثبیت جایگاه سوم کشورمان در این دوره از بازی ها داشته باشد. 

استمرار موفقیت های شطرنج ایران 

جهان شطرنج مات هنرنمایی جوانان ایرانی
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علمی و سلامت 

عضو هئیت علمی دانشگاه علوم پزشکی بابل  مطرح کرد

علایم کم کاری و پرکاری تیروئید

عضو هئیت علمی دانشگاه علوم پزشکی بابل گفت: ضعف و خستگی شایع ترین 
علامت کم کاری تیروئید است.

محمدعلی بیانی ضعف و خستگی، کاهش ضربان قلب، افزایش فشارخون، تپش 
قلب، کاهش وزن همراه با افزایش اشتها را از علائم کم کاری و پرکاری تیروئید برشمرد.

وی گفت: تیروئید یک غده پروانه ای شکل است که در قسمت تحتانی گردن و روبروی 
نای زیر حنجره  قرار دارد که مسئول ساخت هورمون تیروئید، ذخیره و ترشح آن است و 

اختلال در عملکرد آن منجر به بیماری کم کاری و پرکاری تیروئید می شود.
عضو هئیت علمی دانشگاه علوم پزشکی بابل با اشاره به اینکه یکی از علت های 
اصلی کم کاری تیروئید بیماری های خودایمن تیروئید است، یادآورشد: بدن بر علیه 
غده تیروئید آنتی بادی تولید می کند و در نتیجه سبب اختلال در ترشح هورمون های 

تیروئیدی می شود.
بیانی، ضعف و خستگی را به عنوان شایع ترین علامت کم کاری تیروئید دانست و 
گفت: خشکی پوست، احساس سرما، ریزش مو، یبوست، افزایش وزن، کاهش اشتها، 
افزایش احتمال سقط، کاهش ضربان قلب و افزایش فشارخون از دیگر علائم این 

بیماری هستند.
این فوق تخصص غدد دانشگاه علوم پزشکی بابل اظهار کرد: وقتی تیروئید بیش 
از اندازه فعالیت کند و هورمون زیادی تولید کند، موجب پرکاری تیروئید می شود و 

توده های بزرگ باعث ایجاد گواتر می شوند.
بیانی با اشاره به بیماری گریوز که شایع ترین علت پرکاری تیروئید است، گفت: اغلب 
در زنان ۲۰ تا ۵۰ ساله در مناطق با مصرف بالای ید، رویت می شود و از جمله ریسک 
فاکتورهای ابتلا به این بیماری زمینه ارثی، مصرف سیگار و استرس بوده که در زنان ۱۰ 

برابر شایع تر از مردان است.
وی یاد آور شد: علایم بیماری پرکاری تیروئید شامل پرفعالیتی، تحریک پذیری، 
بی قراری، عدم تحمل گرما و تعریق، تپش قلب، ضعف و خستگی، کاهش وزن همراه با 
افزایش اشتها، اسهال، پر ادراری، افزایش ضربان قلب، نامنظمی قلبی، لرزش، پوست 

گرم و مرطوب است.
این فوق تخصص غدد دانشگاه علوم پزشکی بابل با بیان اینکه اولین قدم جهت 
تشخیص بیماری، چک کردن هورمون TSH است، گفت: در صورت رویت هر کدام از 
علائمی که توضیح داده شد، حتما به پزشک معالج مراجعه شود. عضو هئیت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی بابل با بیان اینکه در صورت تشخیص کم کاری تیروئید، پزشک 
هورمون های آن را به صورت قرص تجویز خواهد کرد، گفت: در صورت پر کاری تیروئید، 
شایع ترین راه درمان استفاده از داروهای ضد تیروئید است و همچنین ید درمانی و 
برداشتن غده آن مشکل پرکاری را حل می کند، اما این روش ها تنها زمانی توصیه 

می شود که داروها تاثیر نداشته باشند یا این مشکل باعث ایجاد گواتر بزرگ شده باشد.

چربی سوزهای زمستانی
به  نمی گذارند  پرکالری  و  و غذاهای گرم  اما هات چاکلت  دارید  وزن  قصد کاهش 
رژیمتان وفادار بمانید؟ بدانید تنها نیستید! در مطالعات زیادی معلوم شده بیشتر افراد 
در زمستان نسبت به تابستان بیشتر تمایل به خوردن دارند و برای همین در ماه های سرد 

زمستان وزن اضافه می کنند.
تمایل ما به خوردن غذای گرم و چرب در زمستان بیشتر است. البته ایرادی ندارد گاهی 
هم جواب اشتهایمان را بدهیم و چیزی که هوسش را کرده ایم بخوریم، اما اگر این کار 

تبدیل به عادت شود حتماً دچار اضافه وزن خواهیم شد.
خوشبختانه در زمستان، سبزی ها و میوه های متنوعی وجود دارد کار کاهش وزن ما را 
ساده تر می کند. اگر تصمیم گرفته اید در این ماه های سرد، چند کیلو از وزنتان کم کنید 

پس بخوانید.
هویج

هویج سرشار از فیبر است که تجزیه و گوارش آن زمان می برد و در نتیجه مدت زمان 
بیشتری شما را سیر نگه می دارد. اگر احساس سیری کنید طبیعتاً کمتر هوس خوردن 
خواهید کرد. هویج بسیار کم کالری و ذاتاً غیرنشاسته ای است. شما می توانید آن را 

خالی بخورید یا اینکه به اسموتی ها و سالادها و سوپ هایتان اضافه کنید.
چغندر

چغندر سرشار از فیبرهای مفید برای کاهش وزن است. صد گرم چغندر فقط حدود 43 
کالری، ۰.۲ گرم چربی و ۱۰ گرم کربوهیدرات دارد. شما می توانید این سبزی ریشه ای 

را در سالادها و آبمیوه ها استفاده کنید. نوع تازه و رسیده ی آن، بیشترین فواید را دارد.
دارچین

این ادویه ی گرم و بی نظیر می تواند بخشی جدانشدنی از پخت و پز زمستانی تان 
باشد. دارچین برای کاهش وزن مفید است و متابولیسم را سرعت می دهد. سینامالدئید 
در دارچین، سوخت و ساز بافت چربی احشایی را افزایش می دهند. دارچین محرک 
انسولین نیز هست. اگر بدن به انسولین مقاوم شود، قند را سریع تر سوخت و ساز کرده و 

در نتیجه منجر به افزایش وزن می شود.
تخم شنبلیله

تخم شنبلیله در کنترل قند خون و افزایش ترشح انسولین خوب عمل می کند. ضمناً 
این دانه ها برای سرعت دادن به متابولیسم مفیدند. گالاکتومانان یک عنصر محلول در 
آب است که در تخم شنبلیله وجود دارد و اشتها را سرکوب می کند. شما می توانید این 

دانه ها را طی شب در فنجانی آب خیسانده و صبح ناشتا آن را مصرف کنید.
گواوا

میوه ی گواوا، تُرد و جذاب است که سرشار از فیبرهای غذایی بوده و تقریباً ۱۲ درصد 
از نیاز روزانه ی شما به فیبر را تأمین می کند. این میوه در تقویت عملکرد گوارش نیز مفید 
است. عملکرد خوب گوارش برای متابولیسم سریع لازم است که در نهایت منجر به 

کاهش وزن اضافی خواهد شد.

اگر در این زمستان مجبور شدید خودتان را به سرعت به سرویس بهداشتی برسانید، 
ممکن است تعجب کنید که چه چیزی باعث این مشکل گوارشی شده است: آیا فقط به 

خاطر چیزی است که خوردید، یا واقعاً بیمار هستید؟
*وقتی که دچار مشکلات معده می شوید، آیا معمولًا در خانه می مانید یا هرچه 

سریع تر به پزشکتان سر می زنید؟
از  دارد،  همراه  به  خود  با  را  بیماری ها  از  گروهی  زمستان  که  است  واضح 
سرماخوردگی های رایج تا حمله آنفلوانزا و مشکلات معده. اما در کنار افزایش سطوح 
میکروبی، یکی دیگر از مقصرین که می تواند دلیل بسیار از مشکلات برای بدنتان 
باشد: مشکلات ناشی از عدم مصرف غذاهای سالم و یا پرخوری و سرهم خوری در 

دورهمی های زمستانه باشد.
مسمومیت غذایی و آنفلوانزای معده، هر دو، تا حدودی شایع هستند. بیش از چند 
میلیون نفر در دنیا هر ساله در معرض بیماری های مربوط به مصرف غذا قرار می گیرند، 
در حالی که نوروویروس به چند میلیون مورد آنفلوانزای معده منجر می شود. علائم هردو 
مشکل معمولًا با هم همپوشانی دارند و این موضوع، شناسایی و اعمال درمان مناسب 

را با مشکل روبه رو می کند.
پس چگونه می توانید بگویید که مسئله گوارشی تان مربوط به غذای مصرفی بوده، 
یا یک مشکل ناخوشایند دیگر است؟ در اینجا پزشکان تفاوت مسمومیت غذایی با 
آنفلوانزای معده و چگونگی علائم را توضیح می دهند، و اینکه چه کاری می توانید انجام 

دهید تا سریعاً بهبود یابید.
*مسمومیت غذایی در مقابل آنفلوانزای معده: تفاوت چیست؟

*تعریف مسمومیت غذایی
متخصصین گوارش می گویند: "مسمومیت غذایی یک بیماری ناشی از مصرف مواد 
غذایی خراب و آلوده و یا مواد غذایی آلوده به سم است." شناسایی منبع این آلودگی 
می تواند دشوار باشد، زیرا محدوده ی وسیعی از باکتری ها و ویروس ها می توانند در این 
مسئله نقش ایفا کنند، مانند ای.کولای، لیستریا، سالمونلا، نوروویروس و بسیاری دیگر 

که می تواند مسمومیت غذایی را به روش های مختلف منجر شود.
غذا می تواند در هر نقطه از فرایند تولید )اشتباه در شست وشو یا سردسازی(، تولید 
)مدیریت اشتباه یا غذای ناپخته( یا در طول روند سرو )درجه حرارت و نحوه سرو( آلوده 
شود. طبق گفته موسسه ملی سلامت، شایع ترین عامل مسمومیت غذایی، خوردن در 
جایی که برای گروه های زیادی از مردم غذا تهیه می شود مانند بوفه مدرسه، تجمع های 

اجتماعی و رستوران ها، است.
*تعریف آنفلوانزای معده

آنفلوانزای معده، به لحاظ پزشکی به عنوان گاستروانتریت ویروسی شناخته شده 
است، "اختلال کوتاه مدت معده، یک عفونی ناشی از ویروس است که به طور معمول 

نوروویروس و روتاویروس در بروز آن دخیل اند."
با توجه به مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، در حالی که روتاویروس بیشتر کودکان 
را تحت تأثیر قرار می دهد، نوروویروس در واقع عامل اصلی هر دو بیماری آنفلوانزای 
معده و مسمومیت غذایی است. این بیماری فوق العاده مسری است و به طور معمول در 
میان افراد در فضاهای محدود مانند محافل خانوادگی و اجتماعات، گسترش می یابد. 
این مسئله زمانی اتفاق می افتد که یک فرد آلوده به طور کامل خود و دست هایش را 

نمی شوید، سطوح مورد استفاده توسط دیگران را با تماس خود آلوده کرده، مواد غذایی 
را برای دیگران آماده می کند یا با شخص دیگری دست می دهد.

هرگونه نشانه ای از "آنفلوانزا" می تواند هشداردهنده باشد، آنفلوانزای معده و آنفلوانزا 
)که هرسال برای آن واکسینه می شوید( مثل هم نیستند. آنفلوانزا یک ویروس است که به 
سیستم تنفسی شما حمله می کند و ابتلا به آن مانع از ابتلا به آنفلوانزای معده نمی شود. 
نام "آنفلوانزای معده" نیز گمراه کننده است، زیرا ویروس آلوده، در واقع روده شما را 

تحریک می کند، نه معده تان را.
*علائم مسمومیت غذایی در برابر علائم آنفلوانزای معده

از آنجایی که مسمومیت غذایی و آنفلوانزای معده علائم مشابهی دارند، تشخیص آن 
دو از هم، برای در نظر گرفتن درمان مناسب، سخت است.

*علائم مسمومیت غذایی
* ناراحتی معده * گرفتگی معده * حالت تهوع * استفراغ * اسهال * تب علائم آنفلوانزای 

معده * اسهال * درد معده و گرفتگی * حالت تهوع * استفراغ * گاهی اوقات تب
* خستگی * تشنگی شدید )در صورت کم آب بودن بدن( * سرگیجه * سردرد یا درد 

بدن
هر دو بیماری ممکن است با تهوع، استفراغ، اسهال، درد شکمی، و تب درجه پایین 

همراه باشند. با این حال، آنفلوانزای معده تمایل به بروز تهوع و استفراغ بیشتری دارد، در 
حالی که مسمومیت غذایی ممکن است بیشتر منجر به اسهال شود.

مسمومیت غذاییِ باکتریایی بیشتر بر روی کولون یا همان روده بزرگ اثر می گذارد، نه 
روده کوچک؛ که باعث تفاوت در علائم می شود، همچنین توجه به شروع و مدت علائم 
حائز اهمیت است. مسمومیت غذایی معمولًا به سرعت پیشروی می کند )اغلب چند 
ساعت پس از خوردن غذای آلوده( و علائم تنها باید بین ۱ تا 3 روز طول بکشد؛ اما 
آنفلوانزای معده اغلب شروع بسیار کندتری دارد زیرا ویروس نیاز به زمان دارد تا "میزبان" 

)شما( را آلوده کند که ۱ تا ۲ روز طول می کشد و علائم از 3 تا ۱۰ روز دوام دارند.
*درمان مسمومیت غذایی در مقابل آنفلوانزای معده

متأسفانه، شما معمولًا مجبور هستید با صرف نظر از اینکه به مسمومیت غذایی یا 
آنفلوانزای معده دچار هستید، صبور باشید و علائم را تحمل کنید. این نیازمند استراحت 
زیاد، نوشیدن مقدار زیادی مایعات برای جبران الکترولیت های از دست رفته و پیروی از 

رژیم غذایی ملایم است.
کم آبی شدید در هر دو مورد نگرانی اصلی است. در طول اسهال و یا استفراغ، ممکن 
است نگه داشتن مواد غذایی یا مایعات بدن دشوار باشد. متأسفانه، اگر دچار کمبود آب 
شوید، ممکن است احساس بدتری داشته باشید، و اگر بدن شما مواد مغذی مورد نیاز 

خود را دریافت نکند، ممکن است روند بهبود کند شود.
جایگزینی  به  کمک  برای  اما  دارد؛  اهمیت  بدن  برای  آب  آشامیدن  که  حالی  در 
الکترولیت های کلیدی مانند سدیم، کلرید و پتاسیم که در طول بی آبی بدن از بین 
حاوی  که  نوشیدنی هایی  سایر  یا  و  ورزشی  نوشیدنی های  نیست.  کافی  می روند 
الکترولیت هستند )مثل نوشیدنی های دارای آب پرتقال و آب لیموی تازه( به شما کمک 

می کنند تا سریع تر بهبود پیدا کنید.
قبل از اینکه علائم از بین برود، از خوردن میوه و سبزیجات خام جلوگیری کنید. این 
ممنوعیت شامل غذاهای چرب نیز می شود که ممکن است برای هضم شدن مشکل تر 
باشند. اگر شما مبتلا به آنفلوانزای معده هستید، بهتر است که به مدت یک هفته از 
فراورده های لبنی اجتناب کنید، زیرا کار روده کوچک را سخت می کند، جایی که لاکتوز 
)قند شیر( جذب می شود، بنابراین شما نمی توانید تا زمانی که روده کوچک احیا نشده 
آن را جذب کنید. لاکتوز ممکن است با مسمومیت غذایی باکتریایی مشکلی نداشته 

باشد، زیرا این باکتری ها بیشتر روی کولون تأثیر می گذارد، نه روده ی کوچک.
چه وقت باید به دکتر مراجعه کنید؟

اگر علائم زیر را تجربه کردید، وقت آن رسیده است تا با پزشک دیدار کنید، به ویژه اگر 
شما خیلی جوان، بسیار پیر و باردار هستید، سیستم ایمنی ضعیفی دارید یا با مشکلات  

پزشکی متعددی دست و پنجه نرم می کنید.
* از دست دادن زیاد مایعات با نشانه های واضحی از کم آبی * وجود خون در مدفوع

* تب بالا )بیش از 3۸.۵ درجه سانتی گراد، اندازه گیری شده با استفاده از دماسنج 
دهانی( * استفراغ بیش از ۲4 ساعت * اسهال بیش از 3 روز

هر دو مسمومیت غذایی و آنفلوانزای معده، اگر به درستی درمان نشوند، می توانند 
به عوارض بیشتر یا حتی مرگ منجر شوند. در موارد شدید ممکن است آنتی بیوتیک ها 
مورد نیاز باشند. پزشک می تواند آزمایش هایی برای تعیین علت بیماری تان، اغلب 

گرفتن نمونه مدفوع، تجویز کند تا بهترین راه درمان را ارائه دهد.

گاستروانتریت ویروسی

تفاوت های مسمومیت غذایی با آنفلوانزای معده
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ملی : 4۰3۰۵۰۰۱۲9 شماره شناسنامه: ۱7۲3 بدهکاران پرونده کلاسه 97۰۲6۱۰ که  برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره 
۲۸93۸4۵۸4 بین شما و بانک سپه شعبه امام خمینی مبلغ 9۲/۰77/697 ریال  بدهکار می باشید که روزانه از تاریخ ۱397/۰7/۲9 مبلغ 4۵/۰۸۲ ریال )که طبق مندرجات قرارداد 
محاسبه شده و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد( بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده است و پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق 
در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱9 /۱۸ آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب می شود فقط در 
یک نوبت چاپ در روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت ۱۰ روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات 

علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف ۱7۰79( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

-------------------------------------------
 آگهی ابلاغ اجرائیه 

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011002733/1
بدینوسیله به وراث مرحوم محمدعلی اسماعیلی ۱( اکرم اسمعیلی نام پدر :محمدعلی شماره شناسنامه ۱۲۸۵3 ، ۲( اعظم اسمعیلی نام پدر :محمدعلی  شماره شناسنامه : ۱۲۸۵۲ 
، 3( رضا اسماعیلی نام پدر: محمدعلی  شماره شناسنامه : 439 ، 4( زهره اسمعیلی نام پدر: محمدعلی شماره شناسنامه : ۱۲۸۵4 ، ۵( معصومه اسماعیلی نام پدر: محمدعلی 
شماره شناسنامه : ۱79۵6 ( – بدهکار پرونده کلاسه ۱397۰4۰3۰۰۱۱۰۰۲733/۱ که برابر گزارش مامور ابلاغ شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر سند ازدواج شماره 
۱۰۱3- ۱3۸4/4/4 بین مرحوم محمدعلی اسماعیلی و گوهر حسین جعفری بیدگلی تعداد ۲۰ عدد سکه طلای تمام بهار آزادی بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار 
درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجرا مطرح می باشد. لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده ۱۸و ۱9 آئین نامه اجرای مفاد 
اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت ۱۰ روز نسبت به 

پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف ۱7۱46( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

-------------------------------------------
آگهی مزایده 

آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی ۱۰6۰۰/۱6۸ اصلی واقع در بخش یک قم مربوط به پرونده اجرائی 9۰۰4۰3۰۰۱۱۰۰۰4۵۱
بموجب پرونده اجرایی کلاسه بایگانی 9۰۰۰49۱ ، له: بانک سپه شعبه شهید رجائی قم، و علیه : شرکت بهینه سازان آببستر و خانم معصومه نوری دهنوی مستند سند رهنی شماره 
۲۲۰44 مورخ ۱3۸۸/۱۱/۱9 دفترخانه اسناد رسمی شماره 4۵ قم، ششدانگ پلاک ثبتی ۱6۸ فرعی از ۱۰6۰۰ اصلی در صفحه 4۱3 دفتر ۱۸3 واقع در بخش یک قم واقع در قم 

شهرک سالاریه خیابان کوکب پلاک ۲۱3 متعلق به خانم معصومه نوری دهنوی از طریق مزایده به فروش می رسد.
حدود و مشخصات مورد مزایده : 

شمالا : بطول ۱۲ متر پی اشتراکی با پلاک ۱3۱ فرعی 
شرقا : بطول ۲4 متر پی اشتراکی با پلاک ۱67 فرعی  

جنوبا : بطول ۱۲ متر به خیابان ۱۲ متری احداثی 
غربا : بطول ۲4 متر پی اشتراکی با پلاک ۱69 فرعی

بیمه : ندارد
حقوق ارتفاقی : ندارد

مشخصات فنی و عمومی ملک: 
ساختمان به صورت شمالی ساز با نمای سنگ گرانیت گل پنبه ایی با کاربری مسکونی در دو طبقه زیرزمین و همکف و بانضمام نیم طبقه به صورت دوبلکس و جمعا به مساحت اعیانی 

۵۸9/۱۵ مترمربع و سرپله و اتاق متصل به آن به مساحت 3۲ مترمربع می باشد.
دو طبقه زیرزمین و همکف به صورت مستقل و مجزا می باشد که در طبقه زیرزمین یک اتاق خواب و در همکف پنج اتاق خواب به صورت دوبلکس با سرویس مستقل قرار دارند. سقف 
ساختمان تیرچه و بلوک ، نمای اصلی ساختمان و نمای دیوارهای داخلی  و بیرونی حیاط سنگ گرانیت و فضاهای داخلی ساختمان سفید کاری، گچبری و ابزار خورده و کابیتها فلزی 

با درب MDF نرده های ارتباطی پله، نرده استیل و کف پله سنگ می باشد. گرمایش ساختمان شوفاژ )که موتور خانه مرکزی در کنار استخر در زیرزمین قرار دارد( و سرمایش با کولرهای 
آبی گازی صورت می پذیرد. ملک معرفی شده دارای دو اشتراک برق، یک اشتراک آب و یک اشتراک گاز میباشد. 

در قمستی از زیرزمین که شامل فضای حیاط زیرزمین می شود فضای استخر و جکوزی ایجاد و عملیات سفتکاری و لوله کشی انجام گرفته ولی کاشیکاری و نازک کاریهای مربوطه 
انجام نگرفته است. 

ملک مذکور مورد استفاده مالک قرار دارد. 
با عنایت به مراتب فوق الذکر و موقعیت و قدمت ملک، متراژ عرصه، نوع مصالح بکاررفته در ساختمان، کیفیت و کمیت، کاربری مسکونی، ششدانگ بودن و اصالت سند، عرض شارع، 

ابعاد ملک، انشعابات و با درنظر گرفتن سایر پارامترهای موثر، ارزیابی مطابق ذیل می باشد: 
۱. عرصه ۲۸۸ مترمربع، از قرار هر مترمربع  6۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ..........................جمعا به مبلغ ۱۸/7۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
۲. اعیانی به متراژ ۱۵/۵۸9 مترمربع از قرار هر مترمربع  ۱3/۰۰۰/۰۰۰ ریال ............. جمعا به مبلغ 7/6۵۸/9۵۰/۰۰۰ ریال

3. اعیانی سرپله و اتاق جنب آن به متراژ 3۲ مترمربع از قرار هر مترمربع  ۱۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ............... جمعا به مبلغ 3۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
4. برق تک فاز دو امتیاز، آب سه واحدی و گاز ......................... جمعا به مبلغ ۱۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

مجموع ارزیابی به مبلغ : ۲6/۸4۸/9۵۰/۰۰۰ ریال )معادل دو میلیارد و ششصد و هشتاد و چهار میلیون و هشتصد و نود و پنج هزارتومان ( برآورد می گردد.
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی ۱۲ ظهر روز دوشنبه مورخ ۱397/۱۱/۰۱ در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه 7 – طبقه فوقانی 
اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود. مزایده از مبلغ پایه ۲6/۸4۸/9۵۰/۰۰۰ ریال به حروف )بیست و شش میلیارد و هشتصد و چهل 

و هشت میلیون و نهصد و پنجاه هزار ریال( )معادل معادل دو میلیارد و ششصد و هشتاد و چهار میلیون و هشتصد و نود و پنج هزارتومان( شروع و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد.
حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم 
از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود . خریداران می بایست مبلغ پایه را به عنوان سپرده شرکت در مزایده طی چک بین بانکی یا چک تضمین 
شده همراه خود به اداره اجرای اسناد رسمی قم ارائه نمایند و در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز 
مزایده مصادف با روز تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. 

ضمنا تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب دارائی و شهرداری می باشد و مورد مزایده فاقد بیمه می باشد. )م الف ۱7۱۵۰(
اداره اجرای اسناد رسمی قم 

-------------------------------------------
آگهی ابلاغ وقت رسیدگی 

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی و دادخواست وضمائم به آقای مرتضی سلیمی فرزند محمد مراد 
پرونده کلاسه  به شماره  و  ارجاع  این شعبه  به  به خواسته طلاق  مطرح که  آقای مرتضی سلیمی   به طرفیت خوانده   خواهان  خانم مهوش محمدی قزانچی دادخواستی 
97۰99۸۸3۱۰7۰۱۲7۱شعبه4 دادگاه خانواده شهرستان کرمانشاه ثبت و وقت رسیدگی مورخ۱397/۱۱/۱6ساعت۱۰:۰۰ صبح  تعیین که حسب دستور دادگاه طبق موضوع ماده 
73 قانون آئین دادرسی مدنی به علت مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد تا خوانده ظرف یک ماه پس از 
تاریخ انتشار آگهی به دفترشورای حل اختلاف استان کرمانشاه  مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود، نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی 

در دادگاه حاضر گردد.
منشی شعبه چهارم  دادگاه خانواده شهرستان کرمانشاه – فرزانه قصری کرمانشاهی – بلوار بنت الهدی  

-------------------------------------------
آگهي ابلاغ 

آگهي ابلاغ دادخواست و وقت رسیدگي به : آقای پرویز یاوری فرزند امامقلی 
خواهان آقاي /خانم اله رضا رضوانی پور دادخواستی به طرفیت خوانده آقای پرویز یاوری فرزند امامقلی به خواسته مطالبه وجه نه فقره سفته مطرح  که  به این شعبه ارجاع و به کلاسه 
96۰99۸۸34۰4۰۱64۱ شعبه ۱ دا گاه عمومی حقوقی بخش بیستون ثبت و جهت رسیدگي مورخه   ۱397/۱۱/۱7ساعت۱۰:۰۰  موضوع ماده 73 قانون آئین دادرسي مدني  به 
علت مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان مراتب یک نوبت در یکی از روزنامه هاي کثیر الانتشار آگهي می گردد تا خوانده ظرف مدت یک ماه پس از تاریخ انتشار آگهی به 

دفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود ، نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر  فوق جهت رسیدگی در دادگاه حاضر گردد . 
منشی دادگاه بخش شعبه 1 دادگاه عمومی حقوقی بخش بیستون – صابر احمدی 
بیستون – روبروی کشتارگاه صنعتی – جنب سازمان تربیت بدنی 

مصرف بیش از اندازه نمک در روز بسیار راحت رخ می دهد. 
با نگاهی به مواد غذایی مصرفی خود احتمالا از میزان بالای 
دریافت سدیم شگفت زده خواهید شد. در بسیاری موارد، نمک 
در غذاها پنهان شده و شناسایی آن می تواند دشوار باشد. اما به 
عنوان یک قانون کلی، هر چیزی که توسط انسان تهیه یا فرآوری 
شده در بیشتر مواقع دارای نمک است و میزان آن نیز بسیار زیاد 

است.
در شرایطی که ما به مقداری نمک برای حفظ یک رژیم غذایی 
متعادل نیاز داریم، بیشتر مردم بیش از نیاز روزانه خود از این 
ماده استفاده می کنند که این شرایط می تواند پیامدهای منفی 
برای سلامت ما به همراه داشته باشد. بدن انسان مجموعه ای 
شگفت انگیز است و از آنجایی که جسم و روان ما به هم پیوند 
خورده اند، بروز مشکل با ظهور برخی نشانه ها و علائم خود را 

نشان می دهد.
*تشنگی بیش از حد

پس از خوردن غذای شور ممکن است با احساس تشنگی 
ما محسوب  تشنگی  اصلی  عامل  نمک  مواجه شوید.  شدید 
می شود. سدیم نقش مهمی در متعادل کردن مایع بدن دارد، 
از این رو، هرچه نمک بیشتری مصرف کنید، احساس تشنگی 
نیز تشدید می شود. احساس تشنگی به واسطه واکنش مغز به 
مقدار نمک موجود در بدن شکل می گیرد. مقدار کمی نمک 
برای بدن ما ضروری است و سدیم موجود در آن به حفظ مایع 
درون سلول ها کمک می کند. بر همین اساس، تعادل مایع در 
بدن حفظ می شود. بدن تلاش می کند تا غلظت سدیم را در 
بدن حفظ کند، از این رو زمانی که با میزان بیش از حد آن مواجه 
می شود، برای بازگرداندن شرایط به حالت عادی وارد عمل شده 
و احساس تشنگی شکل می گیرد. اگر آب بیشتری بنوشیم، به 
حل شدن سدیم و کاهش غلظت آن کمک می کند. کلیه ها به 
تحقق این هدف از طریق کاهش دفع ادرار کمک می کنند. به 
طور همزمان، گیرنده هایی که عدم تعادل سدیم را احساس می 

کنند سیگنال احساس تشنگی را به مغز ارسال می کنند.  
*فشار خون بالا

فشار خون بالا اغلب با نشانه یا علامت خاصی همراه نیست 
که این شرایط را هر چه بیشتر ترسناک می سازد. فشار خون بالا 
مردم را در معرض خطر بیشتر برای سکته مغزی، حمله قلبی، 
مشکلات کلیوی، و بیماری قلبی قرار می دهد. پرفشاری خون 
بگیرد.  از حد شکل  به واسطه مصرف سدیم بیش  تواند  می 
همان گونه که پیش تر اشاره شد، سدیم نقش مهمی در تنظیم 
مایع بدن ایفا می کند. سدیم بیش از حد می تواند مقدار آب 

در بدن را افزایش دهد که پیرو آن مقدار خون افزایش می یابد. 
افزایش میزان خون به رگ ها فشار وارد می کند و فشار خون بالا 

یا پرفشاری خون را موجب می شود.
*طعم متفاوت غذا

شاید عجیب به نظر رسد، اما مصرف بیش از حد نمک می 
تواند بر قدرت چشایی شما تاثیرگذار باشد. بر همین اساس، هر 
غذایی که فاقد نمک است، به واقع بی مزه احساس می شود. 
یک رژیم غذایی سرشار از سدیم با گذشت زمان شرایط جوانه 
های چشایی انسان را تغییر می دهد. افراد بسیاری به واسطه این 
تغییرات ممکن است متوجه نباشند که چقدر زیاد سدیم به رژیم 

غذایی خود اضافه می کنند.
سدیم بیش از حد در رژیم غذایی هوس غذاهای شور را به 
همراه دارد که مساله ای شگفت آور نیست زیرا هر چیز دیگری 
بی مزه احساس می شود. اگر در خوردن و لذت بردن از غذایی 
که حاوی نمک نیست با مشکل مواجه هستید، استفاده از ادویه 
ها و گیاهان دارویی می تواند به شما کمک کند. به عنوان مثال، 
شما می توانید جعفری یا فلفل را به جای نمک به وعده غذایی 
خود اضافه کنید. این کار عطر و طعم غذا را بدون خطر مصرف 

بیش از حد نمک بهبود می بخشد.
*مغز مه آلود

از  که  ایم  کرده  تجربه  خود  زندگی  در  را  روزهایی  ما  همه 
بیشتر  نیستیم.  برخوردار  کامل  تمرکز  و  خوشایند  احساسی 
مواقع کمبود خواب یا مصرف غذای ناکافی را دلیل این شرایط 
می دانیم، اما غذایی که می خوریم نیز می تواند در این زمینه 
نقش داشته باشد. مطالعه ای در سال ۲۰۱۱ در کانادا به بررسی 
شرایط ۱,۲۰۰ بزرگسال کم تحرک که یک رژیم غذایی سرشار 
از سدیم را دنبال می کردند پرداخت و نشان داد که این افراد در 

معرض خطر بیشتری برای زوال شناختی قرار دارند.
*تکرر ادرار

مطالعه ای در سال ۲۰۱7 نشان داد افراد مسن که بیش از 
حد نمک مصرف می کنند با تکرر ادرار بیشتر مواجه می شوند. 
سپس، نمک مصرفی این افراد به میزان ۲۵ درصد کاهش یافت 
که کاهش تکرر ادرار را در پی داشت. این نشان می دهد که 
تغییری کوچک ممکن است اثری چشمگیر بر کیفیت زندگی 

افراد داشته باشد.
از آنجایی که کلیه ها مسئولیت پردازش نمک و دفع سدیم از 
طریق ادرار را بر عهده دارند، سدیم بیش از حد در بدن موجب 
می شود تا کلیه ها نمک بیشتری را پردازش کرده و ادرار بیشتری 
تولید کنند. افزون بر این، مصرف نمک زیاد موجب تشنگی 

شدید می شود که به معنای نوشیدن آب بیشتر است. این شرایط 
نیز می تواند تولید ادرار را افزایش دهد.

*نفخ
نفخ شرایطی آزار دهنده است و هیچ کس علاقه ای به تجربه 
آن ندارد. نفخ شدید به احتمال زیاد با غذای مصرفی شما در 
ارتباط است، به ویژه اگر یک وعده غذایی یا میان وعده سرشار از 
سدیم را مصرف کرده باشید. سدیم بیش از حد در خون، تخلیه 
آب از سلول ها را موجب شده و تورم را به همراه دارد. سطوح 
بیش از حد سدیم که با افزایش سطوح مایع برای متعادل کردن 
آن همراهی می شود می تواند به نفخ، به ویژه در قسمت شکم 

منجر شود.
اما شکم تنها بخشی از بدن نیست که پس از مصرف نمک 
بیش از حد می تواند تورم را تجربه کند. این شرایط می تواند در 
انگشتان دست و پا نیز رخ دهد. اگر تورم بیشتر نسبت به شرایط 
عادی را احساس می کنید، میزان نمک مصرفی خود را کاهش 
دهید. همچنین، بالاتر قرار دادن قسمت تحت تاثیر قرار گرفته 
یا انجام اندکی ورزش و تحرک بیشتر می تواند به بهبود شرایط 
کمک کند. اگر با تورم شدید مواجه هستید و بهبودی در آن 

حاصل نمی شود به پزشک مراجعه کنید.
*سنگ کلیه

مصرف بیش از حد نمک اثری مستقیم بر کلیه ها دارد. این 
شرایط میزان سدیم خون را افزایش می دهد که سخت تر کار 
کردن کلیه ها را به همراه دارد. نمک بیش از حد می تواند مقدار 
پروتئین موجود در ادرار را افزایش دهد. پروتئین بیشتر در ادرار 
یک عامل خطرآفرین برای بیماری کلیوی است. یک رژیم غذایی 
سرشار از سدیم می تواند خطر سنگ های کلیه را نیز افزایش 
دهد. مصرف نمک فراوان مقدار کلسیم موجود در ادرار را افزایش 
خواهد داد و سنگ های کلیه زمانی شکل می گیرند که مواد 
شیمیایی، مانند کلسیم، در ادرار بیش از حد غلیظ شده و بلوری 
می شوند. این بلورها می توانند بزرگ شده و در نهایت عبور آنها از 
دستگاه ادراری می تواند شرایطی دردناک را رقم بزند. همچنین، 
برخی سنگ های کلیه به اندازه ای بزرگ می شوند که برای 

خارج کردن آنها به انجام عمل جراحی نیاز است.
*ادرار تیره

درباره  را  بسیاری  اطلاعات  تواند  می  مزاج  اجابت  وضعیت 
سلامت کلی ما ارائه کند. به عنوان مثال، ادرار تیره رنگ و بد بو 
می تواند نشانه ای از مصرف بیش از حد نمک باشد. ادرار زرد 
تیره و بد بو یکی از نشانه های شایع بین افرادی است که سدیم 
بیش از حد مصرف می کنند. اگر به این شرایط مشکوک هستید 

برای بررسی دقیق تر به پزشک مراجعه کنید.
*سردرد

همه ما در طول زندگی خود سردرد را تجربه می کنیم. بیشتر 
قرار  یا  بیماری،  استرس،  خستگی،  واسطه  به  سردرد  مواقع 
گرفتن بیش از حد در معرض نور خورشید رخ می دهد. اما زمانی 
که بدون دلیلی خاص سردرد را تجربه می کنید، این شرایط می 
تواند با رژیم غذایی شما در ارتباط باشد. نمک موجب انبساط 

رگ های خونی مغز شده که به سردرد منجر می شود.
*مشکلات حافظه

بر  افزون  اید؟  شده  مشکل  دچار  اطلاعات  یادآوری  در  آیا 
شرایطی که به نام مغز مه آلود شناخته می شود و پیش تر به آن 
اشاره شد، افرادی که بیش از حد نمک مصرف می کنند با بروز 
مشکلاتی در حافظه خود مواجه خواهند شد که می تواند خطر 
ابتلا به زوال عقل یا بیماری های مغزی عروقی را در آینده افزایش 
افزایش  با حضور سوژه های حیوانی  دهد. طی یک مطالعه 
مصرف نمک )۸ تا ۱6 برابر مقدار عادی( طی یک بازه زمانی ۸ تا 
۱۲ هفته ای به بروز مشکلات شناختی آشکار در موش ها منجر 
شد. آنها در عبور از هزارتو و ساخت لانه با مشکل مواجه شدند. 
برای انسان ها، اثری مشابه می تواند به معنای مشکلات حافظه، 
پرداخت  آشپزی،  پوشیدن،  لباس  در  ناتوانی  گشتگی،  گم 

قبوض، یا هر چیز دیگری باشد.
*افزایش وزن

زمانی که درباره نمک و شرایط سلامت فکر می کنیم، بیشتر 
این ماده را با فشار خون بالا پیوند می دهیم، اما نمک بیش از 
حد می تواند بر جنبه های دیگر سلامت انسان نیز اثرگذار باشد. 
افزایش وزن، یکی از آثار آشکار مصرف بیش از حد نمک است. 
در شرایطی که میزان مصرف توصیه شده سدیم نباید از ۱,۵۰۰ 
میلی گرم در روز بیشتر باشد، اما افراد بسیاری حتی تا دو یا سه 
برابر این میزان سدیم مصرف می کنند. چندین مطالعه نشان 
داده اند که یک رژیم غذایی سرشار از سدیم می تواند به چاقی 

منجر شود.
*زخم های معده

افزایش خطر ابتلا به زخم های معده یکی دیگر از خطرات 
نشریه  در  که  ای  مطالعه  است.  نمک  حد  از  بیش  مصرف 
Infection and Immunity منتشر شد، نشان داد که زخم های 
معده و سرطان معده می توانند با سدیم بیش از حد در ارتباط 
باشند. برای ارائه نتایج قطعی در این زمینه به پژوهش های 
بیشتری نیاز است، اما نسبت به اثر مخرب مصرف بیش از حد 

نمک بر پوشش داخلی معده هشدار داده شده است.

از نشانه های مصرف بیش از حد نمک
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از فیلم های  تنوعی گسترده  در سال جاری شاهد 
که  هایی  فیلم  بودیم؛  سینما  های  پرده  روی  کمدی 
اساسا جز ظاهر و سر و شکلی یکسان هیچ محتوا و 

مضمون متفاوتی در دل خود نداشتند. 
و  منتقدین  توسط  که  انتقاداتی  مهمترین  از  یکی 
صاحبنظران و در نقد وضعیت امروز سینمای کشور و 
حجم اختصاص پرده به فیلم ها مطرح می شود، کمدی 
های رنگ و وارنگی است که تمام سالن ها و پرده ها را 
قبضه کرده اند. در واقع انتقاد اصلی در اینجا به چرایی 
ساخته شدن چنین فیلم هایی نیست بلکه به فراوانی 
موافقت  و  اجازه  که  است  هایی  فیلم  چنین  تکثر  و 
مسوولین و صاحب منصبان را دارند و سهم و بخش 
بزرگی از تولیدات سینمای ایران را به تنهایی به خود 

اختصاص داده اند. 
های  سبک  همه  و  ها  فیلم  همه  که  شرایطی  در 
مختلف، امکان برابر برای مطرح و دیده شدن توسط 
علاقه مندانشان را داشته باشند نقدی وجود ندارد اما 
انتقاد زمانی مطرح می شود که تنها یک ژانر و تنها یک 
سبک، امکان نابرابری برای مطرح شدن داشته و این 
حضور، به معنای کمرنگ شدن حضور سایر سبک ها 
باشد.  این انتقادات به این سبک از فیلم ها در حالی 
مطرح می شوند که از سوی دیگر کاهش کیفیت، ملغمه 
سازی و ورود افراد غیرحرفه ای به بدنه سینمای حرفه 
ای به معضلی نگران کننده از جانب این نوع از فیلم ها و 
فیلم سازان بدل گشته است. ورود روزافزون کارگردانان و 
تهیه کننده کنندگان که تا پیش از این، هیچ گونه سابقه 
فعالیت سینمایی نداشته اند و به سودای سود و فروش 
گیشه یک شبه وارد عرصه فیلمسازی می شوند، خود به 
تنهایی گویای اوضاع و کیفیت چنین تولیداتی است. 
به علاوه ورود غیر بازیگران و کسانی که سابقه آموزش 
تجربی یا دانشگاهی در زمینه بازیگری را ندارند، یکی 
از آفت هایی است که هرچه بیشتر به خالی و  دیگر 
عاری از محتوا شدن فیلم و فیلم سازی در ایران منجر 

شده است.
*پاستاریونی مثالی از غیرحرفه ای گری

فیلم پاستاریونی یکی از فیلم هایی است که در سال 

جاری با بازیگرانی شناخته شده و در قالبی تکراری و 
کلیشه ای روی پرده قرار دارد. 

از همان فیلم هایی که مدت زمان اخذ پروانه ساخت 
و پروانه نمایش اش چیزی بیش از چند ماه نیست و در 
همان سالی که پروانه ساخت را می گیرند، ساخته شده و 
به اکران می رسند؛ در این میان برخی به دلیل در دست 
داشتن نبض تجاری بازار، فروش های میلیاردی دارند و 
برخی دیگر همچون پاستاریونی حتی توان برآورد هزینه 

های تولیدشان را هم ندارند. 
از  بعد  که  است  پسرکی  داستان  پاستاریونی 
ورشکستگی فست فود پدرش، برای کمک به او تلاش 
می کند تا با جایگزین کردن این تجارت با یک غذای 
ایرانی و سنتی یعنی بریانی، این کسب و کار را از نو 
غذاهای  غذاهاست؛  داستان  فیلم  این  کند.  احیا 
و  برنده  برگ  تفاوت،  مختلف.  های  قومیت  و  ایرانی 
تمهید متفاوتی که کارگردان این فیلم به منظور افزایش 
شمار بیندگان و بالابردن شانس فروش درگیشه به کار 
گرفته، استفاده از »حمید سپیدنام« ملقب به »مستر 
تیستر« با حجم بالایی از دنبال کنندگان در اینستاگرام 
به معنای کسی است  لغوی  تیستر در معنای  است. 
که غذاهای مختلف و متفاوت را می چشد و بر اساس 
عوامل مختلفی چون طعم، کیفیت مواد غذایی، قیمت 
و .. به آنان نمره یا امتیاز می دهد و بر این اساس می 
تواند معرف خوبی به دیگران در رابطه با امتحان کردن 
غذاها و مزه های جدید باشد.  این استفاده از نابازیگران 
در سینما در مقابل بازیگران کهنه کار و قدیمی، آن هم 
با نیت اقتصادی و کشاندن آدم هایی که به این افراد 
به  شاید  هستند،  او  کننده  دنبال  قولی  به  یا  متصل 
نظر ایده جالبی باشد اما نه کافی است و نه حرفه ای 
و انتقادات و گلایه های برخی از بازیگران سینما را به 
همراه داشته است. و همانطور که عدم استقبال از این 
فیلم )به رغم انتظارت سازندگان( نشان می دهد، کاربرد 
چنین تمهیداتی جذابیتی برای مخاطبان ندارد. ضمن 
این که اینستاگرام و تمرکز بر دنبال کنندگان صفحات 

خاص، خود مستلزم بحث گسترده ای است.
آنچه در این میان آشکار است این مساله است که به 

نظر می رسد سینمای امروز ایران در ژانر کمدی، بیشتر 
شبیه بازار دلالی ای گشته است که حرف اول و آخر را در 
آن کسانی می زنند که می توانند با بهانه های مختلف و 
حتی سوءاستفاده گرایانه مردم را هرچه بیشتر )اگرچه 

فقط برای یک بار( به سینما بکشانند. 
*ثبات قدم، موفقیت در عین رکود

این فیلم دومین تجربه »سهیل موفق« )متولد 1359( 
»موفق«  اول  تجربه  است.  فیلم  کارگردانی  مقام  در 
توجه  و  نظر  نتوانست  اگرچه  بود که  فیلم»شکلاتی« 
منتقدان و اهالی رسانه را در اکران جشنواره فیلم کودک 
به خود جلب کند اما از این منظر که ثبات قدم وی در 
رابطه با کار برای رده ی سنی کودک و نوجوان را نشان 
می دهد، قابل تقدیر است. این که »موفق« به دنبال 
جا انداختن سینمای کودک و نوجوان در جریان اکران 
عمومی سینماهای کشور است به خودی خود اقدامی 
مثبت است که می تواند امیدوار کننده باشد؛ چرا که 
این تمرکز تخصصی هم اکنون در این عرصه بسیار نادر و 
کمرنگ است. ایده آشنایی با غذاهای ایرانی، سوژه ای 
کمتر پرداخت شده است که جذابیت های بالقوه ای را 
به لحاظ دنبال کردن و پردازش داستانی دارد. آشنایی 
با جزئیات فرهنگی آن هم در قالب فیلم داستانی و توام 
با بهره گیری از موسیقی و جذابیت های بصری، می 
تواند نقش تعیین کننده ای در آشنایی با عناصر فرهنگ 

مادی اقوام داشته باشد. 
*کمیت لزوما مقدمه ای برای کیفیت نیست

سینما رفتن و فیلم را در سینما دیدن قطعا اتفاقی 
مثبت و گامی مفید در راستای ارتقای فرهنگی است اما 
ذکر این نکته قابل تامل است که صرف سینما رفتن و 
فیلم دیدن نمی تواند اتفاق مثبتی را رقم بزند؛ آن هم در 
زمانی که ما شاهد تکرار و باز تکرار صرفا یک نوع و یک 

سبک از فیلم و آن هم سبکی غیرفاخر باشیم. 
سینمای هند مثال خوبی در این زمینه است؛ میزان و 
حجم تولیدات بالیوود سال ها به لحاظ کمیت در جهان 
مقام اول را داشته و حتی بیش از هالیوود بوده است اما 
کمتر فیلم هندی ای را سراغ داریم که تا قبل از تولیدات 
متاخر شان، محتوایی غنی، سوژه ای جدید و اثرگذار و 
دستاوردی با ارزش را به همراه داشته باشد. برای سال ها 
و سال ها تولیدات بالیوود چیزی بیش از داستان هایی 
نخ نما و تکراری از عشق های رمانتیک و سوژه هایی 
دراماتیک یا زندگی های اشرافی نبود؛ چیزی که البته 
کمترین مشابهتی با زندگی واقعی مردم هند نداشت 
و در نتیجه ی آن در تمام این سال ها چیزی به مردم 

جامعه ی هند و سینمای این کشور اضافه نکرد. 
برتر  سطوح  در  و  شد  متحول  زمانی  هند  سینمای 
جهانی مورد توجه قرار گرفت که از تخیلات و فانتزی 
بازتاب  و  واقعیات  روی  بیشتر  و  گرفت  فاصله  هایش 
حقایق اجتماعی و فرهنگی خود تمرکز کرد، ضمن این 

که سیاست بین فرهنگی خود را تقویت نمود.
سینمای ایران نیز از این داستان مبرا نبوده و نیازمند 
ایجاد تغییرات در ابعادی دیگر است. تا زمانی که دچار 
تغییر ریشه ای در این نوع از نگاه مسوولین، برنامه ریزان 
و ناظران نشود و عدالتی را مبنی بر تنوع انوع مختلف 
ژانرها در اکران در نظر نگیرد، نمی توان به وضعیت آن 
و رسالتش در راستای فرهنگ سازی و ارتقای فرهنگی 

چشم امید داشت. 

معاون راهداری  استان قم:

30 نقطه حادثه خیز در جاده های قم
 اصلاح می شود

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم گفت: محورهای مواصلاتی 
این استان دارای 60 نقطه حادثه خیز و پرتصادف بود که تاکنون 30 نقطه آشکارسازی و 

اصلاح شده و اصلاح 30 نقطه دیگر در دستور کار است.
اکبر سلیمیان افزود: در صورت تامین اعتبار مورد نیاز، سال آینده 30 نقطه باقی مانده به 

صورت کامل اصلاح می شود.
وی اضافه کرد: نقاطی از جمله پل طغرود واقع در محور جعفریه، پل خورآباد در بخش 
کهک، پیچ های پرخطر در محور قدیم قم - تهران و محور قدیم ساوه اصلاح، پل ها تعریض 
و بیشتر نقاطی که پر تصادف بوده است، با تابلوها و علائم مخصوص آشکارسازی شده 
است. وی ادامه داد: در همین راستا به دلیل پرتصادف بودن آزادراه قم - تهران و کمربندی 
امام علی)ع(، تاکنون 25 کیلومتر نیوجرسی در آزادراه قم - تهران و 6 کیلومتر نیز در 

کمربندی امام علی)ع( نصب شده است.
به گفته سلیمیان، نیوجرسی کمربندی امام علی)ع( از امامزاده جمال الدین)ع( به 
سمت تقاطع 72 تن را اداره کل راهداری نصب نموده و مسیر برگشت را نیز شهرداری نصب 
خواهد نمود. وی بیان کرد: در اصلاح نقاط پرحادثه، شیب شیروانی و آرام سازی محورها 
در برنامه بوده است تا اگر راننده ای بنا به هر علتی به حاشیه محور منحرف شد، محور ایمن 
تر باشد و شاهد حادثه فوتی نباشیم. وی با اشاره به این که آزادراه ها بیشترین تعداد نقاط 
حادثه خیز را دارد، افزود: با وجود این که در آزادراه قم - تهران نقطه پرتصادف نداریم و از 
سوی دیگر این محور دارای روشنایی، نیوجرسی، تابلوی علائم و آسفالت مناسب است، 

ولی تصادف فوتی زیاد رخ می دهد.
برای اطلاع  پرحادثه در محورهای مختلف  نقاط  این که  بیان  با  معاون راهداری قم 
همشهریان و مسافران با تابلو آشکارسازی شده، گفت: امسال روشنایی هشت تقاطع از 
جمله سه نقطه در محور قدیم ساوه و 2 نقطه در محور نیزار با اعتباری بالغ بر 30 میلیارد 
ریال انجام می شود.350 کیلومتر آزادراه، 400 کیلومتر بزرگراه و 500 کیلومتر راه اصلی، 
فرعی و روستایی در قم وجود دارد. این استان دارای هشت راه مواصلاتی اصلی و چهار راه 
فرعی است که از جمله آنان می توان به آزادراه قم - تهران، جاده قدیم قم - تهران، بزرگراه 
قم - ساوه، جاده قدیم قم - کاشان، آزادراه قم - کاشان، آزادراه قم- گرمسار و بزرگراه قم - 

سلفچگان - اراک اشاره کرد.

مدیرعامل آبفای استان دربازدید از آسایشگاه خیریه بقیه الله قم:

تکریم سالمندان تکریم بزرگان است 
مدیرعامل و جمعی از معاونین و مدیران شرکت آب و فاضلاب استان قم از بخش های 

مختلف آسایشگاه خیریه معلولین و سالمندان بقیه الله قم بازدید کردند.
دکتر علی جان صادق پور در این بازدید، در فضایی صمیمی با سالمندان مستقر در این 

مرکز به گفتگو نشست و ضمن دلجویی از آن ها، هدایایی را به ایشان اهدا کرد.
وی همچنین از تلاش های کارکنان این مجموعه نیز با اهدا هدیه قدردانی کرد و گفت: 
تکریم سالمندان تکریم بزرگان است؛ همه ما نیازمند ایجاد ارتباط معنوی و روحی با این 
عزیزان هستیم و باید جهت یادآوری به خودمان و تامین نیازهای روحی خود و این بزرگواران 

به طور مستمر به دیدار آن ها بیاییم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم تاکید کرد: حضور در این مراکز ضمن آشنایی 
با دشواری های خدمت رسانی به مددجویان، برای بازدیدکنندگان در هر پست و مقامی 
یک تذکر به شمار می رود که سالمندی به زودی از راه خواهد رسید و آنچه می ماند خدمات 
ماندگار و نام نیکو است. معاونین و مدیران شرکت شرکت آب و فاضلاب نیز در این بازدید با 

برخی از سالمندان خوش و بش کردند و دقایقی را با آن ها سپری کردند.
یادآور می شود آسایشگاه خیریه شبانه روزی بقیة الله قم در بلوار شهید محلاتی قم 
قرار دارد که بزرگ ترین مرکز خیریه نگهداری معلولین ذهنی مرد بالای 14 سال استان و 

سالمندان مرد بالای 60 سال در استان به شمار می رود.
در حال حاضر بیش از 440 نفر توانخواه تحت پوشش این مؤسسه هستند که از این 
تعداد 349 نفر معلول ذهنی مرد بالای 14 سال و 91 نفر سالمند مرد بالای 60 سال 

هستند که بیشتر آن ها مجهول الهویه و یا بی سرپرست می باشند.    
 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

واگذاری امور فرهنگی حوزه دین به مردم
 در اولویت است

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم واگذاری امور فرهنگی حوزه دین به مردم را یکی از 
اولویت های کاری خود ذکر کرد.

حجت الاسلام والمسلمین رضا عزت زمانی، قم را مهد علم و تمدن دانست و اظهار کرد: 
قم مرکز فرهنگ و تعلیم و تربیت دنیاست که ده ها هزار کتاب و نرم افزار و تولیدات علمی و 

فرهنگی از این شهر به دنیا صادر می شود.
وی افزود: باید به شأن اساسی و مهم قم توجه کنیم و با این نگاه، جایگاه قم را در عالم به 

عنوان مرکز تشیع و شهر نمونه شیعی ارتقا دهیم.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با بیان این که امام خمینی)ره( معنای واقعی اسلام 
را به همه نشان داده اند، گفت: استکبار و استضعاف و بی حالی و تنبلی در منظر امام 
خمینی)ره( به عنوان اسلام آمریکایی چنان خار و خفیف معرفی شد که امروز کسی که 
می خواهد حرف از اسلام بزند اگر خلاف مسیری که امام خمینی)ره( مشخص کرده اند 
طی کند، انگشت نما می شود. حجت الاسلام عزت زمانی با اشاره به کم سن بودن شهدای 
گرانقدر قم اظهار کرد: شهدا سرمایه های عظیمی هستند که از همه داشته های خود 
گذشتند و ما امروز زیر سایه امنیت، سکاندار حرکت فرهنگی در لباس مقدس روحانیت 

هستیم.
وی مسئولیت روحانیت را در حل مشکلات مردم و کاهش آسیب های اجتماعی، سنگین 
دانست و افزود: مردم قم بار انقلاب اسلامی را به دوش کشیده و خاستگاه حرکتشان از این 
شهر تحولات بزرگی را در عالم رقم زده است. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم تصریح 
کرد: تلاش می کنیم عرصه فرهنگ را در قم به مردم بسپاریم و از همه ظرفیت های بی بدیل 

مردم استفاده کنیم تا این فرهنگ ناب تجلی بیشتری پیدا کند.
 

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم  خبرداد

آغاز فاز اول مرمت کاروانسرای طرلاب قم  
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم گفت: فاز اول مرمت کارونسرای طرلاب در بخش 

سلفچگان استان قم آغاز شد
حمید یزدانی اظهارداشت: در راستای اجرای مرمت ابنیه تاریخی استان قم، فاز اول 
مرمت کاروانسرای طرلاب با هزینه ای بالغ بر یک میلیارد و پانصد میلیون ریال از محل 
اعتبارت ملی آغاز شد. مدیرکل میراث فرهنگی قم ادامه داد: این کاروانسرا نیاز به تعمیرات 
اساسی دارد زیرا تاکنون هیچ گونه رسیدگی به آن نشده است و اگر فاز اول مرمت آن را آغاز 

نمی کردیم، بیم نابودی و تخریب آن وجود داشت.
یزدانی با اشاره به شروع مرمت اضطراری این بنا افزود: این عملیات شامل آواربرداری، 
پایه چینی سنگی و آجری، اجرای طاق لاپوش و ضربی، بندکشی و همچنین عملیات 
اجرایی بام: شامل سبک سازی، دوغاب ریزی، پالانه، صندوقه، پوکه ریزی و شیب بندی، 

غوره گل و کاهگل از دیگر بخش های مرمت این بنای شاخص تاریخی است.
او گفت: بنای اصلی کاروانسرای طرلاب متعلق به دوران سلجوقیان  و بخشی الحاقی آن 
مربوط به دوره قاجاریه است که این اثر در تاریخ 9 اردیبهشت 13۸2 با شماره ثبت ۸634 

در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.
مدیرکل میراث فرهنگی قم اظهار امیدواری کرد که که بتوانیم شأن اینگونه آثار فاخر و 

ارزشمند که سالها مهجور و متروک مانده اند را حفظ کنیم.

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم:

یوم الله نهم دی روز بصیرت و میثاق 
امت با ولایت است

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم با صدور اطلاعیه ای آورده است: یوم الله 
ماندگار نهم دی روز بصیرت و میثاق امت با ولایت روز نمایش معجزه الهی تجلی وحدت 
ملت ایران حول محور ولایت و نماد ولایت مداری دیانت ، بصیرت و دشمن شناسی،تکلیف 

گرایی و عمل به هنگام مردم فهیم متدین و زمان شناس ایران اسلامی است.
دراین اطلاعیه که نسخه ای از آن دراختیارایرنا قرار گرفت، آمده است: روزی که با تجلی 
دست قدرت الهی و خلق حماسه ای بی بدیل با حضور خودجوش امت عاشورایی در 
عظیم ترین راهپیمایی تاریخ رذیلانه ترین فتنه آمریکایی - صهیونیستی درهم پیچید و 
بار دیگر قابلیت و کارآمدی نظام دینی مبتنی بر زعامت ولایت فقیه در عبور عزت آفرین و 

مقتدرانه از بحران را نشان داد.
اطلاعیه حاکیست: روزی که ثابت کرد که اگر همه قدرتهای مالی و سیاسی جهان در 
مقابل نظام اسلامی بایستند این نظام قادراست سلحشورانه درمقابل آنها قد علم کند و 
با کمترین هزینه اهداف خود را پیش ببرد لذا زنده نگهداشتن بزرگداشت این یوم الله به 
معنی واقعی کلمه و تبیین دستاوردهای گرانسنگ حرکت در سایه دین بصیرت افزایی و 

روشنگری وظیفه ای همگانی است 
در قسمت دیگری ازاین اطلاعیه آمده است: درهمین رابطه آحاد مردم شریف و متدین 
خاستگاه انقلاب اسلامی قم همیشه سرافراز و پیشگام درخلق حماسه ماندگار یوم الله نهم 
دی ماه را به شرکت پرشور در تجمع باشکوه و حماسی ساعت 10 صبح روز یکشنبه نهم 
دی ماه که همزمان با سراسر میهن اسلامی و با سخنرانی بصیرت افزای حضرت آیت الله 
حاج سید احمد خاتمی در پایگاه فقه و فقاهت مدرسه مبارکه فیضیه برگزار خواهد شد 

دعوت می نمایند.

شهردار بندرعباس  خبرداد
تحولات حمل و نقل درون شهری بندرعباس؛ بزودی

ایمان / بندرعباس / دهقانی
شهردار بندرعباس از اجرای طرح های 
نقل  و  حمل  حوزه  در  آفرین  تحول 
نزدیک  آینده  در  شهر  این  درون شهری 

خبر داد.
 26 گرامیداشت  با  امینی زاده  عباس 
آذرماه روز حمل و نقل، اظهار کرد: امروزه 
یکی از مسایل بسیار مهم شهرهای بزرگ، 

حمل و نقل و ترافیک شهری است.
مراکز  افزون  روز  توسعه  به  اشاره  با  وی 
این  افزود:  کشور،  داخل  در  استان ها 
مسئله در بندرعباس به عنوان یک شهر بندری قابل توجه که از رشد جمعیتی قابل توجهی 
برخوردار است، اهمیت بیشتری دارد. شهردار بندرعباس با اشاره به توسعه معابر، بهسازی 
معابر اصلی و فرعی شهر و تغییرات مثبت در این زمینه، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه 
کمبود و نارسایی در سیستم حمل و نقل زمینی بخصوص حمل و نقل شهری به عنوان 
یکی از موانع رشد و توسعه هر شهر به شمار می رود، به دنبال ایجاد تغییرات اساسی در 
این زمینه هستیم. امینی زاده همچنین با بیان اینکه برخی از این اقدامات انجام شده و 
بخشی از آنها نیز در حال انجام است، خاطرنشان کرد: توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی 

اصلی ترین برنامه  کنونی شهرداری بندرعباس در زمینه حمل و نقل درون شهری است.
وی در بخش دیگری از سخنانش تصریح کرد: در سال های جنگ تحمیلی، با اوج 
گرفتن بحران گزارشاتي در زمینه وجود کالاهاي اساسي و مورد نیاز کشور در بنادر جنوبي 
و محدودیت شدید در زمینه حمل و نقل و انتقال آنها به شهرها و مناطق جنگي، از سوي 
مقامات وزارت راه و ترابري و وزارت بازرگاني، به حضرت امام)ره( ارائه شد و رهبر کبیر 
انقلاب اسلامي نیز در سخنراني خود در روز 26 آذرماه 1362 ضمن اطمینان دادن به 
مردم در زمینه وجود مایحتاج عمومي به مقدار مورد نیاز در بنادر جنوب، کامیونداران کشور 

را به مشارکت در تخلیه هرچه سریعتر بنادر فراخواندند.
   

معاون مالی و اقتصادی شهرداری بندرعباس :

مستندسازی و تهیه بانک اطلاعات املاک و 
اراضی به بهترین شکل در حال انجام است

شهرداری  اقتصادی  و  مالی  معاون 
کرد:  اظهار  جلسه  این  در  بندرعباس 
اطلاعاتی  بانک  تهیه  و  مستندسازی 
املاک و اراضی یکی از اساسی ترین کارها 
شهرداری  خصوصا  و  شهرداری ها  برای 

بندرعباس است.
محمد رستمی  در آیین معارفه مدیر جدید 
بندرعباس   شهرداری  اراضی  و  املاک 
با وجود  این  از  تا پیش  اینکه  به  اشاره  با 
یکی از مدیران توانمند جوان و برجسته 
بهترین  به  کار  این  بندرعباس  شهرداری 
شکل ممکن در حال انجام بوده است، افزود: کنترل و نظارت بر اراضی و املاک، رسیدگی 
به موضوعات مختلف مرتبط و ایجاد نظم کاری در مدیریت املاک و اراضی قابل توجه 
است. معاون مالی و اقتصادی شهرداری بندرعباس خاطرنشان کرد: به طور کلی، اراضی 
در تمام دنیا از جذابیت خاصی برخوردار است و اگر این سرمایه ها به درستی مورد توجه 
قرار نگیرد، خسارت های جبران ناپذیری متوجه دستگاه مربوطه می شود. رستمی ادامه 
داد: در شهرداری بندرعباس با توجه به گسترش فعالیت ها و تغییر نگاه در خدمات رسانی به 
شهروندان طی دوره  مدیریت کنونی، توجه به املاک و اراضی برای پیش برد اهداف بسیار 
قابل توجه بوده که اقدامات خوبی در راستای این اهداف صورت گرفته است. وی بیان کرد: 
با خروج مدیریت سابق این مجموعه که با درخواست خود ایشان و به دلیل خستگی فراوان 
صورت گرفته، شاهد تصدی این مسئولیت توسط یکی دیگر از نیروهای جوان و آتیه دار 
شهرداری هستیم که از گذشته نیز مورد اعتماد بوده است. اضافه می شود، در ادامه این 
نشست ضمن تقدیر از خدمات ارزنده و قابل توجه بهنام طبیب زاده، مدیر پیشین املاک 
و اراضی شهرداری بندرعباس به عنوان»مشاور شهردار در امور املاک و اراضی« منصوب و 

میثم انصاری به عنوان مدیر جدید این مدیریت معارفه شد.

مدیر عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران:

انبار نفت شهید رجایی بندرعباس 
موقعیت ملی دارد

مدیر عملیات شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی کشور با سفر به بندرعباس و در 
بازدید از انبار نفت شهید رجایی بصورت 
انبار  این  عملیاتی  فرآیندهای  میدانی 

استراتژیک را بررسی کرد.
مهندس فرازمند، در بازدید از انبار نفت 
شهید رجایی بندرعباس گفت:هرمزگان و 
بندرعباس موقعیت فوق العاده ای را میان 
دارد  کشور  نفتی  فرآورده  پخش  مناطق 
و از این رو باید فرآیندهای انبار با شتاب 
هیات  عضو  شوند.این  روزآمد  بیشتری 
مدیره شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران افزود: با تدبیر و تاکید مدیرعامل شرکت 
جناب آقای مهندس موسوی خواه اکنون کلیه روندها در سیستم مکانیزه ثبت می شود 
و قابل بررسی و بازیابی است. وی افزود: این انبار با حجم بالای رسید و ارسال فرآورده با 
استفاده از زیرساخت های تعبیه شده در شرکت و با وجود جوانان متخصص و با انگیزه 
توانستهبی هیچ خللی حجم بالای فرآورده را دریافت، ذخیره و به مناطق مختلف کشور 
ارسال کند.فرازمند در ادامه به اشاره به نقش مهم کنترل در همه سیستم ها گفت: تقویت 
سیستم های کنترلی به معنای رد یابی اشکالات در خود مجموعه استتا کاستی ها شناسایی 
و برای تصحیح به ستاد گزارش شود.مدیر عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران در پایان این بازدید با حضور در محل بارگیری نفتکش ها با رانندگان زحمتکش حمل 
فرآورده گفتگو و در زمینه رفع مشکلات عملیاتی آنان رهنمودهایی به مسولین انبار ارایه کرد.

سرپرست اداره راهداری وحمل ونقل جاده ای سلفچگان قم  خبرداد

تخریب یک باب واحد صنفی متجاوز به حریم 
راه در بخش سلفچگان

سرپرست اداره راهداری وحمل ونقل جاده ای سلفچگان قم گفت :مستحدثات یک باب 
واحد صنفی متجاوز به حریم راه در بخش سلفچگان استان قم تخریب شد. .

مسئول  از  مجوز  وباکسب  هماهنگ  :دراقدامي  اظهارداشت  موسوی   مهدی  سید 
قضایی، عوامل اجرایی اداره راهداری وحمل ونقل جاده ای سلفچگان نسبت به تخریب  

مستحدثات واقع در حریم راه یک باب واحد صنفی متخلف  اقدام نمودند. 
موسوی افزود؛ پس از تسلیم مکرر برگه های اخطار و  تذکرات شفاهی به مدیریت این 
واحد صنفی و عدم توجه  مشارالیه  ، نسبت به تخریب مستحدثه واقع در حریم راه این واحد 
اقدام گردید . وی خاطرنشان ساخت؛  راهها وحرایم جاده ای سرمایه ملی وصیانت ازآنها 
در اولویت وظایف سازمان راهداری وحمل ونقل و مجموعه های تابعه میباشد. موسوی 
ادامه داد : طی سالجاری افزون بر10مورد تجاوزبه حریم رفع و 35دستگاه دکه و آلاچیق 
از سطح راههای بخش سلفچگان جمع آوری شده است. سرپرست اداره راهداری و حمل 
ونقل جاده ای سلفچگان تاکید کرد : گرچه  به دلیل اختصاص  اکیپهای راهداری به 
امرراهداري زمستانی ، عوامل و ماشین آلات درراهدارخانه های بخش مستقر شده اند ، 
اما درصورت مشاهده هرنوع تجاوز به حرائم راه نسبت به رفع آن اقدام خواهد شدموسوی 
توضیح داد  : تبعات اقدامات متجاوزانه  به حریم راه علاوه بر آنکه تصرف  سرمایه ملی 
محسوب میشود موجب افزایش حوادث جاده ای وآسیبهای مترتب برآن می گردد .ّ.وی 
در خاتمه با عنوان این مطلب که در برخورد با متجاوزین  و تخریب مستحدثات فاقد مجوز 
در حریم راه  ، عوامل محترم نیروی  انتظامی نیز حضور دارند از همراهی و مساعدت  
پرسنل پاسگاههای انتظامی و پلیس راه بخش سلفچگان قدردانی کرد. .شایان ذکر است  
محورهای مواصلاتی بخش سلفچگان استان قم با دارابودن ۸00 کیلومتر راه هم سنگ 

،مهمترین نقش کریدوري را در اتصال17 استان با مرکز کشور ایفا می نماید .
  

با حضور اکیپ های عملیاتی در منطقه لیردف جاسک برگزار شد 
مانور مدیریت بحران در شرکت توزیع نیروی برق

مانور مدیریت بحران در شرکت توزیع نیروی برق با حضور اکیپ های عملیاتی در منطقه 
لیردف جاسک برگزار شد. این مانور باحضور نیروهای عملیاتی شهرستانهای قشم، حاجی 
آباد، میناب، رودان، جاسک و ناحیه 3 بندرعباس اجرا شد. نیروهای عملیاتی در این مانور 
عملیات برق رسانی به ایستگاه رادار نیروی دریایی ارتش را به طول 13 کیلومتر اجرا کردند. 
مانور مدیریت بحران با رویکرد انجام تعمیرات گروهی با هدف سنجش میزان آمادگی 
نیروهای مدیریت بحران، شناسایی نقاط قوت و ضعف در حوزه های هماهنگی و اجرا و 
شناسایی مناطق آسیب پذیر اجرا شد. در این مانور باتوجه به شرایط اقلیمی منطقه از دال 
های بتونی، پایه های گرد و سیم های روکش دار که ماندگاری شبکه را افزایش می دهد 
استفاده شد.  مانور مدیریت بحران به مدت 4 روز برگزار شد که 67 نیروی عملیاتی با حضور 

در منطقه ، عملیات برق رسانی را اجرا کردند.

به بهانه نقد فیلم پاستاریونی؛ 

نمی خواهیم بخندیم لطفا کانال را عوض کنید 
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چالش های اصولگرایی؛ از هسته تا پوسته

طرح های عقیم اتحاد و ائتلاف اصولگرایان
جناح راست که در دهه هفتاد خورشیدی به دلیل مقتضیات سیاسی و همزمان با 
گسترش گفتمان اصلاحات، نام خود را به اصولگرایی تغییر داد، از نگاه برخی تحلیلگران 
این بار ناگزیر است برای افزایش توان درک مسائل جامعه و کنشگری موثر در آن، بنیان 

های اندیشه ای و ساختار تشکیلاتی خود را مورد بازبینی قرار دهد.
جریان اصولگرایی از انتخابات نهمین دوره مجلس شورای اسلامی در سال 1390 به 
بعد، نتوانسته موفقیت های یک دهه گذشته خود را تکرار کند. شکست در یازدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری و دهمین دوره مجلس شورای اسلامی، اصولگرایان را 

برای تصاحب کرسی ریاست جمهوری در انتخابات 1396 مصمم کرد. 
عزم ها جزم شد، دست ها به یاری و اتحاد فشرده شد، همه ظرفیت ها به کار گرفته 
شد، ولی باز هم میسر نشد تا نامزد مورد نظر خود را بر کرسی بالاترین مقام اجرایی 
بنشانند. پس از تجربه افولی چند ساله، حال اصولگرایان خیز برداشته اند تا با پیروزی در 
انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، زنجیره شکست های انتخاباتی خود در 

دهه 90 را بشکنند و در گام بعدی نامزد خود را روانه پاستور کنند. 
اصولگرایان در حالی پیروزی در انتخابات آتی را هدف گذاری کرده اند که نگاه بسیاری 
از ناظران از چالش های درون جریانی متعددی رنج می برند؛ چالش هایی که هر یک از 

آنها به تنهایی می تواند برایشان ناکامی دیگری را در عرصه سیاسی رقم بزند.

* فقدان رهبری و تشکل مرجع 
اصولگرایان پس از فوت آیت الله »محمدرضا مهدوی کنی« و فقدان چهره هایی چون 
»حبیب الله عسکر اولادی« تاکنون از بحران رهبری رنج می برند. هیچیک از بزرگان این 
جریان هنوز نتوانسته اند طی این سال ها در جایگاه شیخوخیت میان اصولگرایان بنشیند 

و اصولگرایان را زیر یک پرچم واحد جمع کند.
نبود رهبری واحد، اسباب اختلاف و انشقاق را در دل این جریان فراهم کرده ایست. 
اکنون نحله های مختلف اصولگرایان در خصوص رهبری این جریان نظر متفاوتی دارند. 
طیف هایی از غیرسنتی های جریان راست، رهبری آیت الله »محمدتقی مصباح یزدی« 
را طلب می کنند، گروهی رهبری جامعتین را مناسب تر می دانند و گروه دیگر بر جایگاه 

محوری چهره ای چون »علی لاریجانی« تاکید می کنند.
از سوی دیگر تشکل های اصلی این جریان که به طور سنتی طیف های مختلف 
اصولگرایان را نمایندگی می کردند، تضعیف شده و اثرگذاری خود را از دست داده اند. 
اختلافات درونی و فاصله گرفتن چهره هایی چون حجت الاسلام »علی اکبر ناطق نوری« 
از جامعه روحانیت مبارز، این تشکل قدیمی را از مرکزیت سیاسی انداخته است. همچنین 
جامعه مدرسین به دلیل کهولت سن اعضا و نبود پویایی لازم، دیگر در میان اصولگرایان 

تشکلی موثر به حساب نمی آید. 
مجموع این مسایل اصولگرایی را به جریانی مستعد برای واگرایی و انشقاق تبدیل 

کرده است.

* سیطره تندروها بر جریان اصولگرایی
نبود رهبری و تشکل های قوی، فضایی مناسب برای جولان طیف های تندرو در 
دل جریان اصولگرایی فراهم کرده است. تندروهای نزدیک به »جبهه پایداری« این روزها 
صدایشان بلندترین صدایی است که از طیف اصولگرا در فضای سیاسی کشور به گوش 
می رسد. این طیف با در اختیار داشتن رسانه و تریبون های فراوان، توانسته به جای همه 

اصولگرایان کنش سیاسی داشته باشد. 
جالب آنکه گروهی از اصولگرایان سنتی که بخشی از منافعشان با غوغاسالاری ها به 
ویژه در مخالفت با دولت تامین می شود، برای مرزبندی میان خود و تندروها تلاشی نمی 
کنند. سکوت در برابر اقدامات این گروه که گاه با منافع و امنیت ملی مغایرت می یابد، به 

جریان اصولگرایی به ویژه پایگاه اجتماعی آنان آسیب زده است.
نفوذ و قدرت تندروها در جریان اصولگرایی به اندازه ای است که فعالان سیاسی 
اصولگرا بر نقش پررنگ جبهه پایداری در تصمیمات جمعی خود برای انتخابات مجلس 

دهم صحه می گذارند. 
»حسن بیادی« فعال سیاسی اصولگرا به تازگی در گفت و گو با یک رسانه داخلی 
گفته است: به نظر من یک شکاف عمیق بین گروه های واقعی اصولگرا و گروه های 
تمامیت خواه وجود دارد. متأسفانه گروه هایی وجود دارند که چون به مبادی قدرت و 
ثروت متصل هستند، از طریق تمامیت خواهی اقدامات خود را پیش می برند. در انتخابات 
گذشته مجلس که فهرست اصولگراها رأی نیاورد، باید گفت که باندهای متصل به قدرت 

و ثروت این فهرست ها را هدایت می کردند.
»عباس سلیمی نمین« تحلیلگر اصولگرا هم در گفت و گویی به این مساله چنین 
اشاره کرد: در گذشته جبهه پایداری فراتر از سهم خواهی رفته بود و به نوعی یک نوع 
تمامیت خواهی را دنبال می کرد. یعنی این گونه نبود که در چارچوب اصولگرایان عمل 
کند و یک سهم را دریافت کند. بلکه یک نگاه تمامیت خواهی وجود داشت که همین امر 

موجب ضربه زدن به اصولگرایان شد.
امروز جامعه به اندازه ای به بلوغ و آگاهی رسیده که کارنامه عمل گروه های سیاسی را 
مبنای انتخاب خود قرار می دهد. عملکرد چهره های سیاسی نزدیک به جبهه پایداری در 
سال های گذشته به ویژه اقدام نمایندگان افراطی مجلس در مخالفت با برنامه های دولت 
و طرح استیضاح های سریالی علیه وزیران، مورد قضاوت افکار عمومی قرار گرفته و به پای 
اصولگرایان نوشته خواهد شد. اصولگرایان نمی توانند از منافع جناحی که اقدامات تندروها 
نصیبشان می کند بهره ببرند، ولی از نگرش منفی مردم به پایداری ها بی نصیب بمانند. 

* واگرایی های درون جناحی
اصولگرایی که تا سال های ابتدایی دهه 80 به عنوان یک نیروی اجتماعی نسبتا 
منسجم در عرصه سیاسی فعالیت می کرد، امروز طیف های گسترده ای از گروه های 
فکری و سیاسی از تندرو تا سنتی و میانه رو را در دل خود جای داده است؛ طیف هایی 
که بعضا در اندیشه ورزی و شیوه کنشگری با یکدیگر اختلاف جدی دارند و یکدیگر را 

نقد می کنند.
این اختلاف نظرها در سال های اخیر به انشقاق و ایجاد تشکیلاتی متعدد درون 
جریانی انجامیده است تا جایی که امروز »نواصولگرایی« پایه های خود را بر انتقاد از نحوه 

سیاست ورزی جریان اصلی اصولگرایی بنا کرده است.
شکست در انتخاب ریاست جمهوری 1396، شکاف میان بخش های مختلف این 
جریان را عمیق تر کرد. برخی می گویند تصمیم تشکل جمعی اصولگرایی موسوم به 
جمنا مبنی بر کناره گیری »محمدباقر قالیباف« شهردار سابق تهران، زمینه های دلخوری 
و جدایی او از اصولگرایان را فراهم کرد. از همان زمان بود که زمزمه های تشکیل جریان 

نواصولگرایی مطرح شد. 
»جمعیت پیشرفت و عدالت« نزدیک به قالیباف مانیفست نواصولگرایی را منتشر کرد. 
»مردم گرایی« و »خودانتقادی« از ویژگی های متمایز نواصولگرایی معرفی شد. مسوولان 

این حزب حتی این مانیفست را »نسخه شفابخش« اصولگرایی خواندند.
در برابر، اصولگرایان سنتی چون »اسدالله بادامچیان« نایب ریییس شورای مرکزی 
حزب موتلفه اسلامی، نواصولگرایی را »بی معنا« می خوانند و پایه های هویت مستقل 

آن را زیر سوال می برند.
از سوی دیگر تندروهای جریان راست در اندیشه و عمل با اصولگرایان سنتی فاصله 
زیادی دارند. همین طور طیف های میانه روی اصولگرایی نزدیک به لاریجانی، در نظر و 

عمل قایل به عقلانیت بوده و با پایداری ها زیر یک چتر نمی گنجند. 

*  تضعیف رقیب برای بازگشت به قدرت
اتحاد و ائتلاف در اصولگرایی یکی از دغدغه های اصلی این روزهای فعالان سیاسی 
وابسته به این جریان است؛ مساله ای که از سویی جمعی از اصولگرایان را به فکر ایجاد 
»شورای وحدت« انداخته و از سویی جمعی دیگر را زیر پرچم »جبهه پیشرفت، عدالت و 

رفاه« گرد آورده است و در عین حال عده ای را دور میز جمنا نشانده است.
تجربه ناموفق سازوکار جمعی در روند ایجاد وحدت در انتخابات ریاست جمهوری 
96، چشم انداز مثبتی از ایجاد تشکل واحد اصولگرایی به دست نمی دهد، چرا که 
اکنون اصولگرایان در مقایسه با 96 متشتت تر هستند و تغییر سازنده و امیدبخشی در 

اردوگاهشان به چشم نمی خورد.
تجربه تلخ چهره های اصولگرا از نفوذ جبهه پایداری در تصمیمات جمعی، اعتماد آنان 
به سازوکار جمعی را سلب کرده است. به گفته » ناصر ایمانی« تحلیلگر اصولگرا، وزن 
کشی ها در جمنا منطقی نبود؛ یعنی برخی طیف های اصولگرا عملا نقشی را ایفا کردند 
که خیلی بیشتر از وزنشان بود. این مجموعه تحت تاثیر حرکت ها و مواضع سیاسی طیف 

پایداری قرار گرفت.
اصولگرایان برای احیای جایگاه خود در عرصه سیاسی کشور، ناگزیر از مشخص کردن 
مناسبات و تعیین مرزبندی میان طیف های مختلف درون جریان متبوع خود هستند. 
چهره های سیاسی این جریان باید بنیان های فکری و روش های سیاست ورزی خود 
را مورد بازبینی قرار داده و با تشکل سازی قوی به صورت نظام مند در مسیر کنشگری 

سیاسی حرکت کنند. 
درک شرایط جامعه ضرورت انکارناپذیر برای تشکل های سیاسی است که آنها را با 
توان تحلیل مسایل روز و قابلیت اثرگذاری بر تحولات جاری تجهیز می کند. این موهبت 
تنها نصیب جریان هایی می شود که از صداقت و پویایی لازم برای تطبیق خود با شرایط 

کنونی جامعه برخوردار باشند و تنها در راستای منافع ملی گام بردارند.
اقدام این روزهای برخی از طیف های اصولگرایی که برای بازگشت به قدرت، تضعیف 
رقیب را دنبال می کنند و به جای همکاری و هم افزایی با دولت برای گذر از شرایط دشوار 
تحریم ها، خود به مانعی برای اجرای برنامه های ضد تحریمی دستگاه اجرایی تبدیل شده 

اند، هیچ سنخیتی با مصلحت و منافع بلند مدت اصولگرایان ندارد. 

نکتـه

 کافی بود محسن رضایی در توئیتی کوتاه درباره عملیات 
کربلای ۴ بنویسد تا بار دیگر آتش زیر خاکستر روشن شود. 
محسن رضایی خیلی کوتاه نوشته بود »عملیات کربلای ۴ برای 

فریب دشمن انجام شد«
اما ماجرای کربلای ۴ چه بود که اینگونه افکار عمومی به 
سخنان محسن رضایی واکنش دادند؟ آنگونه که منابع رسمی 
گفته اند، این عملیات پیش از شروع لو رفته بود و همین موضوع 

باعث شد حدود هزار نیروی حاضر در آن به شهادت برسند.
سپاه، نظریه پژوهشگران مستقل درباره شکست این عملیات 
و اشتباه فرماندهان در انجام آن را قبول ندارند و اعتقاد دارند با 
وجود خسارات وارد آمده به نیرو های ایرانی، عملیات کربلا ۴ در 
بسیاری از محور ها موفق بوده و عملیات موفقیت آمیز کربلا ۵ هم 

از دل آن بیرون آمده است.
برخی پژوهشگران مستقل مثل جعفر شیرعلی نیا با این نظر 
موافق نیستند و اعتقاد دارند این عملیات نه تنها موفقیت آمیز 
نبوده که شکستی کامل برای نیرو های ایرانی بوده و باعث شده 
بسیاری از نیرو ها به خاطر اشتباه های محاسباتی فرماندهان از 

بین بروند.
* اهداف عملیات

این عملیات قرار بود با استفاده از تاریکی شب به صورت 
ناگهانی انجام شود و هدف از آن گرفتن نقطه اتکایی در ساحل 
غربی آب راه اروندرود بود. پس از تسخیر ساحل غربی قرار بود 

تهاجم تا اشغال بصره ادامه یابد.
این عملیات در واقع بخشی از عملیات کربلای ۵ بود که 
با شکست این عملیات، عملیات کربلای ۵ به صورت جداگانه 
انجام شد. هدف ابتدایی تسخیر جزیره ام الرصاص و سایر جزایر 

و جاده های اطراف آن بود تا محاصره شهر بصره تکمیل شود.
از دلایل تأکید بر تعجیل در این عملیات تحت تأثیر قرار دادن 
کنفرانس سازمان همکاری اسلامی بود که در آن زمان در کشور 
کویت برگزار می شد. عراقی ها خطوط دفاعی ایستای استواری 
را در اطراف شهر بصره ساخته بودند. این خطوط شامل پنج 
حلقه دفاعی بود که با آب راه طبیعی مثل اروندرود و آبگیر های 
مصنوعی همانند دریاچه های پرورش ماهی در اطراف رودخانه 

جاسم حمایت می شد.
دریاچه پرورش ماهی، از مین، سیم خاردار زیرآبی، الکترود و 
سایر موانع انباشته شده بود. علاوه بر این موانع، در پشت هر آب راه 
و هر خط دفاعی سیستم توپخانه ای هدایت راداری، نیروی هوایی 
و هلی کوپتر های تهاجمی با قابلیت استفاده از گاز های شیمیایی 
از مواضع عراقی ها پشتیبانی می کردند. اما با لو رفتن این عملیات 
ایران هیچ گاه نتوانست به اهداف خود در این عملیات دست پیدا 

کند. اما سوال اینجاست که عملیات کربلا ۴ چگونه لو رفت؟
* لو رفتن عملیات کربلای ۴

نکته قطعی درباره عملیات کربلای ۴ این است که لو رفتن این 
عملیات تنها برای فرماندهان و نیرو های ایرانی غافلگیر کننده بوده 
است و نیرو های عراقی نه تنها از این عملیات خبر داشته اند که 
کاملًا آمادگی مقابله با نیرو های ایرانی را داشته و توانسته اند تَک 

نیرو های ایرانی را با پاتک های سنگینی پاسخ دهند.
محمد سلگی در کتاب آب هرگز نمی میرد نوشته است: »یک 
اشکال اساسی ما را تهدید می کرد و آن عدم رعایت اصول امنیتی 
و اطلاع دشمن از حضور قریب یکصد هزار نیروی ایرانی در عقبه 
این منطقه بود و همین مسئله موجی از نگرانی را در سپاه ایجاد 

کرده بود.«
محمد سلگی دلیل این نگرانی را اقدام عراق به بمباران اردوگاه 
غواصانی که قرار بود عملیات را شروع کنند، یا استقرار سنگر های 
متعدد تیربار و حتی پدافند ضدهوایی در حاشیه اروند رود که قرار 

بود محل شروع عملیات ایران باشد می داند.
دی ماه 1393، مرکز مطالعات و تحقیقات جنگ مطلبی 
تفصیلی را در همین زمینه منتشر کرد که بعدها، عینا در تعدادی 
از سایت های مربوط به تاریخ جنگ نیز منتشر شد که نشان 
می داد عراق توان و آمادگی رزمی خود را تا پیش از شروع این 

عملیات به شدت بالا برده است.
شدت گرفتن آتش توپخانه عراق پیش از عملیات کربلای ۴ 
و شلیک منور بر سطح اروندرود نشان می دهد نیرو های عراقی 
کاملًا از وجود این عملیات آگاه بودند و برای مقابله با آن آمادگی 
داشته اند. بنابر گزارش مرکز مطالعات و تحقیقات جنگ، با وجود 
تمام این شواهد و با وجود این که اوضاع نگران کننده به نظر می 

رسید، اما تحلیل کلی فرماندهی آن بود که شرایط عادى است.
در همین گزارش آمده به محض ورود غواصان ایرانی به اروند، 
نیرو های عراقی که با استفاده از منور سطح آب را کاملا روشن 
کرده بودند، با تیربار های سنگین و حتی ضدهوایی دست به 
کشتار نیرو های ایران زدند. با وجود این، همچنان نظر فرماندهی 

قرارگاه عمل کننده این بود که شرایط حاد نیست.
محسن رضایی در فصل ششم کتاب جنگ به روایت فرمانده 
توضیحاتی درباره این غافلگیری ارائه داده است: »تا یک هفته قبل 
از عملیات بر اساس ارزیابی فرماندهان، غافلگیری در حدود 80 
درصد بود، اما از یک هفته به عملیات هر چه به شب عملیات 
نزدیک می شدیم، این رقم کاهش می یافت تا حدی که شب 

عملیات به حدود ۵0 درصد رسیده بود.«
محسن رضایی، اما توضیحی درباره چگونگی رسیدن به این 
درصد ها نمی دهد و در اینباره سکوت می کند. محسن رضایی در 

ادامه عنوان می کند: »تصمیم گرفتیم طوری عمل کنیم که اگر تا 
قبل از روشن شدن هوا متوجه لو رفتن عملیات شدیم، عملیات 

را متوقف کنیم.«
او همچنین تاکید می کند که فرماندهان لشکر های عمل 
کننده را از این موضوع مطلع نکرده، زیرا اعتقاد داشته فرماندهان 
باید بدون هیچ تزلزلی می جنگیدند. نکته حائز اهمیت درباره 
عملیات کربلا ۴ این است که محسن رضایی با وجود احتمال 
پنجاه درصدی عملیات باز هم حاضر شده عملیات را ادامه دهد در 
حالی که مصلحت نظامی حکم می کرد این عملیات با این میزان 

از احتمال لو رفتن متوقف شود.
خواندن این قسمت از خاطرات سردار مهدیقلی رضایی همه 
چیز را مشخص می کند: »داخل سنگر شدم، امین آقا )سردار 
شریعتی( پای بیسیم دوزانو نشسته بود، پرسیدم کی به آب بزنیم؟ 
گفت:: حتی ساعت عملیات هم لو رفته، ولی آقا محسن )رضایی( 
قبول نمی کند که عملیات لغو شود، تو به غواص ها بگو به محض 

شلیک از طرف دشمن، برگردند.«
* عملیات توسط چه کسانی لو رفت؟

نکته جالب درباره عملیات کربلای ۴ عدم اطلاع اکبر هاشمی 
رفسنجانی از زمان اجرای عملیات است. هاشمی رفسنجانی 
در خاطرات خود می نویسد: »معلوم نبود که امشب حمله آغاز 
می شود یا خیر؟ آقای سنجقی را به منطقه فرستادیم. نزدیک 
آغاز  چهار  کربلای  نام  با  عملیات  که  دادند  خبر  ده  ساعت 

شده است؛ غافلگیر شدیم.«
بعد از عملیات هم هاشمی رفسنجانی در خاطرات خود از 
مدیریت و فرماندهی این عملیات گلایه می کند و می نویسد: 
»مدتی به تنهایی در کنار ساختمان محل اقامت قدم زدم و 
فکر کردم. شکست عملیات )کربلای چهار( با آن همه امکانات 
و تبلیغات که داشتیم بسیار تلخ است... دکتر هادی )محمد علی 
هادی( و دکتر روحانی )حسن روحانی( آمدند. ازمدیریت عملیات 
انتقاد داشتند. معمولا در شرایط شکست درددل ها اوج می گیرد.«

این انتقادها نشان می دهد تلفات و خسارت های عملیات 
کربلای ۴ )فارغ از اینکه چگونه لو رفته( به اشتباهات محاسباتی 
فرماندهان عملیات مربوط می شود که با وجود آگاهی نسبی از لو 

رفتن عملیات به انجام آن اصرار ورزیدند.
برخی تاریخ نگاران جنگ اعتقاد دارند عملیات را نهضت آزادی 
که بعد از فتح خرمشهر مخالف ادامه جنگ بود لو داده است. 
خبرگزاری فارس با استناد به سخنان سردار کوثری عنوان کرده 
بود که نهضت آزادی با جمع آوری اطلاعات درباره این عملیات و 
انتقال آن به سرویس های جاسوسی غربی باعث لو رفته عملیات 

شده است.
سوالی که اینجا پیش می آید این است که دستگاه های امنیتی 
و نظامی ایران در آن زمان آنقدر فَشَل بوده اند که افرادی از 
اعضای نهضت آزادی می توانستند آنقدر راحت در آن نفوذ کنند 
و اطلاعات طبقه بندی شده را به دست آورده و آن را در اختیار 

سرویس های جاسوسی بیگانه قرار دهند؟
اما این تنها نظریه موجود درباره لو رفتن عملیات نیست و 
نظر های دیگری هم درباره لو رفتن عملیات کربلای ۴ وجود دارد. 
سردار رحیم صفوی مدعی است عملیات کربلای ۴ توسط فرد 
خبیثی که بعداً پناهنده شد لو رفت. اودر سخنان خود به این 

موضوع اشاره نمی کنند که آن فرد لو رفته چه کسی است.
احمد سوداگر رئیس سابق پژوهشگاه علوم و معارف دفاع 
مقدس و از بنیانگذاران اطلاعات عملیات سپاه مقصر اصلی لو 
رفتن عملیات کربلای ۴ را بهرام افضلی فرمانده وقت نیروی 
دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران می داند که بعد ها به جرم 

عضویت در شبکه افسران حزب توده دستگیر و اعدام شد.
سردار سوداگر در سخنان خود می گوید: »در عملیات کربلای 
چهار، فردی از قرارگاه به بالا اطلاعات را برده و به عراق داده 
است... بعد ها هم که مشخص شد احتمالا افضلی، فرمانده نیروی 
دریایی که بعدا اعدام شد، جاسوس سیا بوده و اطلاعات را انتقال 
داده است.« این درحالی است که افضلی در سال 136۲ به جرم 

جاسوسی برای سازمان کا.گ.ب اعدام شد و ادعای جاسوسی 
وی برای سازمان سیا ادعایی است که نیاز به بررسی دارد. اما لو 
رفتن عملیات کربلای ۴ توسط ماهواره های جاسوسی آمریکا به 
نظر قابل اعتمادتر به نظر می رسد چه آن که برخی مسئولان وقت 

دولت آمریکا این ادعا را تایید کرده اند.
دیوید کریست مورخ ارشد و و مشاور سابق وزارت دفاع ایالات 
متحده، در مرداد 139۲ در مصاحبه ای با بی بی سی فارسی تایید 
کرد که ایالات متحده با ارائه اطلاعات عملیات کربلای ۴ به عراقی 

ها، باعث شکست این عملیات شده است.
آمریکا، حداقل از حدود دو سال قبل از عملیات کربلای ۴ 
تصمیم به حمایت اطلاعاتی از حکومت عراق گرفته بود. مطابق 
یک سند از طبقه بندی خارج شده، در سال 198۴ رونالد ریگان 
در دستوری دولت آمریکا را موظف به جلوگیری از سقوط صدام 
در مقابله با جمهوری اسلامی ایران کرده بود. دستوری که در 
سال های بعد، به کمک های اطلاعاتی موثر واشنگتن به بغداد 
انجامید. عملیات کربلای ۴ هفت پس از قضیه مک فارلین انجام 
گرفت که پروژه ای ناکام بود و باعث شد رابطه بین ایران و آمریکا 
بیش از گذشته تیره و تار شود. پس بعید نیست که لو رفتن 

عملیات توسط آمریکایی ها انجام شده باشد.
* موضع متفاوت نهاد های رسمی

موضع سپاه پاسداران انقلاب اسلامی درباره عملیات کربلا 
۴ موضع جالبی است این نهاد با پذیرش برخی اشکالات آن را 
عملیاتی موفقیت آمیز می داند که تعداد تلفات آن کمتر از هزار 

نفر است.
در بخشی از بیانیه سپاه پاسداران در سالروز این عملیات آمده 
است: »اساساً غافلگیری کامل در هیچ عملیاتی امکان پذیر نبود. با 
وجود توان بالای ارتش عراق در استراق سمع و امکان بهره گیری 
از اطلاعات ماهواره های جاسوسی، امکان نداشت که تعداد زیادی 
یگان جابه جا شوند، ولی دشمن هشیار نشود. به جز دو سه 
عملیات، همه عملیات های دوران دفاع مقدس بدون غافلگیری 
انجام شدند؛ از جمله عملیات فتح المبین و بیت المقدس، با وجود 

هشیاری دشمن، با موفقیت اجرا گردید.
در عملیات کربلای ۴ دو محور از سه محور شامل منطقه 
شلمچه و جزیره مینو موفق بودند به طوری که در محور شمالی 
عملیات، لشکر های 19 فجر و ۵۷ ابوالفضل )ع( توانستند یکی از 
سخت ترین مواضع ارتش عراق در شلمچه را بشکنند. همچنین 
در محور جنوبی، قرارگاه نوح )جزیره مینو( برخی یگان ها موفق 
شدند از خطوط مستحکم دفاعی ارتش عراق عبور کنند. اجرای 
عملیات کربلای ۴ در مرحله اول با توجه به موانع موجود در 
اولیه متوقف شد. در این عملیات از ۲60  همان ساعت های 
گردان عملیاتی سپاهیان حضرت محمد )ص(، تنها ۴0 گردان 
وارد عمل شده بودند. تدبیر و قدرت فرماندهی جنگ سبب شد، 
در حداقل زمان ممکن، عملیات کربلای ۴ متوقف و عملیات 
گسترده کربلای ۵ در کمتر از ۲ هفته با غافلگیری کامل عراق 
انجام شود؛ بنابراین عملیات موفق و سرنوشت ساز کربلای ۵ 
از دل کربلای ۴ بیرون آمد. برخلاف تبلیغات برخی رسانه های 
خارجی آمار شهدای عملیات کربلای ۴ به استناد اسناد موجود، 

کمتر از 1000 نفر است.((
این توضیحات توسط جعفر شیرعلی نیا پژوهشگر حوزه جنگ 
مورد مناقشه قرار گرفته است. او با استناد به کتاب تنبیه متجاوز 
توضیح داد که عملیات پس از حدود ۲6 ساعت متوقف شده است. 
علایی در کتاب »روند جنگ ایران و عراق« آمار مفقودان ایرانی را 
حدود ۲000 نفر می داند. مطلب مفصلی که جعفر شیرعلی نیا در 
کانال تلگرامی خود منتشر کرد سرانجام باعث شد محسن رضایی 

به آن واکنش نشان دهد و جنجال بزرگ را رقم بزند.
* توئیت محسن و نیاز به واکاوی تاریخ

توئیت های محسن رضایی که واکنش های بسیاری را به 
دنبال داشت او ضمن رد سخنان شیرعلی نیا عملیات کربلای ۴ 
را عملیاتی برای فریب دشمن دانسته و عنوان کرده بعد از این 
عملیات و با به مرخصی رفتن نیرو های بعثی عملیات کربلای پنج 

صورت گرفته است. این دو توئیت واکنش های بسیاری را به دنبال 
داشت و از آسیه باکری تا حسام الدین آشنا به این توئیت ها واکنش 
نشان دادند. آنها نوشته بودند از نظر محسن رضایی هزار کشته 

برای فریب دادن دشمن بهای مناسبی بوده است!
آسیه باکری در توئیتی نوشته بود: »آقای رضایی برای آخر 
عاقبت خودتون و راحتی اعصاب بازماندگان جنگ تحمیلی دیگه 
ننویسید، مرهم نیستید، عذرخواهی بلد نیستین، لااقل سکوت 

رو تمرین کنید!«
حسین دهباشی فعال رسانه ای نیز نوشت: »سردار حذف 
فرموده اند که کربلای۴ در شرایطی انجام شد که مرحوم هاشمی 
)فرمانده جنگ( از موعد و جزئیات آن بی خبر بود اما دشمن به 

مقیاس گروهان حتی کالک عملیاتی ما را داشت!«
* بین عملیات فریب و عملیات لو رفته تفاوت از زمین 

تا آسمان است 
از میان مسئولان رسمی، پاسخ حسام الدین آشنا به رضایی 
اهمیت بیشاری داشت. او روایت خود را اینگونه نوشته بود: »داخل 
سنگر شدم امین آقا )سردار شریعتی( پای بی سیم دو زانو نشسته 
بود پرسیدم کی به آب بزنیم؟ گفت: حتی ساعت عملیات هم لو 
رفته، ولی آقا محسن )رضایی( قبول نمی کند که عملیات لغو شود. 

تو به غواص ها بگو به محَض شلیک از طرف دشمن برگردند.«
آشنا این موضوع را گفته بود که »بچه های توپخانه لشکر ۲۷ 
هیچگاه از شما نپرسیدند چرا تنها ۴۵ دقیقه پس از آغاز عملیات، 
تقریبا تمام قبضه ها مورد اصابت توپ های دشمن قرار گرفت. 
هیچ یک از هزاران مجروح عملیات نپرسیدند چرا وقتی اولین موج 
مجروحان به بیمارستان صحرایی علی بن ابی طالب رسید هنوز 
پزشکان و پرستاران از وقوع عملیات آگاهی درستی نداشتند ولی 
رادیوی منافقین و رادیو بغداد هر لحظه وضعیت عملیات را اعلام 

می کرد.«
او در پایان به طعنه گفته بود که »بین عملیات فریب و عملیات 
لو رفته تفاوت از زمین تا آسمان است. تحلیل های پسینی مشکلی 

را حل نمی کند.«
سلمان کدیور دبیر اسبق جنبش عدالتخواه دانشجویی، در 
یادداشتی تلگرامی نوشت: »پدرم جانباز کربلای چهار است. 
هرگاه از شب عملیات صحبت می کند، از اینکه چطور ستون 
ستون برایشان مشخص کرده بودند تا آنها را تصرف کنند، از 
اینکه چطور وقتی بعنوان نخستین دسته در دل دشمن رفتند، 
بهشان فرمان عقب نشینی رسیده چراکه عملیات لو رفته، از اینکه 
چطور رزمندگان مانند دسته های مرغابی روی دشتی که بعثی ها 
آب انداخته بودند شهید می شدند، از اینکه چطور بازو و شکمش 
را گلوله دوشکا دراند. چطور آقای رضایی اینطور با احساس این 
خانواده ها بازی می کند و این عملیات، که هدفش رسیدن به بصره 
بوده را عملیات فریب لقب می دهد؟ بارها از پدرم پرسیدم چه شد 
که لو رفت؟ جواب داد، همه از پیش می دانستیم عملیات لو رفته، 
مثل روز روشن بود؛ اما دستور رسید که پیشروی کنید و ما هم که 
دسته خط شکن بودیم، به خاطر امام و دستور فرماندهی اطاعت 
کردیم.آقای رضایی! چرا تاریخ را تحریف می کنید؟ چرا وقایع را 

قلب می کنید؟ چرا با شجاعت نمی پذیرید سوءمدیریت را؟«
عمده سوالات مطرح شده هم از محسن رضایی این است که 
اگر قرار بوده این عملیات عملیات فریب باشد که مقصود حاصل 
نشده و شما که تا حدی متوجه شده اید که این عملیات لو رفته 
است چرا جلوی آن را نگرفتید؟ سوال بعدی این است که برفرض 
لزوم فریب دشمن آیا این حجم از تلفات لازم بوده؟ آیا نمی شده 
با متوقف کردن عملیات از کشته شدن و تلفات آن کاست و اجازه 

نداد نیرو های ایرانی به همین راحتی شهید یا مفقودالاثر شوند؟
* ناگفته های جنگ باید گفته شود تا حقیقت برای 

مردم آشکار شود 
توئیت های محسن رضایی و حاشیه های آن نشان داد که 
هشت سال جنگ تحمیلی چه زوایای پنهانی دارد و لازم است 
فارغ از نگاه های رسمی مورد واکاوی قرار بگیرد. هنوز نور انداختن 
به برخی از زوایای تاریک جنگ تحمیلی یک تابو به حساب 
می آید. آیا وقت آن نرسیده که با تحقیق دقیق درباره این زوایای 
پنهان از بروز تناقضات این چنینی جلوگیری کنیم و اجازه دهیم 

واقعیت به همان شکل که بوده، گفته شود؟
عملیات کربلای ۴ مثال خوبی است از ناگفته های جنگ، 
ناگفته هایی که بالاخره باید گفته شود تا حقیقت برای مردم 
آشکار شود. مردمی که این عملیات خاص هنوز در ذهن شان 
زنده است، چون همین سه سال پیش بود که پیکر غواصان شهید 
این عملیات را تشییع کردند. دانستن حق مردم است و نیاز جامعه 
ایران، بهتر است به جای این اظهارنظر های غیرکارشناسانه در 
فضای مجازی برادر محسن به سوالات خبرنگاران و مردمی که در 

توئیتر از او سوال داشتند پاسخ دهد.
هنوز ابهام های زیادی درباره عملیات کربلای ۴ وجود دارد. 
پژوهشگران محسن رضایی را مسئول این عملیات می دانند. 
هنوز پاسخ قانع کننده ای درباره مسئولیت خون هزاران شهید 
این عملیات توسط محسن رضایی داده نشده است. محسن 
رضایی هم اکنون دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام است. از او 
به عنوان یکی از جانشینان احتمالی هاشمی شاهرودی نام برده 
می شود. منتقدان او گفته اند چگونه کسی که جان هزاران نفر را 
برای فریب دشمن بهایی ناچیز می بیند، قرار است مصلحت نظام 

را تشخیص بدهد؟

از کربلای ۴ تا مجمع تشخیص

آیا محسن رضایی مسئولیت عملیات لو رفته را می پذیرد؟ 

گفـت:  تهـران  دانشـگاه  سیاسـی  علـوم  اسـتاد 
اظهارنظرهـای اخیـر برخـلاف تصور آقای محسـن رضایی 
نـه تنهـا برای ایشـان رای جمع نمی کند بلکـه آن مختصر 
شانسـی کـه ایشـان پیـش از این بـرای نامـزدی انتخابات 

ریاسـت جمهـوری داشـتند را هـم از بیـن خواهـد بـرد.
صـادق زیبـاکلام در گفت و گـو بـا ایلنـا، در واکنـش به 
اظهـارات اخیـر محسـن رضایـی و در تحلیـل فعالیت های 
گسـترده دبیـر مجمـع تشـخیص مصلحـت نظـام گفـت: 
آقـای رضایـی هنـوز خود را بـه عنوان یک نامـزد احتمالی 
اردوگاه اصولگرایـان بـرای انتخابـات آینـده در نظـر گرفته 
اسـت. بـه عبـارت دیگـر ایشـان در پاسـخ بـه ایـن سـوال 
کـه چه کسـی نامـزد اردوگاه اصولگرایان شـود خـودش را 
نامـزد مسـاعدی می داند. به عبـارت دیگر می گویـد من از 
آقایـان قالیبـاف، ضرغامی و حتی جلیلی چیـزی کم ندارم 

و از خیلـی افـراد یک سـروگردن هـم بالاتر می ایسـتم.

* محسـن رضایـی هنـوز خـود را نامـزد بالقوه 
می دانـد اصولگرایـان 

 وی ادامـه داد:  در همیـن راسـتا فکـر می کنـم ایـن 
جهـت  در  رضایـی  آقـای  اظهارنظرهـای  و  اقدامـات 
مطـرح سـاختن خـودش بـه عنـوان یـک نامـزد بالقـوه 
اصولگـرا صـورت می گیـرد. البتـه ایـن در حالـی اسـت 
کـه اظهارنظرهایـی از سـوی وی انجـام می شـود کـه در 
حقیقـت او را تخریـب می کنـد. یعنی ایـن اظهارنظرها نه 
تنهـا در میـان اصلاح طلبان و آن بیسـت و چهار میلیونی 
کـه بـه آقـای روحانـی رای دادنـد بـا واکنـش مواجـه 
می شـود بلکه باعـث می شـود شـماری از اصولگرایان هم 
کـه ممکن بـود در انتخابات به آقای محسـن رضایی رای 
دهنـد، بـا ایـن اظهارنظرهـا از او فاصلـه بگیرنـد و دچـار 

شـوند. تردید 
ایـن اسـتاد علوم سیاسـی گفـت: برای مثـال اظهارنظر 
ایشـان در خصـوص عملیـات کربـلای ۴ در ادامـه سـوالی 
اسـت کـه اساسـا ایـن مسـاله را مطـرح می کند کـه آیا ما 

واقعـا در جنـگ پیروز شـدیم و اگر پیروز شـدیم چـرا امام 
)ره( از پذیـرش قطعنامـه ۵98 با عنوان نوشـیدن جام زهر 
یـاد کردنـد؛ این ها سـوالاتی اسـت کـه آقای رضایـی باید 
بـه آنها پاسـخ دهد. همچنین در خصـوص همین عملیات 
کربـلای ۴ یـا عملیات هـای دیگـری که تلفات و شـهدا در 
آن هـا خیلـی زیـاد بـوده آقـای رضایی بـه عنـوان فرمانده 

پاسـخ دهنـد چرا ایـن عملیـات باید انجام می شـد.
وی افـزود:  تـا امـروز آقای رضایی و دوستانشـان سـعی 
کردنـد در خصوص جنگ فقط آن شـکوه، افتخار و بزرگی 
کـه وجـود دارد، مطـرح شـود اما قطـع به یقیـن روزی در 
ورای ایـن افتخـارات وجـه دیگـری بـه تدریـج بـه وجـود 
خواهـد آمـد و آقـای رضایـی بایـد در خصوص آمـار بالای 
شـهدای عملیات هـا توضیح دهد. بسـیار سـوالات دیگری 

وجـود دارد کـه بی پاسـخ مانده اسـت.

* اصولگرایـان باید پاسـخگوی حادثه دانشـگاه 
باشند آزاد 

زیبـاکلام در خصـوص اظهارنظر دیگر محسـن رضایی 
در رابطـه بـا حادثـه اتوبـوس دانشـگاه آزاد هم گفـت: این 
مسـاله بسـیار جالـب اسـت کـه ایشـان گفته اند ایـن نوع 
برخـورد یـادگار فرهنـگ شاهنشـاهی اسـت در حالیکـه 
مسـئولان فعلی دانشـگاه آزاد دیگـر اصلاح طلب، منصوبان 
آقـای روحانـی یا مدیران دوره جاسـبی و مرحـوم آیت الله 
هاشـمی نیسـتند. آقـای رضایـی بایـد بداننـد کـه بیـش 
از دوسـال اسـت کـه دانشـگاه آزاد توسـط اصولگرایـان 
اداره شـده و عمـلا همـه امـور در ایـن دانشـگاه در دسـت 
اصولگرایـان اسـت که این جریان و نه فرهنگ شاهنشـانی 

باید پاسـخگوی ایـن حادثه باشـد.
وی افـزود: پـس ایـن اظهارنظرها برخلاف تصـور آقای 
محسـن رضایـی نـه تنها برای ایشـان رای جمـع نمی کند 
بلکـه آن مختصـر شانسـی که ایشـان پیـش از ایـن برای 
نامـزدی انتخابات ریاسـت جمهوری داشـتند را هم از بین 

خواهـد برد.

یـک فعـال سیاسـی اصلاح طلب با بیـان این کـه جامعه 
امـروز هم می شـنود و هم می گوید، گفـت: باید فضای اطلاع 
رسـانی و رسـانه ای کشـور، زمینه را هم برای شنیدن مردم و 

هم گفتن آنهـا فراهم کند.
غلامرضـا ظریفیـان در گفت وگـو بـا ایسـنا، بـا اشـاره به 
فعالیـت رسـانه های خارجی علیه کشـورمان، اظهـار کرد: ما 
در زمینـه اطـلاع رسـانی بـه مـردم بـا نارسـایی هایی مواجه 
هسـتیم، البتـه رسـانه های خـارج از کشـور مجموعه هـای 
عظیمـی از طیف هـای مختلفـی هسـتند، اما جهـت گیری 
آنهـا مشـخص اسـت و تـلاش می کننـد در ارتباط بـا آینده 

کشـورمان آلترناتیوسـازی کنند.
بـا بیـان این که این رسـانه ها هـم از فناوری هـای نوین و 
هم از روش های بسـیار پیچیده خبررسانی استفاده می کنند، 
خاطـر نشـان کرد: شـاید مـا در زمینه فناوری نتوانیـم با این 
رسـانه ها رقابـت کنیـم، امـا بـه دلیـل ناکارآمـدی در نحـوه 
اطلاع رسـانی بـه مـردم و در نتیجـه  کاهـش اعتمـاد مـردم، 

ضریب نفوذ این شـبکه ها در کشـور بیشـتر شـده اسـت.
ایـن فعـال سیاسـی اصلاح طلـب، ادامـه  داد: رسـانه های 
خارج از کشـور بر روی برخی تعارضات و تناقضات در کشـور 
مـا دسـت گذاشـته و آنهـا را برجسـته می کننـد. ما هـم در 
داخـل کشـور مشـاهده مـی کنیـم  کـه حتـی یک نهـاد یا 
قـوه کشـور آمـار متناقض، متعـارض و غیـر گویـا می دهد و 
زمینـه را بـرای فعالیـت رسـانه های خارجی فراهـم می کند. 
این رسـانه ها همچنیـن به دنبال این هسـتند که عملکردها 
و خطاهـای گذشـته نیروهایـی کـه در حال  حاضـر در خارج 
از کشـور هسـتند را زیبـا جلـوه داده و روکشـی بـر روی آنها 
بکشـند. برخـی ناکارآمدی هـا در داخـل کشـور هم بـه آنها 
کمـک کـرده اسـت. آنهـا در تـلاش هسـتند تـا چهـره ای 
منطقـی، عقلانـی و ملـی از رژیـم گذشـته ارائه بدهنـد زیرا 
گمـان می کننـد کـه برخـی از ضعف هـای کنونـی در داخل 

کشـور بـه بازسـازی چهـره آن رژیـم کمـک می کند.
ظریفیان ادامه  داد: بخشـی از تاثیرگذاری این رسـانه ها را 
بـه عملکـرد برخی مسـئولان نیز مرتبـط می دانم. تـا زمانی 

کـه جامعه از مسـئولان خود صراحـت و صداقت نبیند، نفوذ 
ایـن رسـانه ها هـم ادامه پیدا می کند. مسـئولان بایـد در نوع 
گویـش خود با مـردم بازنگری کرده و به مـردم این اطمینان 
را بدهنـد آنچـه که بیان می کننـد با واقعیت منطبق اسـت. 
اگـر هـم مسـئولان خطایـی کردند هیچ اشـکالی نـدارد که 
بـه صراحـت بـه مـردم بگوینـد کـه اشـتباه کرده ایـم. مردم 
مـا، مـردم منصفـی هسـتند و در کنـار اشـتباهات، اقدامات 
درسـت را هم می بینند. نباید خطاهـا به ضمیرهای مجهول 
ارجـاع داده شـود. اگر این اتفاقـات در داخل کشـور رخ دهد، 
تاثیرگـذاری رسـانه های خارجی بـرای افکارسـازی در داخل 

کشـور کاهش خواهـد یافت.
* کشـور خوب مدیریت شـود، دشـمن نمی تواند 

منافع مـا را به خطـر بیاندازد 
ایـن عضـو شـورای مرکـزی انجمـن اسـلامی مدرسـین 
دانشـگاه ها همچنیـن بـا اشـاره بـه اینکـه بایـد کارآمـدی 
نظـام نیـز افزایـش یابـد، خاطرنشـان کـرد: در زمینه هـای 
مختلفـی در ایـن سـال ها اتفاقـات خوبـی افتـاده اسـت، اما 
نمی تـوان گزارش هـای رشـد و ارتقـا ارائـه کـرد، امـا جامعه 
در معیشـت خـود یـا در مواجهه با دیـوان سـالاری ناکارآمد، 
احسـاس کرامـت و عـزت نکند. بـه میزانی این که سیسـتم 
کارآمـدی خـود را افزایـش دهـد، سـاختارها اصـلاح شـود و 
مسـئولان با شـفافیت، صراحـت و صداقت با مـردم صحبت 
کننـد، میـزان تاثیرگـذاری رسـانه های خارجـی کـه تلاش 
می کننـد اعتقـادات، وحدت و انسـجام ملـی را از بین ببرند، 
تاثیـر کمتـری خواهنـد داشـت. ابرقدرت ها به دنبـال منافع 
خـود هسـتند، اما اگر کشـور خوب مدیریت شـود، دشـمن 

نمی توانـد منافـع مـا را بـه خطر بیانـدازد.
ظریفیان در پایان گفت: در گذشـته جامعه ما یک سـویه 
بـوده اسـت. عـده ای می گفتند و مـردم هم می شـنیدند، اما 
امـروزه جامعه هم می شـنود و هم می گویـد؛ بنابراین فضای 
رسـانه ای و اطـلاع رسـانی مـا بایـد زمینـه را بـرای گفتـن و 
شـنیدن مـردم فراهم کنـد. در چنین شـرایطی تاثیرگذاری 

رسـانه های خارجـی بـه حداقل می رسـد.

صادق زیباکلام :

اظهارات اخیر رضایی برایش رای جمع نمی کند
ظریفیان فعال سیاسی اسلاح طلب:

باید زمینه برای گفتن و شنیدن مردم فراهم شود
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در خانه ات اذان بگو؛ زيرا اين كار
 شيطان را مى راند و براى كودكان نيز

 خوب )مفيد( است 

یکشنبه - 9 دی ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4718

معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار قم گفت: تلاش داریم تا پایان سال طی دو 
قرارداد جداگانه تعداد 12 و 50 دستگاه اتوبوس جدید را وارد ناوگان اتوبوسرانی شهر 

قم کنیم.
عباس ذاکریان با بیان اینکه امسال در بحث خرید اتوبوس، پی گیری برای خرید تعداد 
12 دستگاه را داشتیم ،گفت:  قرارداد آنها نهایی شده است و در صورت ابلاغ قرارداد 
این خرید، امیدواریم که تا پایان امسال این اتوبوس ها تحویل شهرداری شود.وی برنامه 
شهرداری برای خریداری 50 دستگاه اتوبوس برای شهر قم را مورد توجه قرار داد و افزود: 
تشریفات برگزاری مناقصه این خریداری نیز در حال انجام است تا بتوانیم تا پایان سال 
این ناوگان را وارد شهر قم کنیم.معاون شهردار قم همچنین با اشاره به طرح دولت برای 

نوسازی ناوگان اتوبوسرانی شهرها گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت کشور 
پیگیر این طرح هستند که اگر این پروژه به سرانجام برسد که قاعدتا به سال آینده یا سال 
99 خواهد رسید و تعداد 250 دستگاه نیز از این محل تامین خواهد شد که طبق برنامه 

این ناوگان از خودروسازان داخلی خریداری می شود.
وی با بیان اینکه هزینه خریداری اتوبوس طی سال های اخیر افزایش سرسام آوری 
داشته است، اذعان کرد: در گذشته بیش از 80 درصد هزینه اتوبوس ها را دولت یارانه 
پرداخت می کرد اما در حال حاضر شهرداری باید تمام هزینه آن را که به شدت نیز 
افزایش یافته بپردازد و همین مساله مشکلاتی را در نوسازی ناوگان اتوبوسرانی شهری 

در کشور ایجاد کرده است.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار قم :

62 دستگاه اتوبوس جدید به ناوگان اتوبوسرانی قم اضافه می شود

نیم نگاه

نامحـرمانه
ماجرای اختلاف جواد لاریجانی و ولایتی چه بود؟ 

محمد جواد لاریجانی معاون بین الملل قوه قضائیه در برنامه دستخط  در پاسخ به این سئوال که 
ماجرای اختلاف شما با آقای دکتر ولایتی در وزارت امور خارجه چه بود؟ این اختلاف همچنان ادامه 
دارد؟ گفت :من به آقای دکتر ولایتی بسیار احترام می گذارم. یک شخصیت دوست داشتنی است و در 
کار انقلاب بوده و مورد اعتماد حضرت امام )ره( و مورد اعتماد مقام معظم رهبری بوده است. ژانر کاری 
ما با هم فرق دارد. من طور دیگری نگاه می کنم. مثلًا من دیپلماسی صوری را علاقه ندارم؛ یعنی خیلی 
از بحث های دیپلماسی و رفت وآمد و خوش  و بش کردن ها با این که ضروری است، در حد 20 درصد 
اهمیت می دهم.وی ادامه داد :من دیپلماسی تعاملی را که در آن چیزی را باید بماسونیم، قبول دارم. 
حتی برای مذاکره و صحبت با سفیری که به ایران می آیند از قبل باید گزارشات را بخوانم و یادداشت 
تهیه کنم که این آدم می اید، من می خواهم چه چیزی از او بفهمم و چه چیزی به او منتقل کنم.این 
سوال ایجاد می شود که با هم از لحاظ روشی مخالف هستید چطور قطعنامه 598 را کنار هم جلو بردید؟ 
گفت :آقای ولایتی تا تصویب آن، پای این قطعنامه نبوده است، علاقه هم نداشت و مخالفت هم داشت، 
ولی تصویب این را خود حضرت امام )ره( مصلحت می دید. قطعنامه 598 یک تجربه است و 100 
درصد توفیق نیست، ولی تجربه ای است که خواسته های امام را داشت.وی افزود کامام )ره( در امر تعیین 
مسئول آغاز جنگ بسیار دقت داشت. ایشان تاکید داشت که باید در تاریخ ثبت شود که این تجاوز از 
طرف عراق صورت گرفته و ما ملت متجاوزی نیستیم. در جایی هم فرمودند این از مسئله خسارت جنگ 
هم بالاتر است ولی خیلی قضیه بالا و پائین داشت. نحوه ختم جنگ مسائل زیادی دارد و من نمی خواهم 

فداکاری هایی که نیروهای مسلح ما انجام دادند خدشه دار شود.

آیا ۱۰ درصد کارکنان دولت سال آینده اخراج می شوند؟ 
سخنگوی ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه کشور درخصوص اخباری مبنی بر اینکه دستگاه های 
اجرایی می توانند سال آینده حداکثر 10 درصد نیروهای مازاد خود جابجا، بازخرید یا بازنشسته کنند، 
توضیح داد.مژگان خانلو درخصوص اخباری مبنی بر اینکه دستگاه های اجرایی می توانند سال آینده 
حداکثر 10 درصد نیروهای مازاد خود را با لحاظ یک شرط اقداماتی مثل فسخ قرارداد، جابجایی و 
بازخرید انجام دهند، گفت: اجرای جزء )۳( تبصره )20( لایحه بودجه سال آینده در راستای افزایش 
کارایی و اثربخشی نیروی انسانی است که جزءوآثار مترتب بر اجرای بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد است.

وی اظهار کرد: اجرای این بند از رسوب نیروی انسانی مازاد برای انجام فعالیت های مصوب دستگاه های 
اجرایی جلوگیری کرده و با انتقال آنان به دستگاه هایی که به تجربه و تخصص آنان نیاز دارند، منجر به 
افزایش کارایی نیروی انسانی خواهد شد.طبق اعلام سازمان برنامه و بودجه، خانلو گفت: دستگاه اجرایی 
موظف است محل خدمت دیگری برای این افراد مشخص کند و سپس آنها را انتقال دهد.به گفته او، 
درصورتی که فرد با این جابجایی موافقت نکند، دستگاه اجرایی می تواند وفق قوانین و مقررات و در صورت 

دارا بودن شرایط، وی را بازنشسته یا بازخرید کند.

ایران رتبه چهارم در فرار مغز ها 
عضو هیات علمی موسسه مطالعات مدیریت جامع و تخصصی جمعیت کشور می گوید: برخلاف باور 
عموم، ایران بالاترین رتبه فرار مغز ها در جهان را ندارد، آمار های موجود نشان می دهد کشور پس از هند، 
فیلیپین و آمریکا- کانادا، رتبه چهارم را در فرار مغز ها دارد.بهرام صلواتی در نشست مهاجرت، تمنای رفتن 
در دانشکده فنی دانشگاه تهران عنوان کرد: در سال 2018، تعداد دانشجویان مهاجر از ایران 12 هزار و 

۷00 نفر اعلام شده که از این میان رتبه 12 را میان دانشجویان خارجی آمریکا دارا هستیم.
وی در ادامه از نگرانی ماندگاری دانشجویان سخن گفت و افزود: ایران کشوری است که نرخ 
ماندگاری بالاتری در مقصد نسبت به کشور های هند و چین دارد. 90 درصد دانشجویان ایرانی پس از 
اتمام تحصیل در آمریکا می مانند. این استاد دانشگاه در ادامه از دلایل بازگشت برخی مهاجران ایرانی به 

دلیل پیوند های عاطفی و خانوادگی، انتقال دانش و فناوری و علاقه به پیشرفت کشور گفت.
بنا بر آمار صلواتی، در پنج سال گذشته، 125 دانش آموخته از 20 دانشگاه برتر جهان به کشور 

بازگشته اند و طرح های حمایتی خوبی از آن ها صورت گرفته است.

توقیف ۴۵۰ خودروی مزاحم تهرانی ها 
رئیس پلیس پایتخت گفت: بیش از ۴50 دستگاه خودرو که مزاحم شهروندان تهرانی بودند، توقیف 
شدند.سردار حسین رحیمی با اعلام خبر توقیف ۴50 خودرو در پایتخت درباره جزئیات این خبر 
اظهار کرد: در پی تماس های مکرر مبنی بر ایجاد مزاحمت توسط تعدادی راننده و سرنشینان برخی 
از خودرو ها که در قالب دور دور و حرکات نمایشی، در مناطق مختلف شهر تهران موجب نارضایتی 

شهروندان شده بودند، بررسی موضوع در دستور کار پلیس های تخصصی قرار گرفت.
رئیس پلیس پایتخت خاطرنشان کرد: رانندگان این خودرو ها به ویژه در مناطق شمالی تهران برای 
شهروندان ایجاد مزاحمت می کردند که در پایش های اطلاعاتی مشخص شد ترافیک سنگین شهری، 
حرکات مارپیچی، رانندگی حادثه ساز، آلودگی صوتی، سرعت غیرمجاز و مزاحمت برای شهروندان از 

جمله تخلفاتی بود که زمینه نارضایتی را فراهم کرد.

شهرام ناظری از بیمارستان مرخص شد 
شهرام ناظری که چند روز گذشته به دلیل مشکلات عفونی در بیمارستان بستری شده بود، مرخص 
شد.به گزارش ایسنا، این خواننده سرشناس موسیقی ایرانی به دلیل عفونت ریه در بیمارستان بستری 
شده بود و حالا مرخص شده است.کنسرت های ناظری در اصفهان به دلیل بستری شدن و درمان او 

در بیمارستان لغو شده بود.

محمد صلاح: بازیکن اسرائیلی بگیرید، می روم! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم خبر داد

مشارکت 4000 نفر در المپیاد ورزشی 
تفریحی فرزندان انقلاب

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با اشاره به برگزاری 
المپیاد ورزشی تفریحی فرزندان انقلاب به مناسبت چهلمین سالگرد 
پیروزی انقلاب گفت: پیش بینی می شود بیش از ۴ هزار نفر در این المپیاد 

شرکت کنند.
ابوالقاسم مقیمی ، با اشاره به برگزاری المپیاد ورزشی تفریحی فرزندان 
انقلاب به مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب به همت سازمان 
فرهنگی ورزشی شهرداری قم اظهار کرد: این المپیاد در سطح مساجد 
استان قم در بخش آقایان و بانوان برگزار می شود.وی با اشاره به راه اندازی 
ایستگاه های نشاط در مساجد شهر و تجهیز آنها به وسایل فوتبال دستی، 
تنیس روی میز، تاتامی و دارت بیان کرد: قرار بود این المپیاد در مساجد 
و ایستگاه های نشاط برگزار شود و تصمیم بر این شد که کمی گسترده تر 
شود، در 60 مسجد برای آقایان و ۳5 مسجد برای بانوان ثبت نام برای 

شرکت در این المپیاد انجام شده است.

معاون خدمات شهری شهردار قم تاکید کرد

افزایش زمینه مشارکت شهروندان 
در امور خدمات شهری

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهردار قم گفت: یکی از 
موضوعاتی که در حوزه خدمات شهری باید مورد توجه باشد افزایش 
مشارکت مردم در امور شهری است.سید امیر سامع در جلسه اتاق فکر 
معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم، با تاکید بر نگاه 
جدی به حوزه هوشمندسازی در حوزه خدمات شهری اظهار کرد: آفت کار 
در حوزه خدمات شهری بحث روزمرگی است و باید به گونه ای در کارها 
عمل کرد که پویایی کارها بیش از پیش باشد.وی با اشاره به تشکیل اتاق 
فکر حوزه خدمات شهری شهرداری قم تصریح کرد: در حوزه برنامه ریزی، 
تشکیل سازمان درست اهمیت دارد که ذیل آن انگیزه کارکنان مورد تاکید 
قرار گرفته است؛ یکی از موضوعاتی که در حوزه خدمات شهری باید مورد 
توجه باشد مشارکت مردم است.معاون شهردار قم با اشاره به ظرفیت ها و 
توانمندی های حوزه خدمات شهری شهرداری قم گفت: در حوزه خدمات 
شهری پویایی و مشارکت با مردم از اهمیت بالایی برخوردار است و در 
سال های اخیر با همین رویکرد اقداماتی جدی در حوزه مدیریت پسماند، 

فضای سبز و... رخ داده که امیدواریم این روند رو به رشد ارتقاء یاد.

اخبــار

ضرورت  بر  تاکید  با  قم  شهردار 
زمینه  در  واحد  مدیریت  شکل گیری 
فرسوده  بافت های  نوسازی  و  احیا 
به  تشویق  زمینه  در  قانون هایی  گفت: 
سرمایه گذاری در بافت فرسوده وجود دارد 

اما اجرا نمی شود.
سیدمرتضی سقائیان نژاد درمورد »لزوم 
جلوگیری از تخریب محلات قدیمی قم«، 
بر  بالغ  بافت فرسوده قم  اینکه  بیان  با 
هزار و ۷00 هکتار است اظهار کرد: چند 
نکته در مورد بافت فرسوده همچنان حل 
نشده است؛ مدیریت واحد در حوزه بافت 
فرسوده نداریم، راه و شهرسازی، بخش 

خصوصی، شهرداری و... در زمینه بافت 
تا زمانی که تکلیف  و  مسوولیت دارند 
ایجاد  واحد  مدیریت  و  نشده  مشخص 
نشود مشکل حل نخواهد شد.وی با بیان 
اینکه قانون مسوولیت بافت فرسوده را بر 
دوش راه و شهرسازی گذاشته و نهادهای 
دیگر را ملزم به همکاری دانسته است 
تصریح کرد: مردم بازیگران اصلی در بافت 
فرسوده هستند. شهرداری ها وظیفه ترمیم 
شهرها را بر عهده دارند اما مسوولیت ها در 

زمینه بافت فرسوده باید تفکیک شود.
شهردار قم لزوم تعیین مشوق هایی 
برای سرمایه گذاری و ساخت و ساز در 

بافت فرسوده اذعان کرد: قانون هایی در 
این زمینه وجود دارد اما اجرا نمی شود؛ وام 
9 درصد یکی از از این مشوق ها است اما 
تاکنون سراغ نداریم یکبار این وام پرداخت 
شده باشد.وی بیان کرد: سرمایه گذار از 
ورود به بافت فرسوده به دنبال سوداندوزی 
است و باید در این زمینه نیز تدابیری 
جمعیتی  نظر  از  بافت ها  شود؛  اتخاذ 
متراکم است و زمین های خدماتی باید 
به آنها اضافه شود و دولت باید زمین ها را 
اختصاص دهد که دولت مصوباتی در این 
زمینه داشته که در این زمینه هم تقریبا 

هیچ واگذاری صورت نگرفته است.

شهرداری  پروژه های  به  سقائیان نژاد 
در زمینه احیای بافت فرسوده اشاره کرد 
و افزود: پروژه های عماریاسر، بلوار سمیه 
و... از این جمله است که بستر احیای 
به  اشاره  با  می کند.وی  فراهم  را  بافت 
پروژه ادامه بلوار جمهوری گفت: با اجرای 
این پروژه و در کنار آن بلوار فردوسی، با 
هزینه مستقیم میلیاردها تومانی از سوی 
بافت  ترمیم  برای  بستری  شهرداری 

فرسوده شهری فراهم می شود.
شهردار قم گفت: در برنامه پنجم قرار 
فرسوده  بافت  درصد  سال 10  هر  بود 

ترمیم شود اما این اتفاق نیفتاده است.

مدیر تزیینات سنگ نگین شهرک صنعتی شمس آباد تهران برای رفع مشکل 
ثبت قانونی معاملات ملکی اتباع افغانی از مسوولان استمداد طلبید.

حضور فعال اتباع افغانی در صنایع سنگ پایتخت ، این صنعت را ارتقا بخشیده و 
بعضاً با اعمال خلاقیت هایی در این حوزه گرایش فعالان ساخت و ساز به استفاده از 
سنگ در نمای بیرونی و داخلی ساختمان فزونی یافته است.اتباع افغانی فعال در این 
حوزه عمدتاً مهاجران اولیه ای را شامل می شوند که با بروز نا آرامی ها در افغانستان 
و تجاوز نظامی شوروی )سابق( به خاک آن کشور؛ ناگزیر از ترک وطن و مهاجرت 
به ایران شدند و به دلیل اشتراکات مذهبی و تاریخی و فرهنگی خیلی زود در جامعه 
ایرانی - اسلامی جایگاه خود را پیدا کردند.جدا از افغانی هایی که به صورت غیر 
مجاز وارد کشورما شده و بعضاً مرتکب جرایمی شدند، اکثریت اتباع افغانی مردمی 
زحمتکش، صبور و قانع هستند که کار و تلاش وجه مشخصه ی اصلی شخصیتی آنها 
را تعریف می کند. در واقع اتباع افغانی برای امرار معاش و گذران زندگی در مشاغل 
مختلفی مشغول به کار می شوند که حضور آنها در صنعت سنگ، پر رنگ تر است.

این اتباع پر تلاش و زحمتکش که بیشتر عمر خود را در کارگاه های مختلف سپری 
می کنند، پس ازسال ها کار و فعالیت سرمایه اندکی جمع آوری کرده و عمدتاً این 
سرمایه را از صنایع مولد از جمله سنگ بری و اشتغالزایی برای هموطنان خود به 
کارگرفته اند با این وجود علیرغم حضور طولانی مدت در کشورما، هنوز از برخی 
امتیازات محروم هستند. یکی از این اتباع زحمتکش و پرتلاش بهمن حسینی مدیر 
واحد تزیینات سنگ نگین شهرک صنعتی شمس آباد تهران است که همانند دیگر 
هموطنان خود در پی شدت گرفتن ناآرامی ها و جنگ داخلی و افغانستان، به کشور 

ما مهاجرت کردند.
* ابزار زنی کار خلاقانه و هنری محسوب می شود

وی در مصاحبه با خبرنگارما بابیان اینکه تعدادی از دوستان و آشنایان من پس از 
ناآرامی های افغانستان به کشورهای اروپایی مهاجرت کردند گفت:اما من با توجه به 
عقاید مذهبی خود، به ایران آمدم و ابتدا در صنعت ریخته گری مشغول به کار شدم 

که از حدود 5 سال قبل نیز صنعت سنگ ورود و این کارگاه را دایر و راه اندازی کردم.
بهمن حسینی با اشاره به اینکه از پتانسیل کاری در همه ی زمینه های صنایع 

سنگ برخوردار هستیم و اما تمرکز اصلی این واحد بر خدمات ابزار زنی قرار دارد.
وی با بیان اینکه کارگاه تحت مدیریت او به دستگاه های برش، پروفیل، تراش، 
CNC و نظایرآن مجهز است؛ افزود: با توجه به تعداد سفارش های دریافتی و حجم 

کاری، بین 8 الی 1۴ نفر به طور میانگین در این واحد مشغول به کار می شوند.
مدیر واحد تزیینات سنگ نگین سپس با اشاره به اینکه تاکنون در اجرای پروژه 
های ساختمانی متعددی مشارکت داشته ایم. پروژه های الهیه، لواسان و چند پروژه 
دیگر را نام برد که واحد تحت مدیریت وی در طراحی و اجرای نمای بیرونی و داخلی 

پروژه ها مشارکت فعال داشته است

مهم ترین مشکل در بخش قوانین مهاجرتی نداشتن اوراق اقامتی 
)پاسپورت( دائمی یا با مدت اعتبار طولانی است درحال حاضر  پاسپورت 
اقامتی ما از اعتبار سه ماهه و یا 6 ماهه برخوردار است که برای دریافت 

گواهینامه رانندگی و انجام معمالات ملکی و ثبت سند به نام ما نافذ نیست

بهمن حسینی در پاسخ به سوال خبرنگارما که از تعرفه های خدمات صنایع سنگ 
جویا شد؛ اظهار کرد: در رابطه با کار ابزار زنی نمی توان تعرفه دقیق و مشخصی را 
اعلام کرد چرا که کار ابزار زنی پیچیده و بسیار ظریف متنوع است که بیشتر به عنوان 
کاری خلاقانه و هنری محسوب می شود و به تبع در مقایسه با انواع دیگر خدمات 
این صنعت تعرفه و هزینه بیشتری در بردارد. چنانچه معدودی از مشتریان صرفاً به 
ارزانی کار توجه می کنند کیفیت  اهمیتی چندانی برای آنها ندارد در هر حال ما سعی 
می کنیم مقوله کیفیت را در همه نوع خدمات این حوزه مد نظر قرار دهیم چرا که 

معتقدیم کیفیت بالا نوع تبلیغ برای این واحد به حساب می آید.
* قوانین مهاجرتی درخصوص  اتباع افغانی  نیازمند تجدیدنظر است

مدیر واحد تزیینات سنگ نگین در ادامه به برخی مشکلات حقوقی و اقامتی خود 
و اتباع افغانی دیگر اشاره کرد و افزود: ملت مسلمان و دوست و برادر ایران از همان 
روزهای اول مهاجرت با آغوش باز که ناشی از اخلاق اسلامی است، ما را پذیرا شده و 
رفتار دوستانه و مهربانانه ای با ماداشته و دارند اما در حوزه ی قوانین مهاجرتی اتباع 

افغانی با مشکلاتی مواجه هستند.
وی اضافه کرد: پس از سال های طولانی کار و تلاش اکنون با خرید قطعه زمین 
درشهر حسن آباد در صدد ساخت سرپناهی برای خود و خانواده ام هستم که به دلیل 
مشکل یاد شده، سند ملک به نام من ثبت رسمی نمی شود و این دغدغه اصلی ما 

به شمار می رود.
وی با بیان اینکه مهمترین مشکل  خود در این بخش   را نداشتن اوراق اقامتی 
)پاسپورت( دائمی یا با مدت اعتبار طولانی عنوان کرد و افزود: پاسپورت اقامتی ما از 
اعتبار سه ماهه و یا 6 ماهه برخوردار است که برای دریافت گواهینامه رانندگی و انجام 

معمالات ملکی و ثبت سند به نام ما نافذ نیست.
بهمن حسینی ادامه داد: ما از بدو ورود به ایران، درچهارچوب قوانین و مقررات به 
کار و تلاش پرداخته و تمایل داریم همچنان در این کشور که با آن اشتراکات مذهبی 
و تاریخی داریم؛ سکونت داشته باشیم و سرمایه اندک خود را در همین کشور به کار 
آفرینی و خدمات دهی به جامعه اختصاص  دهیم. لذا از مسوولان محترم تقاضا می 
کنیم.با رفع مشکلات قانونی در رابطه با کار و اقامت و معاملات ملکی ما، مساعدت 

نموده و دعای خیرما را بدرقه راه خود سازند.
وی در پایان از مسوولان بلند پایه جمهوری اسلامی ایران ومسوولان شهر حسن 
آباد خصوصا شورای اسلامی وشهرداری و به خصوص از پرسنل ایثارگر و پرتلاش 

نیروی انتظامی این شهر تشکر و قدردانی کرد.

فعال  واحدهای  معدود  از  مرکزی  کارگاه سنگ 
در صنایع سنگ استان قم محسوب می شود که از 
مدیریتی با تحصیلات عالیه دانشگاهی برخوردار است.

قاسم غلامی هرچند دارای والدین افغانی است اما 
خود در ایران متولد شده و بیش از آنکه خود را تبعه ی 
افغانستان بداند؛ خود را جز ایرانی می خواند.وی دانش 
آموخته ی رشته ی مدیریت و توسعه ی زراعی در 
مقطع کارشناسی ارشد است که خانواده اش قبل از 
تولد وی؛ به دلیل جنگ داخلی و تهاجم نظامی اتحاد 
شوروی )سابق( به افغانستان، کشور خود را به مقصد 
ایران ترک کردند.قاسم غلامی در گفت و گو با خبرنگار 
ما گفت : از آنجایی که برخی از بستگان و آشنایان ما 
در صنایع سنگی مشغول فعالیت بودند. ابتدا به مدت 
چند سال در مراکز سنگ بری نزد استاد کاران این 
صنعت فعالیت و پس از فراگیری فنون این حرفه و 
کسب تجاربی در این عرصه تصمیم گرفتم کارگاهی 

مستقل دایر و راه اندازی کنم.
نمای  اجرای  این مجموعه  فعالیت  * عمده 

داخلی ساختمان است 
وی با اشاره به اینکه حدود سه سال قبل این کارگاه 
با سرمایه ای معادل 20 میلیون تومان تجهیز و راه 
اندازی شده؛ افزود: عمده فعالیت ما در این مجموعه 
اجرای نمای داخلی ساختمان است؛ ضمن اینکه به 
خرید سنگ به صورت عمده اقدام و طبق سفارش و 
درخواست مشتریان عزیز؛ در ابعاد و اندازه و نمره های 
مشخص برش کاری نموده و طرح های تزیینی سنگ 
را با نهایت دقت و ظرافت انجام می دهیم، طوری که 
تاکنون خدمات این مجموعه رضایتمندی مشتریان 
عزیز را به دنبال داشته و این روند خدمات دهی را 

همچنان دنبال می کنیم.
قاسم غلامی با بیان اینکه کارگاه تحت مدیریت وی 
از دستگاه های طولی بر و کلی بر برخوردار است؛ افزود: 
عمده کارما با سنگ های تراورتن بوده که به خصوص 
در رابطه با نما مورد استقبال و درخواست اکثریت 

مشتریان است.
آنگاه  فعال تحصیل کرده در صنایع سنگ  این 
با اشاره به اینکه گستره ی اصلی خدمات دهی این 
مجموعه استان قم است؛ افزود: بعضا در شهرهای تهران 
و کاشان هم خدمات دهی داشته ایم اما بیشترین پروژه 

ها و حوزه ی خدمات دهی ما استان قم است.

* صنعت سنگ بری از صنایع استراتژیک و 
اشتغالزا به شمار می رود 

کاری  را  در صنایع سنگ  فعالیت  ادامه  در  وی 
دشوار و طاقت فرسا توصیف کرد اما گفت: این حرفه 
علیرغم سختی و مشقتی که دارد از ظرافت و تنوع 
خاصی برخوردار است، ضمن اینکه صنعت سنگ بری 
از صنایع استراتژیک و اشتغالزا به شمار می رود که 
نقش مهم و تعیین کننده ای در صنعت ساختمان 
سازی و برخی  صنایع دیگر ایفا می کند.قاسم غلامی 
سپس تهیه و خرید سنگ را با توجه به افزایش قیمت 
ها با مشکلاتی همراه دانست و ابراز عقیده کرد: از 
مدتی قبل تهیه سنگ نسبت به فروش آن سخت تر و 
دشوارتر شده چرا که قیمت ها به دو و حتی سه برابر 
افزایش یافته، در عین حال کمبود سنگ با کیفیت نیز 

مشکلات در این حوزه را تشدید کرده است.
* ارایه محصولات و خدمات با کیفیت بالا به 

مشتریان در اولویت ما قراردارد
مدیر کارخانه سنگ مرکزی همچنین با اشاره به اینکه 
سه نفر در این مجموعه مشغول به کار هستند؛ تصریح 
کرد: هدف اصلی ما ارایه محصولات و خدمات با کیفیت 
بالا به مشتریان عزیز است خوشبختانه به یاری خداوند و 
با تلاش و پشتکاری که در این عرصه داشته ایم تاکنون 
در جلب رضایت و اعتماد مشتریان به موفقیت هایی 

نایل آمده ایم.وی در پاسخ به سوال خبرنگارما که سطح 
همکاری و تعامل فیمابین کارخانه سنگ مرکزی با مراکز 
مشابه را جویا شد؛ اظهار کرد: با همکاران صنفی خود هم 
رفاقت و هم رقابت داریم که البته این رقابت در فضایی 
صمیمانه و با هدف مشترک ارایه بهترین خدمات به مصرف 
کنندگان و مشتریان شکل گرفته است.این فعال تحصیل 
کرده و مجرب صنایع سنگ همچنین به این نکته اشاره 
کرد: با توجه به اینکه سنگ، برخلاف دیگر کالاها، تعرفه 
قیمت مشخصی ندارد؛ و در عین حال سنگ از تنوع کمی 
چشمگیری برخوردار است. قیمت ها در این حوزه متغیر 
بوده و برخی افراد به صورت سلیقه ای در این زمینه عمل 
می کنند. به عنوان مثال یک واحد سنگ را متری ۳0 هزار 
محاسبه می کند و واحددیگر همان سنگ را با چند درصد 
بالاتر یا پایین تر محاسبه و در اختیار مشتری قرار می دهد.

این امر در خصوص خدماتی مانند ساب و رزین مصداق 
دارد که هزینه و تعرفه مشخص یکسانی اعمال نمی شود.

وی تصریح کرد :کارخانه سنگ مرکزی تاکنون در اجرای 
پروژه های متعددی مشارکت داشته که پروژه ی سه طبقه 
پردیسان متعلق به آقای حاجی، پروژه سنگ فرش گرانیت 
کف مرکز نمایندگی یکی از شرکت های خودروسازی با 
ظرافتی مثال زدنی از شاخص ترین پروژه های این واحد 

به شمار می رود.
* مسئولان  موانع و مشکلات اقامتی اتباع 

افغان را برطرف کنند
قاسم غلامی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار روزنامه 
ایمان مبنی بر رفتار ملت و مسوولان ایرانی نسبت به 
اتباع افغانی، اظهار کرد: مسوولان جمهوری اسلامی 
ایران از همان ابتدای نا آرامی های افغانستان با آغوش 
باز پذیرای مهاجران افغانی بوده اند و ملت مهمان نواز 
و خونگرم ایران نیز همواره رفتار دوستانه و برادرانه با 
اتباع داشته اند که جا دارد صمیمانه از دولت و ملت 
ایران سپاسگزاری و قدردانی کنیم. وی افزود :امروزه 
پس از سپری شدن چند دهه از مهاجرت اتباع به ایران 
و ازدواج هایی که بین اتباع افغانی و برخی ایرانی ها 
صورت گرفته و فرزندانی با تابعیت جمهوری اسلامی 
ایران متولد شده اند؛ انتظار داریم، مشکلاتی مانند 
صدور پاسپورت و شناسنامه و برگه های تردد و پوشش 
بیمه ای اتباع افغانی مرتفع شود. فرضاً در زمینه بیمه؛ 
تعبیه صندوقی با مشارکت خود اتباع می تواند به عنوان 
یکی از ساز و کارها در دستور کار قرار بگیرد تا از مزایای 
آن همگان بهره مند شوند.وی درپایان از مسوولان 

منطقه و شهرستان تشکر و قدردانی کرد. 

شهردار قم: 

قوانین تشویقی برای نوسازی بافت های فرسوده اجرا نمی شود

بر اساس گزارش های منتشر شده 
در صورتی که تیم فوتبال لیورپول 
اقدام به جذب بازیکن اسرائیلی 
سالزبورگ کند، محمد صلاح آنفیلد 
را ترک خواهد کرد

مدیر تزیینات سنگ نگین شهرک صنعتی شمس آباد تهران از مسوولان استمداد طلبید

رفع مشکل ثبت قانونی معاملات ملکی اتباع افغانی 
در گفت و گو با قاسم غلامی مطرح شد

کیفیت و ظرافت مثال زدنی از ویژگی های شاخص کارگاه سنگ مرکزی 


